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سرمقاله

 

بدون تردید یکی از مهم ترین مولفه های تصمیم گیری برای سرمایه گذاری در فعالیت های اقتصادی، مسئله »قیمت« است. به عبارتی نحوه تعیین 
قیمت و شرایط قیمت گذاری و بازار یک محصول، نقش اساسی در انتخاب سرمایه گذاران برای فعالیت دارد.

طی دهه های گذشــته ســاختار دولتی اقتصاد ایران و نقش پررنگ بخش دولتی در اقتصاد، بطور طبیعی موجب شــد اکثر محصولات تولیدی از 
سیاست های دستوری برای تعیین قیمت تبعیت کنند و نرخ گذاری دولتی در بازار محصولات حاکم باشد. به همین دلیل آن شرایط عاوه بر عامت 
دهی غلط به سرمایه گذاران، موجب ایجاد فضای کاذب، غیر شفاف و رانتی در بازار اغلب کالاها و از بین رفتن بسیاری از منابع و سرمایه گذاری ها گردید.
با عنایت به معایب و پیامدهای منفی ساختار دولتی اقتصاد و تاکید اکثر قریب به اتفاق کارشناسان در خصوص ضرورت و اهمیت اصاح ساختار اقتصادی 
کشور و حرکت به سمت خصوصی سازی و خروج دولت از تصدی گری، به تدریج از یک سو بنگاه های اقتصادی به بخش خصوصی و یا نیمه دولتی 
واگذار گردید و از سوی دیگر صاحبان سرمایه نیز ترغیب به سرمایه گذاری در فعالیت های اقتصادی شدند. در شرایط جدید، تداوم سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در اقتصاد و نقش آفرینی آن در رشد و توسعه اقتصاد ملی، نیازمند الزامات و ساز و کارهای خاص خود بود. یکی از این الزامات، پرهیز و 
خودداری دولت از مداخله در تعیین نرخ محصولات تولیدی بنگاه های اقتصادی و استفاده از ساز و کار بازار و فضای رقابتی و شفاف برای تقابل عرضه و 
تقاضا و تعیین قیمت محصولات به ویژه محصولات پایه بر این اساس می باشد. در همین راستا طی سال های گذشته ایجاد فضای رقابتی در بازار اکثر 
محصولات تولیدی، موجب توسعه سرمایه گذاری ها و رشد کمی و کیفی تولیدات از یک سو و افزایش بهره وری و کاهش قیمت تمام شده و توان رقابت 
در بازارهای داخلی و خارجی از سوی دیگر شد. البته این مسیر برای برخی کالا ها،  هموارتر و سهل تر و برای برخی محصولات ) از جمله مواد اولیه و 
کالاهای واسطه ای ( سخت تر و حتی ناهموار بود. از جمله این موارد می توان به محصولات فلزی مانند انواع مقاطع فولادی، مس، آلومینیوم و ... اشاره 
کرد که طی سال های گذشته با راه اندازی بورس فلزات تهران در سال 1382 ) که در مسیر تکاملی خود درسال 1386 به بورس کالای ایران تبدیل شد( 
موفق به خروج از قید و بند نرخ گذاری دولتی شدند و با استفاده از ساز و کار بورس، توانستند خود را از فضای رانتی نجات دهند و سودهای هنگفتی که 
عاید واسطه ها و دلالان می شد نصیب سرمایه گذاران بخش تولید شد و فعالیت در این رشته های صنعتی را از توجیه اقتصادی مطلوبی برخوردار نمود.
... و اما در مقابل،  برخی مواد معدنی از جمله سنگ آهن،  زغالسنگ و ... هنوز به دلایل غیر منطقی ناچارند در فضای غیر شفاف و رانتی نرخ گذاری 

دولتی فعالیت کنند و مدت های طولانی را برای هر گونه  تغییر نرخ، در پیچ و خم بوروکراسی دولتی سپری کنند.
با عنایت به واگذاری اغلب این معادن به بخش خصوصی و یا صندوق های بازنشستگی و اهمیت بسیار زیاد تعیین نرخ منصفانه و عادلانه برای محصولات 
آنها جهت کسب سود منطقی و ادامه فعالیت از یک سو و تجربه بسیار خوب ساز و کار بورس کالای ایران در آزاد سازی نظام مند و نظارت شده بسیاری 
از محصولات فلزی و صنعتی و کشف قیمت منصفانه و شفاف برای این محصولات از سوی دیگر، ضروری است ماموریت کلیدی و اساسی نحوه تعیین 
قیمت مواد معدنی نیز از اتاقهای دربسته به تالارهای شفاف بورس سپرده شود و دولت نیز همانند تجربه اخیر از ابزارهای نظارتی خود برای نظارت بر 

این بازار و جلوگیری از نوسانات غیر منطقی و یا شوک های قیمتی به بازار استفاده نماید.
خوشبختانه امروز اکثر سرمایه گذاران، فعالان و تشکل های بخش معدن و صنایع معدنی متفق القول بر این باور و اعتقادند که ساز و کار قانونمند، 
رقابتی، شفاف و قابل نظارت بورس کالای ایران،  بهترین بازار و مکانیزم برای تقابل عرضه و تقاضای مواد معدنی و کشف قیمت منصفانه برای آنها 

می باشد که یقیناً موجب حذف بسیاری از رانت ها و فسادها نیز خواهد شد.

سازوکار قانونمند بورس
براي کشف قيمت منصفانه

نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

معماي قيمت
 مواد معدني



معماي قيمت
 مواد معدني
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 رئيس هيات عامل ایميدرو و معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت به لزوم اجرای 
ماده 37 قانون رفع موانع توليد و عرضه مواد خام در بورس كالای ایران تاكيد كرد.

مهدی کرباسیان گفت: باید این موضوع را بپذیریم که در ابتدا برای جلوگیری از خام فروشی 
باید ارزش افزوده در داخل کشور را بالا ببریم؛ به طور مثال یک تن سنگ آهن در بهترین 
حالت بین ۴۰ تا ۷۰ دلار معامله می شود و از هزینه فرآوری بالایی برخوردار است؛ بنابراین 

این محصول باید در چند مرحله به فولاد و محصولات صنایع پایین دستی تبدیل شود.
کرباســیان ادامه داد: به این ترتیب سنگ آهن مسیر مهمی را در زنجیره تولید و تبدیل 
شدن به محصولات دیگر طی می کند و این در شرایطی است که صنایع پایین دستی نیاز 

به حمایت دارند.
معاون وزیر صنعت گفت: براساس ماده 3۷ قانون رفع موانع تولید، مواد خام معدنی باید ابتدا 
در بورس کالا و برای تامین نیاز بازار داخل عرضه شود و در صورت نبود تقاضا صادرات شود. 
اجرای این قانون زمینه جلوگیری از خام فروشی، حمایت از تولید و صنایع پایین دستی را 

فراهم می کند.
وی افزود: بورس کالای ایران به عنوان بازاری نظام مند و شفاف در کشور همیشه از اقتصاد و 
صنایع در مسیر توسعه و بهبود روند مبادلات حمایت کرده و به نظر می رسد با اجرای ماده 
3۷ قانون رفع موانع تولید، شاهد اصاح ساختار بازار کالاهای مختلف از جمله محصولات 

خام معدنی باشیم.
رییس هیات عامل ایمیدرو اظهار داشت: عرضه محصولات در بازارهای خارج از بورس کالا، 
سبب فقدان در قیمت فروش محصولات توسط تولیدکنندگان می شود که در نهایت زمینه 
انحصار در خرید را به وجود می آورد؛ بنابراین باید از امکانات و شفافیت بورس کالا استفاده 

کرد و در مسیری روشن در اقتصاد گام برداشت.

بورس كالا می تواند محور اصلی تامين مالی صنعت فولاد باشد
کرباســیان به لزوم بهره گیری فولادسازان از ابزارهای تامین مالی بورس کالا گفت: قطعا 
برای تامین مالی نباید تنها به بازار پول تکیه کنیم؛ بلکه باید از ظرفیت های بازار سرمایه نیز 
بهره مند شویم؛ در این زمینه در بازار سرمایه اقدامات قابل تقدیری انجام شده است اما بازار 
سرمایه هنوز نتوانسته به رقیبی قدرتمند برای سیستم بانکی در حوزه تامین مالی باشد؛ این 
در حالی است که ابزارهای بورس کالا از جمله سلف موازی استاندارد می تواند به یکی از 

محورهای اصلی تامین مالی صنایع و به خصوص فولادسازان تبدیل شود.
کرباســیان همچنین گفت: بــورس کالا قادر خواهد بود به معادن کوچک و متوســط و 
تولیدکنندگان خرد در تامین مالی کمک کند. همچنین این بورس در توازن بخشیدن به 
عرضه و تقاضا، شفافیت قیمت، حمایت از تولیدکننده و نهایتاً اقتصاد کالاهای مختلف در 

کشور کمک می کند.
رئیس هیات عامل ایمیدرو تاکید کرد: سازمان ایمیدرو از راه اندازی بورس کالا و به ویژه بورس 
کالاهای غیر کشاورزی حمایت کرد؛ بنابراین از طرف سازمان ایمیدرو اصرار بر این است که 
بورس کالا باید با قدرت بیشتر در زمینه عرضه و تقاضای محصولات معدنی به فعالیت خود 
ادامه دهد. نکته ای که در این میان وجود دارد این است که بورس کالا قادر خواهد بود به 

بخش معادن کوچک و تولیدکنندگان خرد در تامین مالی کمک کند.  
وی با اشــاره به اینکه حدود دو سال است که راهکار تجمیع معادن کوچک و متوسط به 
انجمن های مختلف پیشنهاد شده است، گفت: خوشبختانه در مدت اخیر مشاهده شده است 
که تجمیع معادن کوچک در دستور کار بسیاری از بنگاه ها قرار گرفته است، بدین معنی که 
این معادن با یکدیگر ادغام شوند و یک کنسرسیوم بزرگ تشکیل دهند تا بتوانند منافع خود 
را در یک نقطه به اشتراک بگذارند. حتی اگر نیاز بود، این معادن بتوانند در قالب شرکت های 

رئیس هیات عامل ایمیدرو تاكید كرد:

 براساس ماده 37 قانون رفع موانع تولید، مواد خام باید در بورس كالا عرضه شود

 شفاف سازي قیمت موادمعدني
با مكانیزم بورس كالا

J a h a n e  M a d a n
معماي قیمت مواد معدني
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بزرگ تر وارد بورس کالا شوند. زیرا هنگامی که در امور 
تولید هزینه های فروش و صادرات به صورت خرد عمل 
شود، نهایتاً قیمت تمام شده تولید و هزینه های سربار 

زیاد می شود و قدرت رقابت از دست خواهد رفت.

کرباسیان معتقد است که اعمال تعرفه های صادراتی از 
حیطه اختیارات دولت است و بسیاری از کشورها نیز 
چنین رویه ای را دنبــال می کنند. اما برای تعرفه های 
جدید از ایمیدرو به عنوان متولی معادن مس و سنگ 
آهن نظرخواهی نشده اســت. کرباسیان ادامه داد که 
توجیه دولت در این اقدام، تکمیل زنجیره تولید است. با 
این حال تعرفه های صادراتی باید به دقت توسط شورای 
اقتصاد بررسی شوند و در صورت لزوم برخی از آنها تغییر 

کنند.
وی در خصوص صادرات محصولات معدنی در ابتدای 
ســال 1395 و مقایســه آن با ســال گذشته گفت: 

خوشبختانه می توان نتیجه گرفت که میزان صادرات نسبت به سال گذشته حدود 3۰ 
درصد رشد را تجربه کرده و توانسته است جایگاه بسیار مناسبی را در اقتصاد کشور بیابد. 
به عنوان نمونه در ســال 139۴ و در ادامه آن در سال 1395 رکورد صادرات برخی از 
محصولات معدنی و فلزی از جمله فولاد شکسته شد و صنایع معدنی کشور توانستند از 
مواد معدنی خام مانند سنگ آهن و گاز، محصولاتی با ارزش افزوده بالا تولید کنند که 
در نتیجه اشتغال بسیار بالایی در سطح کشور ایجاد شد. این امر در مورد صنعت مس 
نیز رخ داد و در کاتد و نیز کنسانتره، مسیر بسیار مناسبی در زمینه صادرات طی می شود. 

در سایر محصولات معدنی نیز همین رویه مشاهده می شود. 
به گفته وی این رکوردها در حالی رخ داد که بازار بین المللی محصولات معدنی با رکود 
مواجه شده بود. البته در ماه های اخیر وضعیت بازارها به ویژه فولاد اندکی رو به بهبود 
است؛ اما همچنان در برخی از محصولات فولادی رکود حاکم است. پیش بینی می شود 
که در ســایر حوزه های معدنی و صنایع معدنی نیز با رشد چشمگیر صادرات در سال 

جاری مواجه شویم.
کرباسیان در ارتباط با اعام تعرفه های جدید بر روی برخی از محصولات معدنی و فلزی 
گفت: باید به مقوله صادرات و تعرفه های صادراتی به ویژه در مورد محصولات معدنی با 
دید کارشناسانه نگاه کرد. همچنین فعالان معدنی و اقتصاد نیز نباید به صورت هیجانی با 
این مسئله برخورد کنند. خوشبختانه در چند سال گذشته یک قانون به تصویب رسید 
که ممنوعیت صادرات تمامی کالاها به طور کامل برداشته شود. در سال های گذشته پس 
از پیروزی انقاب اسامی از تصمیماتی که همواره به اقتصاد کشور لطمه بسیاری وارد 

آورد، ممنوعیت های صادراتی و لغو آن در دوره های مختلف بود. 
وی خاطرنشان کرد: هنگامی که صادرات انجام می شود و یا اینکه شرکتی قصد صادرات 
محصولات خود را دارد، به بازاریابی بین المللی، توسعه و یافتن بازارهای جدید و نهایتاً 
رقابت پذیری محصول خود در بازارهای هدف در مقابل سایر محصولات مشابه از دیگر 
شرکت ها نیاز دارد. صادرات محصول به ظرافت های خاص خود نیاز دارد که ممکن است 
یک صادرکننده بتواند بازارهای مصرف را در رقابت با دیگر شــرکت ها از آن خود کند 
مجبور به سرمایه گذاری طولانی مدت شود. نکته مهم در مورد صادرات این است که در 
بازارهای رقابتی و صادراتی بسیاری از صادرکنندگان دو استراتژی کیفیت و پس از آن 

قیمت را پیگیری می کنند.
وی همچنین افزود: هنگامی که صادرات کالایی به یکباره و ناگهانی ممنوع می شود، 
عاوه بر از دســت دادن بازار ممکن است مشــکل کاهش درآمدهای یک شرکت تا 
مرز ورشکســتگی نیز پدید آید. در نتیجه ممنوعیت صــادرات کاماً غیرمنطقی و 
غیرکارشناسی است. با این حال اعمال تعرفه های صادراتی نیز جزو اختیاراتی است که 

تنها بر عهده دولت قرار دارد.
به گفته وی هدف اصلی اعمال تعرفه بر صادرات، تکمیل زنجیره تولید است. این یعنی 
وقتی کارخانه های کنسانتره ســازی موجود در کشور به سنگ آهن نیاز دارند، بدیهی 
و منطقی است که ســنگ آهن به جای صادرات، در واحدهای موجود داخلی مصرف 

شود. همچنین هنگامی که واحدهای گندله سازی و آهن 
اسفنجی به مواد اولیه نیاز داشته باشند، مصلحت این 
است که مواد اولیه آنها نیز در داخل کشور مصرف شود. 
اگر دولت میان واحدهای بالادستی و پایین دستی تعادل 
برقرار نسازد، ممکن است واحدهای فولادسازی و حتی 
کنسانتره سازی با کمبود خوراک مواجه شوند و حیات 

آنها به خطر افتد.
رئیس هیــات عامل ایمیدرو در ادامــه افزود: برای پی 
بردن به بهترین روش در جهت تکمیل زنجیره تولید، 
شــامل افزایش تعرفه های صادراتی مواد اولیه و حتی 
راه های دیگر بررسی های کارشناسانه زیادی نیاز است. 
برای تصمیم گیری در زمینه اعمال تعرفه های صادراتی 
بر روی برخی از محصولات معدنی از سازمان توسعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، به عنوان 
واحدی که در این حوزه صاحب نظر است، نظرخواهی 
نشده است؛ چراکه از سویی سازمان ایمیدرو در شرکت 
فولاد مبارکه، شرکت ملی صنایع مس ایران و فولاد خوزستان صاحب رای، هیات مدیره 
و سهم است و از سوی دیگر پروانه بهره برداری دو معدن بزرگ سنگ آهن کشور یعنی 

گل گهر و چادرملو به نام ایمیدرو صادر شده است. 
کرباسیان خاطرنشان کرد: ایمیدرو بزرگ ترین تولیدکننده مس، سنگ آهن و فولاد ایران 
محســوب می شود. بنابراین به نظر می رسد که اگر در مورد تعرفه های جدید صادراتی 
از این ســازمان نیز نظرخواهی می شد، ممکن بود تصمیم گیری به گونه دیگری رقم 
بخورد. به طور حتم برای تصمیم گیری نهایی در مورد این پیشنهاد، بحث های کارشناسی 
بسیاری در شورای اقتصاد مطرح خواهد شد؛ چراکه در این شورا، رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و نیز رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی به عنوان اعضای اصلی 
و صاحب رای حضور دارند و به طور حتم نظرات بخش خصوصی را در مورد تعرفه های 

صادراتی مطرح خواهند کرد.
وی تاکید کرد: به نظر می رسد که درآمدهای صادراتی شرکت های صادرکننده با اعمال 
تعرفه کاهش خواهد یافت؛ اما در این میان باید نکاتی را یادآور شد. به عنوان نمونه از 
آنجا که برخی از اقام صادراتی سنگ آهن از نوع هماتیتی هستند و عیار پایینی دارند، 
ممکن است بازاری برای مصرف آنها در داخل کشور وجود نداشته باشد. بنابراین باید 
به این موارد نیز در اعمال تعرفه توجه شود. امیدواریم وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در تعرفه های صادراتی و یا آیین نامه های بعدی خود برای برخی از محصولات معدنی 
تجدیدنظر کند. البته ممکن است در شورای اقتصاد تصمیمات دیگری اخذ شود. اما از 
آنجایی که سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( در زنجیره 
تصمیمات این چنینی قرار ندارد، باید منتظر ماند و دید که تصمیمات نهایی چگونه 

اباغ خواهند شد.
کرباســیان در ارتباط با رفع مشــکل عــدم تعادل در میان صنایع بالادســت و 
پایین دســت و فعال سازی صنایع پایین دســتی گفت: برای رفع این مشکل باید 
همواره انجمن های تخصصی صنایع پایین دســتی و بالادستی در چرخه معدن و 
صنایع معدنی مانند انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن و انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران، نشســت های هم اندیشــی و تخصصی برگزار کنند. 
به عنوان نمونه سازمان ایمیدرو در سال جاری میزبان این جلسات بود و چندین 
جلسه را در این رابطه برگزار کرد. امیدواریم در سایر حوزه ها نیز به همین صورت 
عمل شــود و ارتباط میان صنایع بالادستی و پایین دستی نزدیک تر شود. باتوجه 
به اینکه دولت اصــرار دارد که بخش خصوصی در حوزه معدن و صنایع معدنی 
فعال تر از گذشــته عمل کند، لازم است که اکثر انجمن های تخصصی از حالت 
انفعالی خارج شــوند و بتوانند با کمک یکدیگر راهکارهای مشترکی را در زمینه 
برقراری توازن در کشور پیشــنهاد کنند. دولت نیز به پیشنهادات این انجمن ها 
در صــورت لزوم عمل خواهد کرد. در هر حال در مقطع کنونی ایجاد و ثبات در 
اشــتغال، یکی از محوری ترین بحث های کشور است و باید همه افراد مسئول در 

بخش صنعت و معدن کشور در این زمینه تاش کنند.

عرضه محصولات در بازارهای 
خارج از بورس کالا، سبب فقدان 

در قیمت فروش محصولات توسط 
تولیدکنندگان می شود که در 

نهایت زمینه انحصار در خرید را به 
وجود می آورد؛ بنابراین باید از 

امکانات و شفافیت بورس کالا 
استفاده کرد و در مسیری روشن 

در اقتصاد گام برداشت
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 رئيس كميسيون اقتصادی مجلس شورای اسلامی شفاف سازی در بورس كالا را 
مورد حمایت پارلمان دانست و گفت: یکی از راهکارها برای جلوگيری از فساد و 

رانت عرضه كالاها در بورس است.
محمدرضا پورابراهیمی با بیان اینکه بورس کالا از ورود واسطه های عرضه کالا جلوگیری 
می کند گفت:  بورس یک ساختار نظام مند است و هر کسی که معامات خود را از طریق 

بورس انجام دهد با یک سازوکار شفاف مواجه می شود که در آن واسطه ای وجود ندارد.
وی همچنین به جلوگیری از فرار مالیاتی با عرضه محصولات در بورس کالا اشاره کرد و 
گفت: شفافیت های آماری در بورس کالا می تواند برای اصاح و جلوگیری از فرار مالیاتی 
فعالان اقتصادی کمک کند؛ چراکه یکی از اهداف نه تنها بورس کالا؛ بلکه سایر بورس ها 

ایجاد شفافیت و جلوگیری از فرارهای مالیاتی است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس موضوع اساسی در کشور را شفافیت اقتصاد دانست و 
افزود: بازارهای مالی ما به این منظور به وجود آمدند تا شفافیت اقتصادی را به ارمغان آورند و 
تاکنون نیز موفق بوده اند. باید به بازارهای مالی توجه ویژه داشت و از آنها حمایت کرد؛ چراکه 
اگر به این موضوع توجه کافی نشود آثار آن عاوه بر حوزه اقتصادی در مسائل اجتماعی 

بین المللی و دیگر حوزه ها نیز خود را نشان خواهد داد.
پورابراهیمی اضافه کرد: چارچوب معامات در بورس کالای ایران مشخص است و این بازار 
کالایی منسجم، بر پایه شفافیت بنا شده و ما در مجلس آماده ایم تا شرایط را برای پیشرفت 

بازارهای مالی فراهم کنیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسامی تاکیدکرد: با توجه به ابزارهای متنوع 
و گســترده ای که در بورس کالا وجود دارد، باید اقدامات گســترده تری در حوزه بورس 
کالا و اوراق بدهی صورت بگیرد. وی افزود: توســعه و گسترش ابزارهای متنوع مالی در 
بورس های کالایی به شفافیت اقتصادی، جمع آوری اطاعات صحیح، تامین سرمایه در 

گردش و پوشش ریسک صنایع کمک بسزایی خواهد کرد.
شفافیت بورس مورد حمایت قطعی مجلس است

 پورابراهیمی با بیان اینکه شــفاف سازی حساب سازمان ها و شرکت ها در بورس مورد 
حمایت قطعی مجلس است، گفت: اجرای IFRS طی یک شب ممکن نیست و لازم است 

که در یک بازه زمانی مشخص تعریف شده و فرهنگ سازی شود.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس موضوع اساسی در کشور را شفافیت اطاعات در اقتصاد 
دانست و افزود: اگر به این موضوع توجه کافی نشود آثار آن عاوه بر حوزه اقتصادی در مسائل 

اجتماعی بین المللی و دیگر حوزه ها نیز خود را نشان خواهد داد.
پورابراهیمی در همایش گزارشگری بین المللی حسابرسی با بیان اینکه شفاف سازی و 
افزایش اعتماد عمومی کمک می کند، افزود: دسترسی به زبان مشترک  در گزارشگری 

مالی آثار ارتباطات بین المللی را تقویت خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه شفافیت از چند منظر قابل بررسی است، افزود: اولین محور این است 
که ما در کشور الزامات کافی را برای افشای اطاعات در حوزه اقتصادی داشته باشیم که 
هم اکنون یکی از مشکات ما در ساختار اقتصادی این است که اقتصاد ما از جنس اقتصاد 

دولتی و حاکمیتی است.
پورابراهیمی ابراز داشت: در دوره قبل مجلس گزارشی از مرکز پژوهش ها گرفته شد و آنرا 
با دیگر مراکز تطبیق داد که آنجا اولین سوال ما این بود که چرا در مورد خیلی از مجموعه ها 
اطاعات کافی وجود ندارد مثاً در آنجا مشخص شد ما ۷ هزار موسسه خیریه در اقتصاد 

کشور داریم که حتی یک بار صورت های مالی خود را اعام نکرده اند.
وی ادامه داد: کار خوبی که از دو سال قبل در اقتصاد کشور انجام شد قانون اصاح سیاست های 
اصل ۴۴ در شرکت ها، موسسات و سازمان ها بود؛ فارغ از اینکه مالک آنها چه کسی است. 
بر این اساس همه نهادها، موسسات و خیریه ها و شهرداری ها مکلف شدند صورت مالی 
خود را شفاف اعام کنند که بعد از آن مجلس قبل در ماه های پایانی نیز ضمانت های 

اجرای آن را به تصویب رساند.
به گفته رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شرکت ها و نهادهای که صورت های مالی خود 
را به شکل شفاف به سازمان بورس و اوراق بهادار ارایه نکنند اولا تغییرات ثبتی سالانه برای 
آنها انجام نمی شود، ثانیا خدمات بانکی به آنها ارایه نمی شود و ثالثا شخص مدیر که اطاعات 

را افشا نکند به لحاظ قانونی متخلف شناخته می شود.
پورابراهیمی با تاکید بر اینکه اولین گام به سوی اقتصاد توسعه یافته رعایت شفافیت است، 
خاطرنشان کرد: متاسفانه در کشور کارنامه خوبی در این زمینه به جا نگذاشته ایم و متاسفانه 

بر اساس آمار سازمان شفافیت بین الملل رتبه 132 از بین 1۷5 کشور را داریم.
وی افزود: آنچه در سالهای گذشته اتفاق افتاده این بوده است که در بحث تدوین استانداردها 
نیز به زبان مشترک در حوزه ادبیات اقتصادی کشورهای منطقه و جهان نرسیده ایم و این 

برای ما قابل قبول نیست.
پورابراهیمی تصریح کرد: برای دستیابی به اقتصاد شفاف اولاً رعایت الزام افشای اطاعات و 

ثانیا اجرای استانداردهای قابل قبول نیاز است.
به گفته رییس اقتصادی مجلس پیش از این در برخی شرکت های دولتی مغایرت 
های بســیار بزرگی شکل گرفته که نشــان می دهد حسابرس به خوبی کار خود را 

انجام نداده است.
پور ابراهیمی با بیان اینکه هم اکنون سهم عوامل خارجی در مشکات اقتصادی کشور کمتر 
از 2۰ درصد است، گفت: متاسفانه 8۰ درصد ناکارآمدی ها در اقتصاد ناشی از فسادهای 

درون سیستمی است.

رئیس كمیسیون اقتصادی مجلس عنوان كرد؛

عرضه محصولات
 در بورس كالا

 راه جلوگیری از فساد

J a h a n e  M a d a n
معماي قیمت مواد معدني
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عرضه محصولات
 در بورس كالا

 راه جلوگیری از فساد

 تابش عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: معامله در 
بورس كالا زمينه شفافيت در قيمت كالاها را پدید آورده و از این نظرمی تواند 

اهرم خوبی برای جلوگيری از فساد به شمار آید.
محمدرضــا تابش در خصوص عرضه محصولات در بــورس کالای ایران به منظور 
جلوگیری از فساد و فرار مالیاتی گفت: بورس کالا به دلیل وجود ساختاری که برای 
آن تعریف شده، یکی از اهرم های جلوگیری از فساد و فرار مالیاتی و ایجاد شفافیت 

در قیمت هاست.
نماینده مردم اردکان در مجلس افزود: همواره بازار کالاهای پایه در بخش های مختلف 
کشور با محدودیتها و دشواریهای ســاختاری زیادی روبرو بوده و بخش عمده ای از 
این مشکات مربوط به عدم استفاده از ابزارهای نوین اقتصادی و ساختار نامناسب و 
ناکارآمدی بازار است که با وجود تاشهای  انجام شده بسیار از سوی دولتها برای اصاح 
این ساختار، اما  شاهد عدم بازدهی مناسب در این بخش بوده ایم؛ به گونه ای که با 
وجود صرف هزینه های بسیار برای تنظیم بازار و تعیین قیمت نهاده ها و محصولات، 
در بخش تولید و توزیع و در پی آن مصرف کنندگان همواره با مشــکات دست به 

گریبان بوده ایم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه معامله کالاها در بورس در دنیا هم تجربه شــده و در 
کشور ما نیز طی چند سال اخیر برخی از محصولات کشاورزی، صنعتی و سایر کالاها 
در بورس کالا به صورت آزمایشی خرید و فروش شده است، به طور یقین معامله کلیه 

کالاها در بازار مالی شفاف وجود واسطه گران را کمرنگ می کند.
تابش اظهار داشت: به طور یقین اگر به دنبال شفافیت خرید و فروش هستیم، باید از 
بورس کالا حمایت کنیم؛ چراکه این بورس عمدتا یک هدف مشخص دارد و آن هم 

شفافیت قیمت است تا همه افراد بتوانند با شرایط مساوی به رقابت بپردازند.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به اینکه بورس کالا محلی 
برای جلوگیری از مفاسد و شفافیت های اقتصادی است گفت: تمام تعامات در بازارهای 
کالایی کشور شفاف سازی شده است و امیدواریم با حمایت های لازم از هرگونه بازار 

مخفی و زیرپله ای جلوگیری شود.

رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار از تلاش نهاد نظارتی بازار سرمایه برای 
رفع ابهام از وضعيت كســب و كار صنعت سنگ آهن به عنوان یکی از 
صنایع مهم و استراتژیک بورس كشور و همچنين كنترل عرضه اوراق 

بدهی خبر داد.
شاپورمحمدی درباره آزادسازی قیمت سنگ آهن گفت: با توجه به مشکات موجود 
در قیمت گذاری سنگ آهن و نیاز فعالان این عرصه به ویژه سهامداران و ذینفعان، 
فرمولی برای تعیین قیمت سنگ آهن از سوی سازمان بورس تهیه شده که این فرمول 
برای اجرایی شدن به وزیر صنعت، معدن و تجارت و برخی از نمایندگان مجلس نیز 

ارائه شده است.
رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تصریح کرد: در واقع با تعیین این فرمول تاش داریم 
تمام سنگ آهن و سایر فرآورده های معدنی که بخش خصوصی تولید می کند، به 

قیمت های جهانی متصل و متناسب با آن نیز قیمت های داخلی تعیین شود.
به گفته دکتر محمدی  این فرمول بر اساس قیمت های جهانی تهیه و تنظیم شده 

است.
سخنگوی سازمان بورس همچنین از عرضه اوراق بدهی متناسب با بازار سرمایه خبر داد 
و گفت: اولویت ما صیانت و حمایت از بازار سهام و تامین مالی بخش خصوصی است و 

باید بازار بدهی کنترل شود.
دکتر محمدی با بیان اینکه تاش خواهیم کرد حجم انتشار اوراق بدهی محدود شود، 
گفت: به موجب قانون عرضه اوراق بدهی تکلیف ســازمان بورس است اما نمی توان 

نسبت به حجم آن بی توجه بود.
رییس سازمان بورس تاکید کرد توجه به خواسته سهامداران وظیفه سازمان است و 
قطعا حافظ منافع آنها خواهیم بود و افزود: طی ماه های گذشته عرضه اوراق بدهی 

کنترل و محدود شده است.
مدیر ارشد بازار سرمایه کشور ادامه داد: بخش خصوصی نیز می تواند با رعایت ظرفیت 

بازار سرمایه و همچنین با حد تعیین شده اوراق بدهی منتشر کند.

عضو كمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس تاكید كرد:

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار مطرح كرد:

تالاربورس اهرمی 
برای مقابله با فساد

فرمول جدید سازمان 
بورس برای كشف قیمت 

سنگ آهن
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آزادسازی قیمت ها با سازوكار بورس
 لازمه توسعه بخش صنعت و معدن

عضو هیات مدیره انجمن تولید كنندگان
 و صادركنندگان سنگ آهن مطرح كرد؛

در كشــورهای بزرگ توليدكننده سنگ آهن از جمله بزریل و استراليا نيز عرضه و تقاضا تعيين كننده قيمت است كه ما هم باید خط دهی مناسبی 
برای ۱0 سال آینده در بخش معدن و صنعت داشته باشيم تا به واسطه آن شاهد شفافيت، آزادسازی قيمت ها و مزایای اقتصادی این اتفاق باشيم؛ در 

این راستا باید از مکانيسم و ظرفيت بورس كالا بهره برد.
ضعف قوانين و مشخص نبودن آن یکی از شاخص ترین مشکلات حوزه سنگ آهن است كه امروزه بيشتر توليدكنندگان و صادركنندگان با آن درگير 
هســتند. به طور كلی ضعف قوانين مشکلاتی چون اخذ بهره مالکانه، كم توجهی به نقش بخش خصوصی در نيل به اهداف توسعه، تصميم گيری های لحظه ای 
و وضع ضوابط خلق الساعه و نبود سياست های حمایتی از فعالان معدنی و صنایع وابسته در مواجهه با كاهش قيمت های ناشی از تحولات اقتصادی جهان را 
برای فعالان این صنعت رقم زده است؛ سنگينی این ارث بجا مانده از دولت های گذشته، سبب شد تا فعالان این صنعت به طرح  مسایل خود در دولت تدبير و 
اميد بپردازند تا به این واسطه مددی برای رفع این مشکلات طلبيده باشند. بر این اساس به سراغ مهرداد اكبریان عضو هيات مدیره انجمن سنگ آهن ایران 

رفتيم تا در خصوص آخرین وضعيت این صنعت و پيشنهادات ارایه شده از سوی آنها جویا شویم.

  چرا تعداد شركت های عرضه كننده سنگ آهن در بورس كالا بسيار كم است؟
از زمانی که جذابیت صادرات مواد معدنی به ویژه سنگ آهن منجر به رشد و توسعه این بخش شد، 
قیمت گذاری و نزدیک کردن قیمت ها به قیمت جهانی همواره در بحث های ما مطرح بوده است. 
به طوری که حتی موضوع قیمت گذاری به نقطه اختاف بخش معدن با بخش صنعت یعنی 
تولیدکنندگان سنگ آهن و فولاد تبدیل شد. فولادی ها بالطبع عاقمند بوده اند که مواد خام یا 
ماده اولیه مورد نیاز خود را با قیمت پایین تری برای تولید دریافت کنند. در این میان معدن داران 
نیز به عنوان یک واحد کاما مستقل خواهان آن هستند که قیمت تمام شده و محصول تولید 
شده خود را به قیمت گران تری بفروشند تا از محل درآمدهای آن قادر به اجرای طرح های توسعه 
ای خود در معادن باشند. این بحث همواره در دو قالب قابل مطرح بود. اول مباحث داخلی ایران 
بود که شامل برخی مصرف کنندگان سنگ آهن داخلی کشور مانند ذوب آهن اصفهان و بخشی 
هم مربوط به صادرات به عنوان عمده ترین انگیزه برای توسعه معدن می شد. از آنجایی که عمدتا 
صادرات سنگ آهن به چین انجام می شود؛ سیاست های این کشور هم از منظر شرایط داخلی 
خود کشور و شرایط جهانی گاها منجر به کاهش یا افزایش میل این کشور به خرید سنگ آهن 
می شود. در این میان متاسفانه تحریم های حاکم بر کشور بازار سنگ آهن کشور را محدود کرده 
است. در چنین شرایطی دولت ها با هدف کنترل شرایط تولید و مصرف به موضوع قیمت گذاری 
این محصول وارد شدند؛ انجمن سنگ آهن به منظور ایجاد شفافیت و قیمت گذاری واقعی این 
محصول، به ارایه راهکار به دولت به عنوان جایگزین قیمت گذاری دولتی پرداخت که در این میان 
نیز مذاکراتی را با بورس کالا انجام داد. این مذاکرات با بورس کالا به موجب ظرفیت های بسیار 
مناسب این بازار مالی صورت گرفت که هنوز به طور کامل از این ظرفیت ها استفاده نشده است. به 

طوری که به رغم آنکه سنگ آهن به عنوان یکی از محصولات مورد معامله در بورس کالا محسوب 
می شود که  نمی توان به این عرضه های صورت گرفته نمره قبولی داد؛ چراکه تعداد خریداران و 
فروشندگان سنگ آهن اندک اند. در واقع می توان گفت که این خریداران و فروشندگان به جای 
انجام این خرید و فروش ها در شرکت های خود ترجیح می دهند که معامات خود را در بورس 
کالا انجام دهند. بر این اساس یکی از پیشنهادات ما این است که پارت هایی که برای سنگ آهن به 
مزایده گذاشته می شود، کمی کوچکتر در نظر گرفته شود تا به این واسطه شرکت های بیشتری 
قادر به مشارکت در این عرضه ها باشند. همچنین معادنی که به طور هفتگی یا ماهیانه نمی توانند 
حجم سنگینی را برای مزایده اعام کنند و عرضه های آن در طول سال تنها به دو یا سه محموله 
بیشتر محدود می شود،  اما این عاقمندی در آنها وجود دارد که این محموله های خود را  از 
طریق بورس کالا به فروش رسانند؛ به نظر می رسد که باید مقداری ضمانت هایی که در قرارداد با 
این شرکت ها گرفته می شود با توجه به شرایط خاص آنها تعدیل شود. در ضمن برای این معادن 

در کنار رینگ داخلی بورس کالا می توان برای سنگ آهن تالار های فرعی هم در نظر گرفت.
تا چه ميزان در معاملات سنگ آهن تالار فرعی مورد اهميت قرار دارند؟

تالار فرعی باعث می شود که حتی معدنی  با میزان حجم کم تولید خود )به عنوان مثال 3۰ 
هزار تن سنگ آهن( که تا شش ماه آینده سنگ آهنی تولید نخواهد کرد از  امکان عرضه سنگ 
آهن خود در  بورس کالا برخوردار باشد. در واقع این مساله باعث می شود که در نحوه رقابت و 

شفافیت قیمت در قیمت گذاری سنگ آهن عدالت برقرار شود.
 سيستم قيمت گذاری سنگ آهن تابعی از قيمت شمش فولاد است. این فرمول تا 

چه اندازه منجر به شفافيت قيمت سنگ آهن می شود؟

J a h a n e  M a d a n
هفتمین همایش چشم انداز صنعت و معدن ایران

Jبا نگاهي به بازار a h a n e  M a d a n
معماي قیمت مواد معدني
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ما این فرمول را قبول نداریم؛؛ چراکه در ابتدا باید به آنالیز 
و بررســی قیمت شمش فولاد پرداخت تا به واسطه آن 
مشخص شود که آیا این قیمت گذاری درست است یا 
نه؟ یکی از دلایل افزایش قیمت شــمش فولاد، شرایط 
مدیریت تولید این محصول است. همچنین پایین بودن 
قیمت آن در برخی از برهه ها ناشــی از  نامناسب بودن 
شرایط عرضه و تقاضای داخل کشور برای جذب شمش 
اســت. درست است که معدن از نظر مفهومی به عنوان 
زنجیره تکمیل ارزش فولاد محسوب می شود، اما در اجرا 
اختاف بسیاری میان معدن و فولاد وجود دارد. معدن 
داری، اکتشاف و استخراج، کوره، ماشین آلات و حتی نوع 
سرمایه گذاری های صورت گرفته در معدن متفاوت از 
فولاد است. درست است که در فولاد سرمایه گذاری های 
کانی انجام می شود اما این سرمایه گذاری های کان 
در قالب شکل سازه و ساختمان ماشین آلات صورت می 
گیرد. از سوی دیگر در برخی مواقع سرمایه گذاری هایی 

که برای معدن انجام می شود ممکن است منتج به سود آوری نشود که در این صورت از 
محل این سرمایه گذاری ها، یک ریال هم غرامت دریافت نمی شود. 

 به نظر شما سنگ آهن بر چه مبنایی باید قيمت گذاری شود. اصولا فرمول 
قيمت گذاری سنگ آهن در كشورهایی مانند برزیل و استرليا كه جزء عمده 

ترین توليد كننده گان سنگ آهن هستند، چگونه است؟
عرضه و تقاضاست که باید تعیین کننده قیمت باشد. بورس می تواند در خصوص این امر 
مقداری با تساهل و تسامح با معادن کوچک و متوسط برخورد کند. مشکل ما صرفا مربوط 
به شرکت های بزرگ نیست اتفاقا معادن  کوچک و بزرگ همان معادنی هستند که می 
خواهند صادرات داشته باشند و با وضع عوارض بیشترین آسیب را می بینند. این شرکت ها 
نقش بزرگی در بازار سنگ آهن ایران دارند. لذا باید آنها را  مدیریت کرد و این امر هم باید از 
طریق بورس انجام شود. در واقع این  شرکت ها از توان شرکت های بزرگ برخوردار نیستند 
که ضمانت نامه های سنگین بدهند یا حضور دائم در بورس داشته باشند. بر این اساس یک 
راهکار برای حضور فعال این شرکت ها در بورس کالا، ایجاد تالار های فرعی برای حضور 

معادن، تولیدکنندگان و عرضه کنندگان کوچک و متوسط است.
 آیا موافق آزادسازی قيمت سنگ آهن هستيد؟

نه تنها باید قیمت سنگ آهن آزاد شود؛ بلکه باید قیمت کنسانتره و گندله هم آزاد 
شود؛ چراکه کنسانتره تولیدی ما باید از توان رقابت با کنسانتره وارداتی برخوردار باشد. 
بر این اساس باید خط دهی معدن و صنعت برای 1۰ سال آینده یک خط دهی درست 
باشد که به واسطه آن شاهد شفافیت و آزادسازی قیمت سنگ آهن باشیم تا شرکت 

های حاضر در این صنعت از صرفه اقتصادی برای صادرات برخوردار شوند.
  انجمن به عنوان خانه صنفی شركت های فعال در این صنعت، چه اقداماتی 

را در این مورد انجام داده است؟
انجمن محل خوبی برای مطالعه و تحقیق است. در تمام این موارد  آمار مناسبی در 
خصوص تولید و مشکات شرکت های کوچک و بزرگ جمع آوری شده است. در واقع 
این اطاع رسانی و همفکری باعث شده که در این مدت قیمت تمام شده محصول 

معادن را تا حد امکان کاهش دهیم.
 آیا گزارشی از تعطيلی معادن كوچک و متوسط هم دارید؟

در سال های  91 و 92 به عنوان سال های پررونق معادن حدود 16۰ پروانه معدنی 
فعال وجود داشت. اما در سال جاری تصور نمی کنم که تعداد پروانه های فعال کشور 
که از تولید نیز برخوردارند بیش از ۷۰ پروانه باشد. یعنی 9۰ پروانه از پروانه های دارای 
مجوز سنگ آهن کشور  فعالیت ندارند که اگر به همین منوال پیش رود این پروانه 

ها ابطال خواهند شد.
 در خصوص عوارض صادراتی انجمن چه اقداماتی را انجام داده است؟

عــوارض از دو جنبه برای ما حایز اهمیت اســت. در واقع ما با مســاله ای به عنوان 
مطالبات دولتی که شامل عوارض، بهره های واردکننده، حقوق دولتی، مالیات تکلیفی، 

مالیات عملکرد، مالیات حقوق، بیمه، مالیات ارزش 
افزوده، بیمه کارگری، بیمه پیمان کاری، بیمه معدن، 
جرائم محیط زیســت، جرائم منابع طبیعی است، 
مواجه ایم. ضمن اینکه هم اکنون زمزمه هایی مبنی 
بر دریافت یک درصد از تولیدات شرکت های معدنی 
به شعبه های همکاری استان ها تحت نظر استانداری 
ها مطرح اســت تا آنها خود به هزینه این مبالع در 
منطقه مبادرت ورزند. این در حالی است که تمامی 
این مطالبات دولتی در مجموع باید از یک ســقف 
برخوردار باشد. عدم رعایت این سقف از سوی دولت و 
بی خبری سازمان های دولتی از حال و روز یکدیگر، 
سبب افزایش مطالبات دولتی از شرکت های معدنی 
شده است. از سوی دیگر افزایش این هزینه ها شرکت 
های معدنی را با کاهش نقدینگی به منظور اجرای 
به موقع پروژه ها و طرح های توسعه ای خود مواجه 
ســاخته اســت. در واقع می دانیم که طرح موضوع 
عوارض از سوی دولت، امروز تحت عنوان پنج درصد صورت می گیرد. فردا این موضوع 
با عنوان 1۰ درصد و 15 درصد مطرح می شود و این مساله به همین صورت افزایش 
می یابد. بر این اساس این نوسانات به صورت روانی سبب می شوند که قادر به ادامه 
مسیر و فعالیت های خود نباشیم. بر این اساس از دولت های قبلی و دولت تدبیر و امید 
همواره این درخواست را داشته ایم که به مدت پنج سال در سیاست های خود ثبات 
داشته باشند و معدن داری مخصوصا سنگ آهن را به حال خود واگذارند. در این میان 
انتظاری که از آنها می رود این است که برای این بخش ارزش افزوده ایجاد کنند تا به 
این وسیله پلکان تکمیل زنجیره فولاد بلند شود. در حال حاضر سنگ آهنی های ما 
کنسانتره ساز و کنسانتره سازان ما گندله ساز شده اند. اگر این روند همینطور  ادامه 
یابد من به شما قول می دهم که ظرف دو سال آینده واحدهای تولید آهن اسفنجی 
در استفاده از گندله فعال خواهند شد و اگر به آهن اسفنجی برسیم بخش فولاد ایران 

می تواند ادعا کند که فولادساز خواهند شد.
 بين سنگ آهنی ها و فولادسازان  توافق شده بود كه برای برخورداری از 
ســنگ آهن ارزان  قيمت %۶0 از حق انتفاع را پرداخت كنند اما عملا این 

اقدام صورت نگرفت، حال  برای رفع این مشکل چه باید كرد؟
عمر معدن داری بخش خصوصی در کشور به زور به 15 سال می رسد. این در صورتی 
است که فولادی ها نزدیک به 6۰ سال است که در کشور فولادساز هستند. لذا همیشه 
به واسطه ارتباطات قویتر خود نسبت به سنگ آهنی ها، زودتر از سیاست های دولت 
آگاه می شدند. برای همین همیشه یک قدم از ما جلوتر بودند. از سوی دیگر در بخش 
فولاد  به ویژه فولادی مانند ذوب آهن اصفهان که از قدیم به ارث مانده به لحاظ تکنیکی 
فعالیت های آن از توجیه اقتصادی برخوردار نیست. مدیریت پرهزینه در کنار تکنولوژی 
قدیمی سبب شده است تا این واحد بیشتر به مصرف کننده پتانسیل ها و ذخایر کشور 
تبدیل شود تا اینکه به تولید ناخالص ملی کمک کند. اگر سوبسیدهای انرژی، آب، گاز، 
برق و مواد معدنی را از این کارخانجات بردارید، عمر و حیات این کارخانجات به پایان می 
رسد. در واقع این کارخانجات به سوبسید گرفتن عادت کرده اند و به هیچ عنوان حاضر به 
دریافت تسهیات و مواد اولیه بدون سوبسید نیستند. لذا بر این باورم که استقال بخش 
معدن باید حفظ شود. دولت نمی تواند بخش معدن را به لحاظ اداری بروکراسی و حقوقی 
زیر مجموعه بخش صنعت و فولاد ببیند. باید استقال این بخش حفظ شود. ای کاش 
دوستانی که تصمیم گرفتند تا وزارت معدن را منحل و آن را به یک معاونت ضعیف در 
بخش صنعت، معدن، تجارت تبدیل کنند، امروز را مي دیدند. اگر وزارت معدن همچنان 
یک وزارتخانه مستقل بود؛ استقالشف حفظ می شد. خطر بزرگی که بخش معدن ایران 
مخصوصا معادنی مانند سنگ آهن ایران را تهدید می کند، این است که به شدت بخش 
خصوصی در این حوزه تضعیف می شود به طوری که سهم دولت مجددا در بخش معدن 

داری در حال افزایش است.
 چرا تاكنون انجمن سنگ آهن در جهت حمایت از این صنعت اعم از حذف 

 مدیران فولاد کشور بصورت 
سنتی، همان مدیران بازنشسته یا 
بازخرید شده خود دولت بودند که 

پس از بازنشسته شدن یا خرید 
خدمت در صنعت فولاد جای گرفته 

اند. در واقع نگاه این مدیران 
نسبت به واحدی که آن را اداره می 

کنند هنوز دولتی است و ارتباط 
خود را با دولت همچنان حفظ کرده 
اند. برای همین یک بخش فولادی 

داریم که ارتباط سنتی با بدنه 
دولت دارد اما در سنگ آهن چنین 

چیزی نداریم
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هفتمین همایش چشم انداز صنعت و معدن ایران

با نگاهي به بازار

عوارض صادراتی، قيمت گذاری، بهره مالکانه و بازگرداندن پروانه بهره برداری سنگ 
آهنی ها اقدامی انجام نداده است؟

دقیقا برعکس است. در واقع باید تاکید کرد که ماموریت انجمن از روز تاسیس حمایت از این 
شرکت ها بوده است. در غیر اینصورت وضعیت کل مواد معدنی کشور اعم از سنگ آهن، مس، 
منگنز خیلی بدتر از این بود. اتفاقا سنگ آهنی ها بر مدل و فرمولی کار کرده اند و ما هرجا که 
رفتیم آن را ارائه داده ایم. به موجب این مدل برای تولید ماده مصرفی ارتباط بخش صنعت و 
معدن در نظر گرفته می شود. از سوی دیگر همواره نماینده انجمن در مجلس شورای اسامی، 
در جلســات و کمیته های  تصمیم گیرنده حضور داشته است و توانسته حرف های خود را 
بزند. اگر تا امروز می بینید شرایط بدتر نشده، به دلیل حضور پر رنگ انجمن است. اما در مورد 
بازگرداندن پروانه بهره برداری دو سنگ آهنی چادرملو و گل گهر باید گفت که در دوره پیش به 
عنوان رئیس انجمن سنگ آهن به عنوان اولین نفراتی بودم که این بحث را پیگیری کردم. در 
حال حاضر ما حقوق دولتی داریم به اضافه جرائم حقوق دولتی که از شرکت های سنگ آهنی 
اخذ می شود.  در این میان به موجب گزارش انجمن مشخص شد که دو شرکت سنگ آهنی 
گل گهر و چادرملو بیش از درآمد خود به سرمایه گذاری در طرح های توسعه ای خود پرداخته 
اند. به طوری که در این مسیر  چادرملو موفق به راه اندازی طرح گندله و شمش شده است. اما 
وقتی که از میزان درآمد این شرکت باید 1۰ درصد، 25 درصد و 3۰ درصد به عنوان حق انتفاع  
نه تنها برای یک سال بلکه برای سالهای گذشته نیز پرداخت شود، در واقع این شرکت ها از 
نقدینگی لازم برای رشد و توسعه خود باز می مانند. در چنین فضایی این سوال مطرح می شود 
که چه چرخه ای بهتر از توسعه ای است که چادرملو انجام می دهد. به نظر من بهترین مکان 
برای هزینه این نقدینگی برای توسعه بخش فولاد، در خود این شرکت های سنگ آهنی است. 
موضوع حق انتفاع به قدری موضوع ساده ای است که شاید روزی رئیس جمهور، آقای وزیر و 
دو معاونش بنشینند و این دو موضوع را برای همیشه تمام کنند؛ چراکه از لحاظ قانونی منعی 

در  این قضیه وجود ندارد که پروانه بهره برداری را به این شرکت ها بازگردانیم.
 علت برخی دخالت ها در صنعت سنگ آهن چيست كه هميشه تصميمات به نفع 
فولادی ها بوده است؟ اصولا چرا نگاه دولت همواره به صنعت سنگ آهن، به عنوان 

یک صنعت دست دوم بوده است؟
این موضوع سنتی است. مدیران فولاد کشور بصورت سنتی، همان مدیران باز نشسته یا بازخرید 
شده خود دولت بودند که پس از باز نشسته شدن یا خرید خدمت، در صنعت فولاد جای گرفته 
است. در واقع نگاه این مدیران نسبت به واحدی که آن را اداره می کنند هنوز دولتی است و 
ارتباط خود را با دولت همچنان حفظ کرده اند. برای همین یک بخش فولادی داریم که ارتباط 

سنتی با بدنه دولت دارد اما در سنگ آهن چنین چیزی نداریم.
ســرمایه گذاری در بخش فولاد نیاز به سرمایه، تکنیک و طرح دارد، یعنی افرادی که در این 
صنعت وارد سرمایه گذاری می شوند، معمولا افرادی برخوردار از سرمایه های بالایی هستند. اما 
در بخش معدن این اشخاص تقریبا با سرمایه کم یا متوسط، با علم کم یا متوسط، با انگیزه کم 
یا متوسط وارد شده اند. بر این اساس معدن داری 1۰ الی 15سال اخیر کشور نتوانسته خیلی 
خوب مطالبه گر باشد. لذا امتیاز حضور انجمن های تخصصی مانند سنگ آهن نسبت به هم 

صنفی های خود در این است که زبان گفتن اینچنین داستان 
هایی را دارد. به طوری که به کمک انجمن پس از گذشت 1۰ 
الی 15 سال تازه ما به اینجا رسیده ایم که معدن داری هم باید 
دست شرکت هایی تخصصی بزرگ باشد یعنی باید مجتمع 
های معدنی داشته باشیم. ما باید شرکت های مادر تخصصی 
داشته باشیم. برای همین که نسخه خود من در توسعه بخش 
معدن، تاسیس شرکت های مادر تخصصی معدنی است که 
معادن کوچک در اختیار این شرکت مادر تخصص باشند. این 
شرکت ها دولتی نیستند و هیچ ارتباطی هم با شرکت های 
دولتی نباید داشته باشند. همچنان با همه عظمتی که دارند باید 

استقال و خصوصی بودن خودشان را نیز حفظ کنند.
 آیا این پيشنهاد ارائه شده است؟

بله و امیدوارم که هر چه سریعتر به نتیجه برسد.
 حق انتفاع در كشورهایی مانند استراليا، برزیل و ... 

چگونه محاسبه می شود؟

نباید این گونه صحبت کنیم. این طور می شود که الفاظ و کلمات ما را به اشتباه می اندازد. 
همین اشتباهی که چند وقت پیش دوست عزیزمان دکترسرقینی معاونت معدن متاسفانه 
مرتکب آن شد. ایشان گفتند که جدولی از پرداخت عوارض سنگ آهن در کشورهای مختلف 
تهیه کرده و پس از آن به مقایسه دریافت این عوارض از سوی دولت های برزیل، استرالیا و  ژاپن 
پرداخته اند. با توجه به این مقایسه وی اعام کردند که شرکت های سنگ آهنی رقم چندانی 
را در مقایسه با این کشورها پرداخت نکرده اند، بر این اساس رقم مورد مطالبه وزارت صمت 
از شرکت های سنگ آهنی چندان بالا نیست. این درحالیست که به اعتقاد ما این مقایسه جز 
گمراه کردن طرف مخاطب که ذی نفع این قضیه است، هیچ نتیجه ای ندارد. زمانی می توان 
این عوارض در کشور را با دیگر کشورها مانند استرالیا مقایسه کرد که یک یا دو موضوع مدنظر 
قرار گرفته شود. اول آنکه باید مجموع  عوارض و مطالبات وزارت صمت از شرکت های سنگ 
آهنی را با مطالبات دولتی استرالیا مقایسه کرد. در واقع وقتی مطالبات دولتی عنوان می شود 
که تنها در برگیرنده عوارض یا حق انتفاع نیست؛ بلکه تمامی آنها را در بر می گیرد.  از سوی 
دیگر مگر زیرساخت هایی که دولت استرالیا در اختیار معدن کاران کشور خود قرار داده است 
مانند آب، برق، جاده، ریل و... که منجر به کاهش قیمت تمام شده آنها می شود را معدنکاران 
در کشور ما دارند. همچنین آیا بهره های بانکی در آن کشورها  2۴ درصد و3۰ درصد است؟! 
در واقع معدنکاران در آن کشورها از تسهیاتی با بهره های بانکی یک، دو، سه و در نهایت  شش 
درصد استفاده می کنند. در اشاره به نمونه دیگر آن باید گفت که افزایش تولید در همه جای 

دنیا جایزه دارد اما در ایران از جریمه برخوردار است.
 در خصوص عوارض صادراتی ماده  37 قانون رفع موانع توليد كه به موجب این ماده 
قانونی عملاً صادرات مشروط شده است به تامين نيازهای داخلی، اما وزارت صنعت 
و معدن بدون توجه به این ماده قانونی مبادرت به صادرات سنگ آهن به صورت خام 

می كند. آیا انجمن در این مورد اقدامی انجام داده است؟
در واقع این ماده قانونی به منظور تامین نیاز داخلی اباغ شده است، اما باید به این نکته توجه کرد 
که در حال حاضر تولید سنگ آهن کشور بیش از نیاز داخلی است. شرایط امروز ما با شرایط ایده 
آل سال های  91 و 92 این صنعت کاما متفاوت است. در آن سال ها تولید سنگ آهن نزدیک 
به 6۰ میلیون تن بود که به موجب این میزان تولید، حدود 2۴ میلیون تن در آن سال ها مازاد بر 
مصرف داشتیم. به طوری که از آن سال ها  بود که این مشکات شرکت های سنگ آهنی آغاز 
شد. این درحالی بود که در سال های 93 و 9۴  قیمت سنگ آهن به یک چهار و یک پنجم قیمت 

خود کاهش یافت.
 آیا بهتر نيست كه سنگ آهن در رینگ صادراتی بورس كالا به فروش رسد؟

زمانی برای یک محصول عوارض در نظر گرفته می شــود کــه آن کالا یا محصول تولیدی 
پاسخگوی نیاز داخل نباشد. اما برای تولیداتی که مصرف داخل ندارند، به موجب قانون  نمی 
توان برای آن عوارضی را در نظر گرفت. به طوری که در سال های 91 و 92 ، 2۴ تن از سنگ 
آهن کشور مصرف داخل نداشت پس نباید عوارضی برای آن وضع می شد. اتفاقا فشار دولت 
برای وضع عوارض در آن سال ها اشتباه بود. بر این اساس بورس کالا بهترین مکانی است که 
به موجب آن می توان اثبات کرد که سنگ آهن تولیدی ما تا چه میزان مصرف داخلی ندارد. 
در واقع با عرضه سنگ آهن دربورس کالا، یک شرکت تولیدی 
5۰ هزارتن سنگ آهن  را عرضه می کند این کالا در چند نوبت 
مــورد معامله قرار می گیرد و به فروش می رود. اما اگر در این 
نوبت هایی که سنگ آهن عرضه شده است، هیچ تقاضایی برای 
سنگ آهن وجود نداشت، بورس می تواند با صدرو یک گواهی به 
عرضه کننده، مجوز صادرات را صادر کند. بر این اساس می توان 
از عرضه سنگ آهن در بورس کالا به عنوان بهترین راهکار نام 
برد که در آن به تشخیص نیاز داخل می پردازد. این نکته حایز 
اهمیت اســت که نام سنگ آهنی که مصرف داخل دارد، ماده 
خام است و سنگ آهنی که مصرف داخل ندارد، کالای تجاری 

محسوب می شود و باید بدون عوارض صادر شود.
 آیا تاكنون تلاشی برای استفاده از ظرفيت بورس  برای 

فروش صادرات و هم فروش داخلی استفاده كرده اید؟
از طریــق انجمن در حال مذاکره هســتیم. احتمالا توافقاتی 

خواهیم داشت و از سال 96 هم آن را اجرایی خواهیم کرد.

 عرضه و تقاضاست که باید 
تعیین کننده قیمت باشد. بورس 

می تواند در خصوص این امر 
مقداری با تساهل و تسامح با معادن 

کوچک و متوسط برخورد کند. 
مشکل ما صرفا مربوط به شرکت 
های بزرگ نیست اتفاقا معادن  

کوچک و بزرگ همان معادنی 
هستند که می خواهند صادرات 
داشته باشند و با وضع عوارض 

بیشترین آسیب را می بینند

J a h a n e  M a d a n
معماي قیمت مواد معدني
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ریيــس انجمــن توليدكنندگان و صادركنندگان ســنگ آهن ایــران با اشاره به اینکه 
ما به دنبال واقعی شدن قيمتها هستيم تا قيمت تمامی محصولات در زنجيره سنگ آهن تا 
فولاد درون یک بستر رقابتی و شفاف همچون بورس كالا مشخص شود گفت: ما  به كلی 
با ورود محصولات سنگ آهنی به بورس موافق هستيم، بورس یک ســازوكار شــفاف 
و تجربه شده در سراســر دنيا اســت كه باید در ایران نيز مورداســتفاده قرار گيــرد.

 قدیرقیافه تاکید کرد: اجازه دهیم معامات شــفاف و قیمت ها کشــف شوند، حتی اگر قرار است 
مازاد مصرف یا مازاد نبودن کالایی مشخص شود؛ شایسته و منطقی است که در بورس تعیین شود. 
رئیــس انجمــن تولیدکنندگان ســنگ آهن ایــران با تاکید بر اینکه باید اجازه داد تا قیمت کالاها 
به سمت واقعی شــدن برود، افزود: با  سازوکار بورس، وضعیت پرداخت ها به فروشندگان مشخص و 
منسجم مي شود. امروز بسیاری از تولیدکنندگان مواد معدنی و سایر کامودیتی ها، پس از یکسال و نیم 
انتظار ارزش کالای خود رادریافت نکرده اند و گاهی ناچار به دریافت بستانکاری خود از طریق خرید 

محصول تولیدی بنگاه بدهکار با بالاترین نرخ شده اند تا بخشی از ارزش محصول خود را بازگردانند.
وي ادامه داد: پر واضح اســت، ســازوکار بورس به تحقق سریع در تسویه حســاب معامات 
کمک خواهد کرد، ضمن اینکه تولیدکننــده مجبور نخواهد شــد کالای تولیدی خود را گاه 
بــا 5۰ درصد زیر قیمت جهانــی در بازار داخلی عرضه کند. برای حداکثرسازی بهره وری تمامی 
بنگاه های تولیدی اعم از معدنی و صنعتی نیازمند آن هستیم تا ضمن حفظ و ارتقای کیفیت 
محصولات، قیمت تمام شــده کالاهای تولیدی خود را رقابتی کنیم تا با واقعی شــدن نــرخ مواد 

اولیه و خدمات در کشــور از گردونه رقابت خارج نشــویم.
قیافه با یادآوری اینکه انجمن ســنگ آهن بیش از یکسال و نیم است که با برگزاری نشست های 
کارشناسی و مدیریتی در حال مذاکره با بورس کالا است، تصریح کرد: همانطور که می دانید فعالان 
صنعت فولاد شــکل گیری بورس کالا را رقم زده و نخستین عرضه ها در بورس کالا نیــز محصولات 
نهایی زنجیره ارزش فولاد بوده اســت. بنابراین در جلســات متعــدد با مدیران و کارشناســان بورس 
کالا، نظرات همه ذینفعــان در این باره اخــذ و فرمولی معقول برای عرضه محصولات ســنگ آهنی 
پیشنهاد شد و مورد توافق قرار گرفت. قیمت جهانی منهای هزینه های حمل، بنــدری، حمل داخلی 

و درصدی به عنوان تخفیف مصرف کننده داخلی، مبنای عرضه در بورس تعیین شد. 
وی ابراز امیدواری کرد: از سال آینده محصولات معدنی به ویژه ســنگ آهن و محصولات پایین 
دســــتی آن براساس روش جدیــد در بــورس کالا قیمت گذاری شــوند. به گفته این مقام 
مســئول در انجمــن ســنگ آهن، مقاومت برخی مصرف کنندگان در پذیرش سازوکار پیشنهادی 
دور از ذهن نبوده و تمایل به تامین مواد اولیه خود به شیوه های قبلی و از طریق مذاکره  دارند، بنابراین 
تاکید می کنم سازوکار بورس هیچگونــه مانعی برای فــروش محصولات خــارج از بورس نیســت 
و الزامی بــرای اینکه تولیدکننــدگان فقط از طریق بورس، کالای خود را عرضه کنند نخواهد بود. 
بورس ابزاری تشویقی اســت که هر تولیدکننده می تواند براساس فرمول جدید حتی خارج از بورس 
کالای خود را معامله کند. قیافه با یادآوری اینکه سنگ آهن در حال حاضر در رینگ صادراتی عرضه 

می شود، گفت: تاش این انجمن برای انجام معامات در رینــگ داخلی بورس کالا اســت. وی 
درباره تامین مالی این صنعت با اســتفاده از ابزار سلف گفت: هنوز این مسئله را تمرین نکرده ایم. در 

حال حاضر بیشــترین تمرکز انجمن بر روی راه اندازی معامات در رینگ داخلی است.
رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن در برابر این پرسش که آیا در 
این فرمول جدید قیمت سنگ آهن دیگر تابعی از قیمت شمش فولاد خوزستان نخواهد بود گفت: 
ما به دنبال واقعی شدن قیمت ها هستیم تا در درون یک بستر رقابتی شفاف همچون بورس کالا 

در تمامی حوزه ها، قیمت تمامی محصولات در زنجیره سنگ آهن تا فولاد شفاف و مشخص شود.
وی افزود: در واقع در این مذاکرات تمام تاش ها استفاده از سازوکار بورس برای کشف قیمت های 

واقعی و تسهیل معامات است.
قیافه ادامه داد: شــاید برخی از تولیدکنندگان بخواهند محصولات خود را با قیمت تعادلی به 
فولادسازان داخلی بفروشند اما نکته حائز اهمیت مورد توافق تمام دوستان ما در کل زنجیره تولید 
فولاد این است که محصولات داخل زنجیره ارزش فولاد باید از طریق بورس عرضه شود و برای 
همیشه قیمت فرآورده هایی که به تولید فولاد منتج می شود از جمله کنسانتره، گندله و سنگ دانه 
بندی شده واقعی شود. وی در برابر این پرسش دیگری مبنی بر اینکه آیا وزیر صنعت و یا برخی 
از نمایندگان مجلس شورای اسامی در خصوص این فرمول اظهارنظری داشته اند گفت: اصا 
مهندس نعمت زاده و دکتر سرقینی تمایلی به ورود به عرصه قیمت گذاری سنگ آهن ندارند و در 

جلسه مزبور هم از سوی معاون وزیر صنعت بر این موضوع تاکید شد.
این فعال صنعت سنگ آهن به یادآوری این مساله پرداخت که ظرفیت معامله در بورس کالا 
سالهاست که ایجاد شده است و به موجب سازوکار این بازار برخی از کالاها و محصولات مانند 

کامودیتی ها با کشف قیمت شفاف فروخته می شوند.
وی گفت: بر اساس مقررات موجود در ماده 3۷ قانون رفع موانع تولید، دولت با کسب نظر از بخش 

خصوصی برای اجرای آن یک آیین نامه اجرایی نیز تعریف و اباغ کرده است.
این مقام مسئول در خصوص زمان اجرایی شدن این فرمول عنوان کرد: قرار بود که روند اجرایی این 
فرمول از دهه فجر آغاز شود ولی فراز و فرودهای موجود در بازار سنگ آهن موجب شد تا اجرای آن در 
بورس کالا با تاخیر مواجه شود. از سوی دیگر باید برای عرضه هر محصولی در بورس کالا، یک سری 
قوانین و مقررات و الزاماتی در بورس کالا محقق شود، بنابراین اجرای این فرمول به سال آینده موکول شد.
وی همچنین در خصوص الزام شرکت های بزرگ تولیدکننده سنگ آهن مانند گل گهر و چادرملو 
برای عرضه محصولات خود در بورس کالا گفت: هیچ الزامی برای عرضه محصولات شرکت های 
سنگ آهنی در بورس کالا وجود ندارد؛ اما از آنجایی که عرضه محصولات این شرکت ها در بورس 
کالا دست کم در حوزه تضمین پرداخت ها می تواند کمک کند؛  آنها می توانند به خوبی از این 
سازوکارها و تسهیات بهره ببرند. قیافه ادامه داد: از سوی دیگر نیز آنها می توانند همان مسیر 
گذشته را ادامه دهند و بر اساس قیمت های توافقی و قراردادهای فیمابین خود عمل کنند، اما 
باید به این مساله توجه داشته باشند که ماک قرار دادن بورس کالا برای همیشه قیمت این ماده 

معدنی استراتژیک را شفاف خواهد کرد.

ضرورت تعيين قيمت محصولات
 زنجيره سنگ آهن تا فولاد
 در  بستر رقابتي و شفاف

رئیس هیات مدیره انجمن تولیدكنندگان
 و صادركنندگان سنگ آهن تاكید كرد:
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قيمت گذاری سنگ آهن در بورس كالای ایران باعث شفاف سازی و كشف 
قيمت عادلانه می شود.

بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران ضمن بیان مطلب 
فوق گفت: قیمت گذاری سنگ آهن را در بورس کالا مطرح کردیم که به موجب آن 
تمام مواد معدنی و نهایتا محصولات زنجیره ارزش در بورس کالا کشف قیمت شده 
و پول آن پرداخت شود. در همین خصوص بخش خصوصی از این موضوع استقبال 
خوبی کرده است؛ چراکه هر بخشی از این زنجیره متعلق به یک صاحب سرمایه است 
که هزینه و تولید می کند تا محصول خود را بفروشد. اگر بازار داخلی بتواند به قیمت 

این محصول را بخرد می فروشد و اگر کسی خریدار نبود باید صادر کند.
وی در خصوص تاثیر این تصمیم بر روند فعالیت شــرکت های معدنی گفت: کشف 
قیمت در بورس کالا برای بخش خصوصی مشکل کمتری ایجاد می کند اما شرکت 
های خصولتی با مشــکات بیشتری مواجه می شــوند؛ چون قیمت تمام شده آنها 
بالاست و نهایتا با قیمت جهانی نمی توانند رقابت کنند و محصول خود را بفروشند 
و سود ببرند. چون هنگام ایجاد این شرکت ها نیروی انسانی زیادی به  آنها تحمیل 
شــده بود و چون دولتی تر اداره می شوند طبیعتا قیمت تمام شده آنها بالاست و از 
مواد اولیه ارزان و یارانه انرژی بهره می برند اما اگر بخواهند مثل دنیا با قیمت جهانی 

انرژی و مواد اولیه را تهیه کنند بعید است بتوانند با بازار جهانی رقابت کنند. 
وی تاکید کرد: این روند؛ روند منطقی است که می تواند حاکم باشد. به نظر من هر 
بخشی از این زنجیره نمی تواند با این قیمت ها مواد اولیه تولید کند. مشکل اساسی 
در خود واحدهای تولیدی است.  به جای اینکه زنجیره  دچار مشکل شود باید مشکل 

واحدهای تولیدی را حل کرد.
شکوری افزود: اگر این واحدها نیروی انسانی زیاد دارند کم شود. اگر بهره وری پایین دارند 
کمک کنیم بهره وری را بالا ببرند. اگر درست مدیریت نمی شوند مدیریتش را اصاح کنیم 

اگر دولت دخالت می کند دخالت دولت را کم کنیم باید علت ها را کالبد شکافی کرد.
وی تاکید کرد: به هر حال این مهم باید اتفاق بیفتد و اگر به عمل نرســد در صورت 
ورود به WTO نمی توانیم تعرفه های اینگونه وضع کنیم آنوقت چطور می توانیم با 
دنیا رقابت کنیم. پس امروز باید تمرین کنیم. اگر قیمت ما رقابتی نباشد و یا مزیت 
رقابتی نداشته باشد نه تنها نمی توانیم صادر کنیم حتی داخل کشور هم نمی توانیم 
بفروشــیم. در خصوص سنگ آهن نیز فرقی نمی کند آن هم مثل مواد معدنی دیگر 
باید در بورس عرضه شود و نهایتا اینکه مذاکره کنند و یک قیمت منطقی تعیین کنند. 
وی خاطر نشان کرد: قاعدتا بخش خصوصی واقعی از این موضوع استقبال می کند 
اما بخش خصوصی  غیر واقعی مشکاتی خواهند داشت که بخشی از آن زاییده خود 
این واحدهاست و بخش دیگر آن مشکاتی است که دولت برای آنان به وجود آورده 

است که باید کمک کرد تمامی اینها اصاح شود.
شــکوری تاکید کرد: این موضوع مختص به بخش معدن نیست به طور کلی اقتصاد 
کشور بیمار است اقتصاد ترحمی که وجود دارد جایگزین اقتصاد مقاومتی شده است. 
این مسیر؛ مسیر قهقراست چون بخش عظیمی از فعالیت های اقتصادی دست دولت 
است طبیعتا بخش خصوصی خیلی کم رنگ تر است. ما با همین زور کم فشار آوردیم 
و دولت را متقاعد کردیم که به این ســمت برود و با این منطق کنار بیاید اما خیلی 

شرکت های خصولتی آسیب می بینند و باید مشکات آنها را هم حل کنیم.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران با بیان اینکه کشف قیمت عادلانه 
با عرضه سنگ آهن در بورس کالا اتفاق می افتد؛ گفت: در کشور سوئد مالکیت خیلی 
از بخش های اقتصادی آن دولتی اما مدیریت آنها توســط بخش خصوصی اســت و 

دولت هیچ دخالتی در مدیریت آن ندارد. 
رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران اظهار داشت: برخی سازمان های 
دولتــی مانند ایمیدرو که افکار بخش خصوصی دارند، می توانند به عنوان الگو برای 
توســعه مورد استفاده قرار گیرند که با اســتفاده از این مدل بخش معدن و صنایع 

معدنی را توسعه خواهد یافت.
وی با بیان اینکه ایران دارای پتانسیل خوبی در بخش معدن است، عنوان کرد: آینده 
جهان به آینده مواد معدنی بســتگی دارد؛ به همین سبب لازم است با اکتشافات و 
بهره برداری صحیح و همچنین حمایت دولت، به سمت توسعه بخش معدن حرکت 

کنیم؛ چراکه در تولید هر محصول صنعتی به مواد معدنی نیاز است.
شــکوری با تاکید بر ضرورت تکمیل زنجیره ارزش گفــت: در زنجیره ارزش، تمام 
محصولات تولیدی قابل فروش در داخل یا حتی صادر هم خواهد شد؛ اکنون به دلیل 
مشــکاتی، سنگ آهن داخلی هم ارزان فروخته می شود و هم وجه آن تا یک سال 
بعد پرداخت می شــود، در حالی که شرکت های خارجی هم گرانتر می خرند و هم 

پول آن را نقد می پردازند.
وی افزود: چنانچه این محصول معدنی )سنگ آهن( از طریق بورس کالا عرضه شود، 
عاوه بر اینکه قیمت عادلانه ای پیدا می کند و وجه آن پرداخت می شود، مازاد آن 

می تواند به خارج کشور صادر شود.
شکوری تصریح کرد: اگر استراتژی مناسبی برای توسعه صنعتی کشور تعریف و این 

زنجیره را حمایت کنیم می توانیم شاهد اتفاقات خوبی در کشور باشیم.
وی ادامه داد: هنوز حوزه زیرساخت های ما تکمیل نیست به طوری که در حوزه 
ریلی ســالانه 3 درصد رشد به دســت آورده ایم در حالی که برای تحقق ظرفیت 
55 میلیون تنی فولاد در برنامه چشــم انداز، نیاز به رشــد 11 درصدی در حمل 

و نقل ریلی داریم.

كشف قیمت عادلانه
 با عرضه سنگ آهن

 در بورس كالا

رئیس كمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران
 اعلام كرد:

معماي قیمت مواد معدني
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طراحی و راه اندازی ابزارهای تامين مالی 
متنوع برای شركت های بورسی از ضرورت 
های بازار سرمایه است. انتشار اوراق سلف 
موازی برای شركت های فولادی می تواند 
روشــی كارآمد و مفيد جهت تامين مالی 
آنها باشــد؛ به گونه ای كه این رویداد به 
مرور زمان در رونق اقتصادی كشور نقش 

مهمی ایفا خواهد كرد.
بهــادر احرامیان عضو هیــات مدیره انجمن 
مطلب  بیــان  فــولاد ضمن  تولیدکننــدگان 
فوق و با اشــاره به اینکه ایجاد و راه اندازی 
ابزارهــای جدید تامیــن مالی در بورس کالا 
تولیدکننده  برای شرکت های  زیادی  مزایای 
فولاد دارد گفت: با انتشــار اوراق ســلف از 
سوی شــرکت های تولیدی در صنعت فولاد، 
این گروه مــی تواند به راحتــی تامین مالی 
کند و این موضوع ســبب می شود تا خرید و 
ســرمایه گذاری در بازار فولاد نیز با سهولت 

شود. انجام  بیشتری 
انجمن تولیدکنندگان فولاد  عضو هیات مدیره 
در خصــوص وضعیت صنعت فولاد در کشــور 
گفت: در بررســی وضعیــت صنعت فولاد لازم 
اســت بیش از هر چیــز دیگری بــه وضعیت 
داخلــی این صنعت نگاه انداخت. بازار فولاد در 
ایران نزدیک به یک ســال اســت که وارد فاز 
مازاد عرضه شــده اســت. به بیانی دیگر کشور 

نیاز داخلی خود را تامین کرده است و به سمت 
صادرات فولاد در حرکت هستیم .

انجمن تولیدکنندگان فولاد   عضو هیات مدیره 
با بیان اینکه گسترش صادرات فولاد در اهداف 
برنامه های صادراتی اســت، خاطرنشــان کرد: 
طبیعی اســت مازاد فولاد در کشور سبب شده 
تا ایــران به یک بازار صادراتی تبدیل شــود و 
نیاز اســت که برنامه ریــزی لازم و راهکارهای 
جدیدی جهت صادرات مازاد تولید فولاد انجام 
شــود و از این رو گســترش صادرات فولاد در 

اهداف برنامه های صادراتی کشور قرار دارد.
تولیدکنندگان  انجمــن  عضو هیــات مدیــره 
فــولاد اقدامات انجام شــده در صادرات فولاد 
را اثربخــش ارزیابــی کرد و افــزود: در زمینه 
صادرات فــولاد اقدامات خوبــی تاکنون انجام 

شــده اســت و صادرات انواع محصولات  به 6 
میلیون تن خواهد رســید که رقم چشمگیری 
است و طبیعی است در ســال های آینده این 

رقم افزایش پیدا خواهد کرد.
انجمن تولیدکنندگان فولاد   عضو هیات مدیره 
با اشــاره به اینکــه ارزان ترین عرضه فولاد در 
ایران صورت می گیــرد، گفت: اکنون به دلیل 
مازاد عرضه و فضای رقابتی که در داخل کشور 
وجود دارد، مــا ارزان ترین فولاد دنیا را داریم 

که حتی از چین هم ارزان تر است.
احرامیان با بیان اینکه پیش بینی بازار در سال 
آینده آســان نیست،  تاکید کرد: پیش بینی ها 
برای ســال 96  کار دشواری اســت؛ اما با این 
حال برخی تحلیلگران معتقدند که ســال آتی؛ 

سال پر نوسانی خواهد بود.
تولیدکنندگان  انجمــن  عضو هیــات مدیــره 
فولاد  طرح های در دســت اجــرای چین را 
یکی از عوامل موثر بر صنعت فولاد در ســال 
آتی عنوان کرد و ادامه داد: چین برای ســال 
2۰1۷ پروژه هــای عمرانــی تعریف کرده و 
با اقدامات زیرســاختی که انجام داده اســت، 
ســطح قیمت ها را مــی تواند ارتقــا دهد و 
از کــف قیمت ها حمایت کنــد؛ اما باید دید 
ســایر متغیرها از جمله قیمت نفت و ســایر 
حامل های انرژی در سطح بین المللی به چه 

صورت خواهد بود.

اوراق سلف موازی
روشی كارآمد
 در تامین مالی 
شركت های فولادی

عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدكنندگان فولاد مطرح كرد:

طبیعی است مازاد فولاد در 
کشور سبب شده تا ایران به یک 
بازار صادراتی تبدیل شود و نیاز 

است که برنامه ریزی لازم و 
راهکارهای جدیدی جهت صادرات 

مازاد تولید فولاد انجام شود
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قيمت ســنگ آهن و فرآورده های آن در حالی در جهان قيمت های 90 دلاری را 
پشت سر گذاشته كه این ماده با اهميت معدنی در كشور به دليل قيمت گذاری 
دولتی به صورت یارانه ای و با قيمت 40 دلار در هر تن به فولادسازان فروخته می 
شود. این شرایط سبب شده تا توليدكنندگان صنعت سنگ آهن در مذاكراتی 
فشرده با وزارت صنعت، معدن و تجارت پایان قيمت گذاری دولتی را دنبال كنند و 
در نهایت این مذاكرات تا به اینجای كار به كشف قيمت واقعی این محصول در بورس 

كالا برای نزدیک شدن به قيمت های جهانی منتهی شده است. 
در همین خصوص حامد سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالا گفت: موفقیت بورس کالا در روند 

قیمت گذاری سنگ آهن منوط به ورود شرکت های بزرگ سنگ آهنی در این بازار است.
سلطانی نژاد با اعام این مطلب که بورس کالا کانون اصلی کشف قیمت واقعی سنگ آهن 
می شــود در خصوص نقش بورس کالا در شفاف سازی قیمت سنگ آهن گفت: در پیش 
گرفتن اقدامات عملی به منظور تحقق این مساله منوط به حضور و پذیرش شرکتهای سنگ 

آهنی در بورس کالا است.
مدیرعامل شرکت بورس کالای ایران افزود: با توجه به تقویت پروسه قیمت گذاری سنگ آهن 
در بورس کالا طی دو، سه ماه گذشته به موجب ماده 3۷ قانون رفع موانع تولید، درخواستهایی از 
سوی شرکت های سنگ آهنی برای پذیرش محصولات در بورس کالای ایران ارایه شده است.
وی همچنین سهم شرکتهای متوسط و کوچک سنگ آهنی از این بازار را تنها  5 درصد عنوان 
کرد و گفت: موفقیت بورس کالا در روند قیمت گذاری سنگ آهن منوط به ورود شرکت های 

بزرگ سنگ آهنی در این بازار است.
ســلطانی نژاد ادامه داد: با توجه به اهمیت این مســاله، بورس کالا در مذاکره با شرکتها و 
تولیدکنندگان بزرگ سنگ آهن تاش دارد تا شرایط را برای پذیرش محصولات این شرکتها 

به منظور تمرکز قیمت گذاری سنگ آهن در بورس کالای ایران تسهیل سازد.
پایان دوران قيمت گذاري دولتي سنگ آهن و فولاد 

وی یادآور شد: دولتی بودن شرکت های سنگ آهنی و فولادی در گذشته سبب شده بود تا 
این شرکتها در خصوص قیمت گذاری سنگ آهن مشکلی نداشته باشند؛ اما اکنون با خصوصی 
شدن این شرکتها نیاز به تغییر روش قیمت گذاری ضروری شده است و تنها مکانی که می توان 
قیمت سنگ آهن را بر مبنای مکانیسم عرضه و تقاضا کشف قیمت واقعی و معامله کرد، بورس 
کالای ایران است. این مقام مسئول با بیان اینکه قیمت گذاری سنگ آهن به دلیل تنوع فرآورده 
های سنگ آهنی و تعدد معامات آنها و همچنین محل تحویل محصول باید مورد بررسی 
دقیق قرار بگیرد، تاکید کرد: در جلساتی که با بزرگان صنعت سنگ آهن در حال برگزاری 
است در خصوص انواع و اقسام محصولات و روشهای مختلف کشف قیمت آنها به گفت و گو 

می پردازیم و امیدوار هستیم که خروجی مناسبی از این جلسات بیرون بیاید.

مدیرعامل بورس کالا از تفاوت در محاسبه هزینه های شرکتهای سنگ آهنی و فولادی به 
عنوان یکی از گره های موجود در اقتصاد کشور نام برد و گفت: در حال حاضر هزینه سنگ 
آهنی ها ریالی است و با تورم ریال هم مواجه اند، اما محصول نهایی این زنجیره که فولاد است، 
همواره بر اساس قیمت های واقعی به فروش می رسد. بر این اساس نوساناتی که ایجاد می شود 

همواره سبب شده است که حاشیه سود سنگ آهنی ها نزولی باشد.
وی با تاکید بر اینکه باید ترتیبی قرار داده شود که هر دو صنعت سنگ آهن و فولاد از ارزش 
افزوده ای که ایجاد می کنند به تناسب فعالیتشان بهره مند شوند تصریح کرد: براین اساس در پروسه 
قیمت گذاری سنگ آهن در ابتدا باید مشخص شود که در زنجیره تولید فولاد، کدام محصول با 
توجه به ترکیب سهامداری آنها می تواند از سوی بورس کالا قیمت گذاری شود، همچنین باید 

تمامی ذینفعان این زنجیره اعم از خریداران و فروشندگان و مناسبتهای آنها مشخص شود.
به گفته سلطانی نژاد، اگر در خصوص سنگ آهن مکانیزم بازار و قیمت گذاری آن به خوبی 
طراحی شود، در مورد دیگر اجزای زنجیره سنگ آهن مانند کنسانتره و گندله این مشکل 

وجود نخواهد داشت.
رشد تأمين مالی فولادسازان و سنگ آهنی ها از طریق بورس كالا

مدیرعامل بورس کالا همچنین تاکید کرد: تأمین مالی فولادسازان از طریق معامات سلف از 
ابتدای سال 95 تا اواخر دی ماه، ۴3 درصد و تأمین مالی تولیدکنندگان سنگ آهن از طریق 

انتشار اوراق سلف موازی استاندارد 51 درصد رشد داشته است.
مدیرعامل بورس کالای ایران درباره نتیجه جلسه مشترک با تولیدکنندگان فولاد گفت: با توجه 
به اینکه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران به عنوان نهادی برای ارائه و نظرات تولیدکنندگان 
فولاد بخش خصوصی محسوب می شــود؛ ارتباط سازنده و تعامات موثر می تواند نتایج 
مثمرثمری برای هر دو طرف در برداشته باشد. همچنین برگزاری نشست های هم اندیشی 
گسترده این انجمن با رسته های مختلف فولادی فرصت خوبی است تا با حضور کارشناسان 
بورس کالا در جلسات این رسته ها بتوان با سایر تولیدکنندگان به بحث و گفتگو پرداخت و 
مشکات و مسائل آنها را مرتفع کرده و فضا را برای حضور هرچه بیشتر بخش خصوصی صنعت 

فولاد در بورس کالا فراهم کرد.
سلطانی نژاد در ادامه گفت: هم اکنون با ابزارهای مناسبی که در اختیار بورس کالای ایران وجود 
دارد، می توان شرایط خوبی را برای تولیدکنندگان مهیا کرد. شفاف شدن هرچه بیشتر بازار، 
از بین رفتن واسطه گران و تنظیم و ثبات بازار از طریق بورس کالا ممکن است؛ چراکه بورس 

کالا نهادی است که عرضه و تقاضا را زیرنظر دارد و طبعا می تواند شرایط بازار را بهتر کند.
مدیرعامل بورس کالا در خصوص تامین مالی های انجام شده توسط این نهاد برای فعالان حوزه 
فولاد و صنایع معدنی گفت: تأمین مالی فولادسازان از طریق معامات سلف از ابتدای سال 95 
تا 1395/1۰/2۴ برابر با 91/3 هزار میلیارد ریال بوده که نسبت به دوره مشابه سال قبل ۴3 

مدیرعامل بورس كالای ایران تشریح كرد:

ضرورت های تغيير 
روش قيمت گذاری 

سنگ آهن

J a h a n e  M a d a n

بورس كالا كانون اصلی كشف قيمت واقعی 
سنگ آهن می شود

معماي قیمت مواد معدني
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درصد رشد داشته است. سلطانی نژاد اظهار داشت: تأمین مالی تولیدکنندگان سنگ آهن از 
طریق انتشار اوراق سلف موازی استاندارد نیز از ابتدای سال 95 برابر با 1/22 هزار میلیارد ریال 

بوده که نسبت به دوره مشابه قبلی 51 درصد رشد داشته است.
معرفی ابزارهای تامين مالی بورس كالا

سلطانی نژاد درباره ابزارهای بورس کالا برای فولادسازان گفت: سلف موازی استاندارد ابزاری 
برای تامین مالی تولیدکنندگان است که با پیش خرید محصولات شان توسط خریداران 
انجام می شود. در این روش به خریداران اوراقی تحویل داده می شود که قابل انتقال به غیر 
بوده و برای تولیدکننده بسیار به صرفه محسوب می شود. برای نمونه  ذوب آهن اصفهان در 
سالجاری و تنها طی یک نوبت تامین مالی از طریق سلف موازی توانست حدود 15۰ میلیارد 

تومان تامین مالی شود.
وی در ادامه گواهی سپرده را ابزار دیگری برای تامین مالی تولیدکنندگان دانست و اظهار کرد: 
روش دیگری که بورس کالا برای تسهیل تجارت کالا از یک سو و وثیقه گذاری برای تأمین 
مالی تولیدکنندگان فولاد از سوی دیگر در نظر دارد، استفاده از گواهی سپرده است. از ویژگی 
های گواهی سپرده این است که باعث کشف قیمت های محصولات به طور روزانه خواهد شد.

ســلطانی نژاد ادامه داد: ابزار تسهیل تجارت و تأمین مالی شرکت بورس کالای ایران تحت 
عنوان معامات گواهی سپرده کالایی با تمرکز بر معامات قبض انبار در سال های گذشته 
توسط بورس کالا طراحی و به دفعات پیاده سازی شده است. از بارزترین نقش های این ابزار 
امکان توثیق و در نتیجه تأمین مالی به واسطه آن و افزایش نقدشوندگی معامات کالایی به 

وسیله آن است.
وی افزود: این ابزار امکان سرمایه گذاری روی کالاها را برای افراد و اقشار مختلف فراهم می 
کند که نتیجه  آن هدایت هدفمند سرمایه ها و تأمین مالی صنایع است. تأمین مالی از طریق 
گواهی سپرده کالایی چه از طریق توثیق آن و اخذ تسهیات و چه از طریق جذب سرمایه 
کمترین هزینه مالی را بر صنایع تحمیل خواهد کرد. وي خاطرنشان کرد: یک شیوه در 
دسترس برای تأمین مالی صنایع از طریق گواهی سپرده کالایی، مبنا قراردادن کالای راکد 
در انبار و صدور گواهی سپرده به پشتوانه آن است. صنایع مختلف در کشور می توانند از این 

طریق سرمایه های زیادی را جهت تامین مالی و توسعه خود جذب کند.
سلطانی نژاد همچنین در خصوص روش قرارداد آتی )فیوچرز(، شرایط و مزایای آن گفت: 
قراردادهای آتی از جمله مهمترین ابزارهای مدیریت ریسک در جهان امروز هستند که 
بورس کالای ایران در جهت نهادینه کردن و توســعه آن در بازار و اقتصاد کشور تاش 
فراوانی کرده است. مدیریت ریسک نوسانات قیمت بازار، امکان برنامه ریزی بلندمدت، 
ارائــه تصویری از جهت گیری بازار در آینده، افزایش توان معاماتی افراد، معامله بدون 
نیاز به هزینه های انبارداری و حمل، خروج آسان از معامله بدون نیاز به تحویل کالا و 
هزینه های فسخ معامله، معافیت مالیاتی، استاندارد بودن قرارداد و تضمین معامات، از 
جمله مهمترین ویژگی های قراردادهای آتی اســت. وی توضیح داد: در ساده ترین نگاه 
پیاده سازی قراردادهای آتی در زنجیره ارزش محصولات، امکان برنامه ریزی بلندمدت برای 
تأمین مواد اولیه، تولید و فروش محصولات را برای صنایع فراهم خواهد کرد. در صورتی 
که صنایع بدون اتکا به ابزارهای پوشش ریسک مانند قراردادهای آتی همواره با ریسک 

نوسانات قیمت مواد اولیه و محصول نهایی مواجه خواهند بود.

نرخ كارمزد در بورس كالاپایين است
مدیرعامل بورس کالای ایران در ادامه خاطرنشان کرد: اینکه برخی از دوستان گایه دارند که 
نرخ کارمزد بورس کالا به صرفه نیست باید گفت که چنین مسئله ای صحیح نیست و نرخ 
کارمزد بورس کالای ایران نسبت به سایر کشورها بسیار پایین تر است. دریافت نیم در هزارم 
ارزش کل معامات به عنوان کارمزد رقم بالایی محسوب نمی شود و در معامات چندین 
میلیاردی تنها 1۰ میلیون تومان هزینه کارمزد می شود که این هم به خاطر سهامداران بورس 
کالا است. وی گفت: از سوی دیگر متقاضیان بازار سهام می توانند از طریق فرابورس اقدام به 
خرید سهام این شرکت کنند.نکته دیگر اینکه درآمدهایی که از طریق کارمزد حاصل می شود، 
عمده مصرف آن در ایجاد زیرساخت هایی قوی تر برای معامات کالایی است که در بورس 
کالا انجام می گیرد. مدیرعامل بورس کالای ایران با بیان اینکه صادرکنندگان مواد معدنی از 
جمله سنگ آهن در صورت عرضه نشدن محصول خود در بورس کالا باید عوارض پرداخت 

کنند، گفت: صادرات برخی مواد معدنی بدون عوارض با عرضه در بورس ممکن خواهد بود.
صادرات مواد معدني بدون پرداخت عوارض از طریق بورس كالا

سلطانی نژاد درباره عرضه مواد معدنی در بورس کالا افزود: بر اساس طرحی که بزودی اجرا می 
شود، صادرات برخی از مواد معدنی در صورتی بدون پرداخت عوارض امکان پذیر خواهد بود که تا 
سه بار در بورس کالا عرضه شده و مشتری برای آن یافت نشده باشد. وی گفت: قانونی وجود دارد 
که بر اساس آن وضع هر گونه عوارض بر صادرات ممنوع است که البته این قانون برای حمایت 
از تولید داخل بوده و بیشتر برای محصولاتی که ارزش افزوده ایجاد کرده و اشتغالزایی در کشور 
ایجاد می کنند، کاربرد دارد؛ اما از سوی دیگر دولت همواره در نظر داشته است که جلوی خام 
فروشی را بگیرد، بنابراین عنوان شده است که برای صادرات مواد اولیه معدنی عوارض وضع شود.

سلطانی نژاد به نیاز مصرف کنندگان داخلی اشاره کرد و بیان داشت: از یک سو تولیدکنندگان 
مواد اولیه معدنی می گویند می خواهیم صادر کنیم، اما از سوی دیگر مصرف کنندگان داخلی 

اعام می کنند که چرا صادر می شود ما خودمان آن را لازم داریم و خریداری می کنیم.
وی ادامه داد: برای حل این مشکل و مشخص شدن وضعیت عرضه و صادرات، سازوکاری 
در نظر گرفته شــد که بر اساس آن باید این کالاها سه بار در بورس کالا عرضه شود تا در 
صورت نبودن مشتری اجازه صادرات بدون عوارض پیدا کند. مدیرعامل بورس کالا یادآور 
شد: بر این اساس اگر تولیدکنندگان بخواهند می توانند بدون عرضه در بورس کالا اقدام به 
صادرات کنند، اما باید عوارض آن را بپردازند. سلطانی نژاد با بیان اینکه این طرح قرار است 
در بهمن ماه اجرا شود، گفت: البته اکنون عوارض برای صادرات سنگ آهن صفر است اما 
پیشنهاد شده که از ابتدای سال آینده عوارض دریافت شود. به گفته مدیرعامل بورس کالای 
ایران کشف عادلانه قیمت، تسهیل سرمایه گذاری و تامین مالی، توسعه بازار، مدیریت ریسک 
نوسانات قیمتی و تسهیل مبادلات فیزیکی از دیگر کارکردهای بورس کالای ایران در عرصه 
اقتصاد ملی به شمار می رود. وی به معرفی ابزارهای معاماتی بورس کالای ایران اشاره کرد 
و گفت: با گذشت بیش از 1۴ سال از عمر بورس کالای ایران، طیف وسیعی از محصولات بر 
پایه ابزارهای مختلف در این بورس وجود دارد به طوریکه پس از راه اندازی انواع قراردادهای 
نقدی، اعتباری، نسیه و سلف طی سال های ابتدایی بورس کالا، هم اکنون ابزارهای پیشرفته 
ای چون قراردادهای سلف موازی استاندارد، گواهی سپرده کالایی، قراردادهای آتی و اختیار 

معامله و به تازگی صندوق های کالایی در بورس کالا عملیاتی شده است.
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بازار ســيمان گویی به رشد قيمت ها چندان 
اميدوار نيست و رقابت منفی بعد از بازار فولاد، 
در بازار سيمان نيز خودنمایی می كند. ركود در 
بازار سيمان جدی تر از چيزی است كه بتوان 
قيمت این كالا را در بازار داخلی به صورت های 
مختلف افزایــش داد. برتری عرضه بر تقاضا 
بر  برای رخوت حاكم  تاكنون مهمترین دليل 
نوسان قيمت سيمان است و تا زمانی كه تقاضا 
به كمک رونق پروژه های عمرانی یا از جهش 
شتابان صادرات بهبود پيدا نکند، ممکن است 
شرایط سخت فعلی باز هم ادامه یابد. هرچند 
كه در ســال جاری شاهد كاهش حجم توليد 
سيمان در كشور بوده ایم، ولی باز هم شرایط 
متعادلی بر این بازار حاكم نشده و قيمت ها از 
شرایط واقعی عرضه و تقاضا تمکين می كنند. 
اولتيماتــوم به توليدكننــدگان برای حذف 
است.  نبوده  كارســاز  تاكنون  هم  تخفيفات 
با توجه به تمامی این شــرایط نياز به حضور 
ســيمان در یک بازار رسمی جدی تر از قبل 
خودنمایی می كند؛ زیرا باعث خواهد شــد تا 
عرضه كنندگان در این بازار رسمی با شفافيت 
معاملاتی، كالاهای خود را به فروش برسانند 
هرچند كه معافيت های مالياتی و امکان تامين 
مالی این صنعت در بورس كالا نيز وجود دارد.

تخفيف  به بازار سيمان برگشت!
در حالی که تاش می شد برای کنترل بازار سیمان، 
قیمت هــا واقعی شــود رئیس انجمــن کارفرمایان 
صنعت ســیمان از بازگشت تخفیف به بازار سیمان 
و تعویق افزایش قیمت ایــن محصول معدنی خبر 
داد. عبدالرضا شــیخان با بیان اینکه با تمام تاشی 

که شد در زمســتان مجددا کارخانه ها سیمان را با 
تخفیــف عرضه کردند، گفت: با تمام تاش هایی که 
انجام شــد و گزارش هایی که از بازار ســیمان تهیه 
شد، اما هنوز بستر برای برگرداندن قیمت سیمان به 
نرخ های مصوب سال 1393 فراهم نشده است. وی 
افزود: با وجود اینکه در مقطعی به طور امیدوار کننده 
تخفیف ها در عرضه سیمان از سوی کارخانه ها حذف 
شــده بود، اما مجددا با وضعیتی که در زمستان به 
وجود آمد و رکود ساخت و ساز موجب کاهش تقاضا 
شد، کارخانه ها از بهمن  تخفیفات را به این محصول 

بازگرداندند.
شفافيت قيمت ها با استفاده از ابزارهاي 

بورس كالا 
وي در ادامه گفت: امیدواریم بتوانیم تا پایان سال با 
گزارش هایی که به دست آمده، مدیران عامل صنعت 
ســیمان را قانع کنیم که دیگر نیازی به تخفیفات 
نیســت و البته تا این هفته به آنها اولتیماتوم دادیم 
تخفیفات خود را حذف کنند که روند قیمت گذاری 
را بتوانیم به شکل بهتری پیگیری کنیم. وی در ادامه 
با اشــاره به وضعیت تولید سیمان تا انتهای سال با 
تایید اظهــارات وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: 
تاکنون حدود 58 میلیون تن ســیمان تولید شده 
است که پیش بینی می شــود تا پایان امسال به 6۰ 
میلیون تن برســد که البته نسبت به سال گذشته 

کاهش دارد.
هرچند که مدت هاســت بحث ورود سیمان به 
بــورس کالا مطرح بوده و هســت، ولی تاکنون 
شــاهد عرضــه قدرتمند این کالا بــه این بازار 
رســمی و شــفاف نبوده ایم کــه همین رخداد 
انتقادات بســیاری را موجب شــده اســت. به 

نظر می رســد این بار رقابــت منفی پس از بازار 
فولاد به بازار ســیمان وارد شــود که می تواند 
منافع جمعی ایــن صنعت را به مخاطره اندازد. 
تجربه نشان داده اســت که شفافیت قیمتی در 
کنار اســتفاده از ســاز و کارهای مدرن بازاریابی 
و فــروش می تواند ایــن تنگنــای قیمتی را به 
سامت ســپری کند که غالب این ابزارها بدون 
پرداخــت هزینــه اولیه خاصــی در بورس کالا 

است. فراهم 
بورس  به  و ساختمانی  پروژه های صنعتی  ورود 
کالا برای تامین مصالــح مورد نیاز و عدم نیاز 
به برگــزاری هرگونه مناقصه یــا مزایده ای در 
این جذابیت را مضاعف می ســازد  بورس کالا، 
که شــرکت های عرضه کننده و خریدار سیمان، 
معامــات خود را بــه این بازار رســمی وارد 
ســاخته تا پس از برخــورداری از معافیت های 
مالیاتــی بتواننــد تامین مالی خــود را نیز از 
طریق همیــن نهاد مالی انجام داده و به کمک 
شــفافیت قیمتی، فضایی رقابتی و ایده آل برای 
تعیین قیمت ها را به دســت آورند. تجربه نشان 
داده اســت که در شرایط ســخت بازار و نیاز 
به حمایت های رســمی و دولتــی، بورس کالا 
می تواند به کمک ترســیم شفافیت واقعیت های 
هــر صنعت، چهره صحیــح و واقعی هر بازار را 
به صورت رســمی، شفاف و عادلانه به مخاطبان 
ارائه کنند. به نظر می رسد مزایای  دولتی خود 
ورود محصولات مختلف همچون ســیمان بیش 
از معایب آن اســت، حال چرا تاکنون ســیمان 
جای پای خــود را در بورس کالا باز نکرده، به 

دارد.  نیاز  مجزایی  بررسی  و  بحث 

افزایش قیمت  سیمان
شاید وقتي دیگر

دبیر انجمن كارفرمایان صنعت سیمان اعلام كرد:

J a h a n e  M a d a n
معماي قیمت مواد معدنيمعماي قیمت مواد معدني
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در حال حاضر ۱.۶ ميليارد تن فولاد 
در جهان توليد می شــود كه سهم 
ایران از این ميزان یک درصد است 
كه رســيدن به 2 درصد توليد كار 
سختی نيســت، اما اگر بخواهيم به 
۱0 درصد برسيم باید در بازار رقابتی 
تلاش كنيــم  و به ســمت توليد 

فولادهای خاص و آلياژی برویم.
محمدرضــا نعمــت زاده وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت در هفتمین همایش 
معدن  و  فــولاد  چشــم انداز صنعــت 
ایــران ضمن بیان مطلب فــوق افزود: 
باید صنایع پایین دســتی را گسترش 
دهیم و در بخش ورق ســرمایه گذاری 
بیشــتری انجام دهیــم. همچنین باید 

1۰ درصد تولید فــولاد را به فولادهای 
خاص، آلیاژی، استاینلس استیل و غیره 

اختصاص دهیم.
وزیــر صنعــت، معدن و تجــارت گفت: 
رشــد جهانی تولید فولاد جهان در سال 
2۰16 حدود یک درصد بود ولی رشــد 

تولید فولاد ایران 1۰ درصد اعام شد و 
ایران  طبق گزارش انجمن جهانی فولاد 
بــا تولید 18 میلیون تــن فولاد، در رده 
1۴ جهان قــرار دارد. مهنــدس نعمت 
زاده تاکید کرد: باید روی ذخایر معدنی 
تمرکز کنیم تا به ســهم 3 درصدی در 

تولید جهانی مواد معدنی دست یابیم.
وزیــر صنعت با بیــان اینکه یکی دو ماه 
دیگر تمــام کمبودهــا در زمینه گندله 
برطرف می شــود، ادامــه داد: در طرح 
جامــع فولاد و برنامــه راهبردی صنعت 
فــولاد با افــق 1۴۰۴ رســیدن به 55 
میلیون تن رقمی آرمانی نیســت و حق 
ماست. شاید معادن فعلی جوابگو نباشد 
اما بیشــتر معادنی که اســتخراج شده 

برای تولید 55 میلیون تن 
فولاد باید حدود 150 تا 160 

میلیون تن سنگ آهن تولید کنیم. 
اکنون تولید سنگ آهن در کشور از 

62 میلیون تن به 75 میلیون تن 
رسیده که همین میزان تولید برای 
تامین نیاز کشور باید 2 برابر شود

وزیر صنعت، معدن و تجارت در هفتمین همایش چشم انداز 
صنعت فولاد و معدن ایران:

بايد به سمت توليد فولادهای خاص برويم

سرمایه گذاري وتولیدسرمایه گذاري وتولید
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روزمینی بــوده و معادن زیادی اســت که 
زیرزمینــی بوده و باید به آنها دســت پیدا 
کنیم. وی افزود: جلســاتی برگزار کردیم و 
روی کنســانتره متمرکز شدیم و اکنون به 
جای ســنگ آهن، کنسانتره صادر می شود 

و امروز تعادل برقرار شده است.
نياز به توليد ۱50 تا ۱۶0 ميليون تن سنگ آهن

نعمت زاده خاطرنشان کرد: برای تولید 55 
میلیون تن فــولاد باید حدود 15۰ تا 16۰ 
میلیون تن ســنگ آهن تولید کنیم. اکنون 
تولید ســنگ آهن در کشور از 62 میلیون 
تن بــه ۷5 میلیون تن رســیده که همین 
میزان تولید برای تامین نیاز کشــور باید 2 

برابر شود.
افــزود: ظرفیت تولید کنســانتره 28  وی 
میلیون تن است که این رقم تا پایان امسال 
بــه ۴5 میلیون تن می رســد و رشــد 6۰ 

درصدی خواهد داشت.
به گفته وی در این مــدت ظرفیت تولید 
گندلــه از 21 میلیون تن بــه 35 میلیون 
تــن، آهــن اســفنجی از 19 میلیون تن 
بــه 2۷ میلیون تن، شــمش فولاد از 2۴ 
میلیون تن به 31 میلیون تن و محصولات 
نوردی از 31 میلیون تــن به 3۷ میلیون 

تن رسیده است.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 

یازدهم  دولــت  از  قبــل 
لحــاظ  از  نابســامانی 
زنجیره  بــودن  نامتعادل 
تأمین فولاد و سایر فلزات 
را شــاهد بودیــم، افزود: 
در ابتــدای دولت یازدهم 
زنجیره  تکمیــل  درصدد 
تأمین فــولاد برآمدیم به 
بالایی  ظرفیت  که  طوری 
در مقاطع مختلف فولادی 
ســرمایه گذاری  امر  برای 
دیــده شــده و درصــدد 
جذب ســرمایه گذاری در 

این حوزه هستیم.
وی ادامه داد: باید مصرف 
های  زمینه  در  را  فــولاد 

مختلف از جمله با افزایش ســاخت و ساز و 
صنایع افزایش دهیم.

به گفته نعمت زاده، باید روی مصرف انرژی 
در صنعت فــولاد کار کنیم و در طرح های 
جدید موضوع صرفه جویی در مصرف آب، 

برق و گاز را در نظر بگیریم.
مهندس نعمت زاده افــزود: با تعامل  لازم 
با بانکهای داخلــی و خارجی و رفع نگرانی 
آنها از آشــفتگی بازار فولاد دنیا می بایست 
ظرفیت تولید فولاد کشور را افزایش داده و 
به جای واردات فولاد خام به سمت صادرات 

فولاد مخصوص برویم.
 وی در توضیــح ایــن مطلب افــزود: باید 
مصرف فولاد را در تمام صنایع، ســاخت و 
ســازهای عمرانی و امور ساختمانی افزایش 

دهیم همچنین به گســترش صنایع پایین 
دستی فولاد از جمله ورق گرم نازک و سرد 
مبادرت کرد و با تمــام این اقدامات صدور 
2۰ میلیــون تن فولاد به قــاره اروپا امری 

شدنی است.
وزیــر صنعت، معدن و تجــارت در ادامه با 
تاکید بر اینکه اصــل رقابت پذیری جهانی 
در صنعت فولاد بر مبنای هزینه های بهره 
برداری قیمت تمام شــده اســت؛ افزود:  با 
صرفه جویی در مصــرف منابع انرژی نظیر 
آب، بــرق، گاز و مــواد اولیه مــی توان در 
عرصــه رقابت با ســایر فولادســازان دنیا 

سربلند باشیم.
وی در توضیح این مطلب با تاکید به رشــد 
ارزش افزوده بخش معــدن افزود : معادن 
زیــادی در کشــور وجــود دارد که حتی 
بسیاری از آنها را خوب شناسایی نکرده ایم 
و این در حالی است که می بایست حرکت 
های جدی در اکتشافات معادن زیر زمینی 

را آغاز کنیم.
وزیــر صنعــت، معدن وتجــارت  خطاب 
 1۰ به فولاد ســازان کشــور که حداقل 
درصد فــولاد تولیدی خود را بــه تولید 
اختصاص  آلیــاژی  و  مخصــوص  فــولاد 
دهنــد ، افزود : کمبــود ورق فولادی در 
کشور  مشهود اســت وجود دارد و برای 
بــا  نــازک  ورق  تولیــد 
باید  بالا  اســتانداردهای 
ســرمایه گــذاری هــای 

گیرد. جدیدی صورت 
ایــن  توضیــح  در  وی 
البته   : افــزود   ، مطلــب 
یزد  آلیاژی  فــولاد  واحد 
تنوع  تغییر  درصــدد  که 
محصــولات تولیدی خود 
از نــوع ســاختمانی بــه 
ســمت ورق های عریض 
مطابق  اســتپ  استیل  و 
 APA  با اســتانداردهای
است  نفت  ملی  شــرکت 
را  بایست تاش خود  می 

کند. بیشتر 

   با تعامل  لازم با بانکهای 
داخلی و خارجی و رفع نگرانی 

آنها از آشفتگی بازار فولاد دنیا 
می بایست ظرفیت تولید فولاد 

کشور را افزایش داده و به 
جای واردات فولاد خام به سمت 

صادرات فولاد مخصوص برویم
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كل  اساســي ۱9 درصد  فلزات  بخش 
صنعت ایران را در بر مي گيرد اما سهم 
فولاد در صنایع فلزي به تنهایي به 75 
درصد بالغ مي شــود كه نشان دهنده 
جایگاه مهم صنعــت فولاد در صنایع 
كشور است. در خصوص زنجيره فولاد 
در سال 95 نيز از رقمي نزدیک به 30 
ميليون تن ظرفيت توليد فولاد خام در 
كشور در سال جاري رقمي نزدیک به 
۱۶ ميليون تــن توليد به ثبت خواهد 

رسيد.
مهندس محمد ابکا مدیرعامل فولاد تکنیک 
در هفتمیــن همایش چشــم انداز صنعت 
فولاد و معدن ایران ضمن بیان مطلب فوق 
در ابتداي صحبت هاي خود به تولید فولاد 
در جهان اشاره کرد و گفت: در سال 2۰15 
رقمي برابر بــا 162۰ میلیون تن فولاد در 
جهان تولید شده که به نسبت سال قبل از 
آن 3درصد کاهش را نشان مي دهد. این در 
حالي است که در سال 2۰16 همین رقم به 
1628 میلیون تن افزایش یافت که از رشد 

نیم درصدي حکایت دارد.

وي در خصــوص مصرف فولاد در ســال 
هاي اخیر گفت: در ســال 2۰1۴ شــاهد 
مصرف 15۴5 میلیون تــن انواع فولاد در 
جهان بودیم که این رقم در سال 2۰15 به 
15۰۰ میلیون تن کاهش یافت و در سال 
2۰16 نیــز تقاضاي 15۰1 میلیون تني به 

ثبت رســید که تغییر مهمي را نشان نمي 
دهــد. وي در ادامه صحبــت هاي خود به 
متوســط قیمت فولاد خام اشاره و عنوان 
کرد: در سال 2۰1۴ بهاي هر تن فولاد خام 
در بازارهــاي جهاني ۴۷9 دلار بوده که در 
سال 2۰15 به 33۰ دلار کاهش یافته که 
از افت 31 درصدي حکایت دارد. همچنین 
در ســال 2۰16 ایــن رقم بــه 329 دلار 
کاهش یافت که 3/ ۰ درصد افت را نشــان 
مي دهد. وي در خصوص ســنگ آهن نیز 
افزود: در ســال 2۰1۴ بهاي هر تن سنگ 
آهن در بازارهاي جهاني به طور متوســط 
1۰3 دلار در هــر تــن بوده که در ســال 
2۰15 به 56 دلار کاهش یافت؛ هرچند که 
در ســال 2۰16 تا 58 دلار افزایش را ثبت 

کرد که رقم قابل ماحظه اي نیست.
ابکا در ادامه صحبت هاي خود به شــرایط 
بازار فولاد چین اشاره کرد و گفت: در سال 
هاي اخیر شــاهد کاهش مصرف فولاد در 
چین بــوده ایم؛ هرچند که ســال 2۰16 
مجددا مصرف فــولاد در بازار داخلي چین 
افزایش یافته اما این مطلب در خصوص کل 

مدیرعامل فولاد تكنیک در هفتمین همایش چشم انداز صنعت فولاد
 و معدن ایران:

فضاهاي خالي در زنجيره فولاد

در خصوص پیش بیني بازار 
سنگ آهن از لحاظ قیمتي موسسات 
و نهادهاي مختلفي قیمت سنگ آهن 
را در سال هاي آینده برآورد کرده 

اند، اما نتیجه محاسبات و 
برآوردهاي سه سازمان معتبر و 

برتر در این خصوص نشان مي دهد 
که در سال 2020 بهاي هر تن 

سنگ آهن رقمي بین 50 تا 70 
دلار خواهد بود

سرمایه گذاري وتولید
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هم اکنون 30 میلیون تن 
ظرفیت سازي انجام شده و 22 

میلیون تن در دست احداث وجود 
دارد. بنابراین تنها رقمي نزدیک به 

3 میلیون تن تا رسیدن به سند 
چشم انداز 55 میلیون تني فضاي 
خالي وجود دارد. در خصوص آهن 

اسفنجي این رقم بین 9 تا 10 
میلیون تن است، گندله سازي 5 تا 
7 میلیون تن و براي کنسانتره نیز 
این رقم بین 16 تا 17 میلیون تن 

هنوز ظرفیت خالي وجود دارد

جهان از کاهش مصرف فولاد حکایت دارد. 
وي در خصوص دلایل رشــد مصرف فولاد 
چین عنوان کرد: در سال هاي اخیر شاهد 
کاهش تولیــد ناخالص داخلي چین بودیم 
ولي در ســال 2۰16 بازار کســب و کار و 
صنعت چین با رشــدي نامحسوس همراه 
شد. دلیل این رشــد را باید در تسهیاتي 
دانســت که دولت به اقتصاد چین تزریق 
کرده است. رقم رســمي حجم تسهیات 
را مــي توان 155۰ میلیارد دلار در ســال 
2۰16 برآورد کرد هرچند برخي گمانه زني 
ها از رقمي نزدیک به 18۰۰ میلیارد دلار 

در سال 2۰16 خبر مي دهد.
وي در خصوص پیش بیني بازار سنگ آهن 
از لحاظ قیمتي نیز عنوان کرد: موسسات و 
نهادهاي مختلفي قیمت سنگ آهن را در 
سال هاي آینده برآورد کرده اند، اما نتیجه 
محاسبات و برآوردهاي سه سازمان معتبر 
و برتر در این خصوص نشــان مي دهد که 
در ســال 2۰2۰ بهاي هر تن سنگ آهن 

رقمي بین 5۰ تا ۷۰ دلار خواهد بود.
وي در خصــوص وضعیت صنعت فولاد در 
داخل کشــور عنوان کرد: هم اکنون بخش 
فلزات اساسي 19 درصد کل صنعت ایران 
را در بر مي گیرد اما سهم فولاد در صنایع 
فلزي به تنهایي به ۷5 درصد بالغ مي شود 
که نشــاندهنده جایگاه مهم صنعت فولاد 
در صنایع کشــور اســت. وي در خصوص 
زنجیره فولاد در ســال 95 عنــوان کرد از 
رقمي نزدیک بــه 3۰ میلیون تن ظرفیت 
تولید فولاد خام در کشــور در سال جاري 
رقمي نزدیک بــه 16 میلیون تن تولید به 
ثبت خواهد رسید. این در حالي است که در 
خصــوص گندله از 3۰ میلیون تن ظرفیت 
26 میلیون تن تولید خواهد شد همچنین 
در خصوص کنسانتره از ۴۴ میلیون تن 3۰ 
میلیــون تن تولید مي شــود. وي در ادامه 
افزود: هم اکنون ظرفیت تولید 36 میلیون 
تن محصول نهایي در کشــور نصب شــده 
اســت که براي سال 95 احتمال تولید 16 
میلیون تن محصــول نهایي فولادي وجود 
داشته و به احتمال قوي محقق خواهد شد.

وي در ادامــه به آمارهایي در خصوص 1۰ 
ماه اول سال جاري در مقایسه با 1۰ ماه اول 
سال گذشته اشاره و عنوان کرد: تولید آهن 
اسفنجي از 12میلیون تن به 5/ 13 میلیون 

تن افزایش داشته، تولید فولاد خام از 1۴ 
میلیون تن بــه 5/ 15 و تولید محصولات 
نهایي فولادي رقمي نزدیک به 13 میلیون 
تن ثابت بوده است.  وي در ادامه افزود: از 
رقمي نزدیک بــه 29 میلیون تن ظرفیت 
ســازي انجام شده در تولید فولاد خام هم 
اکنــون فقط در گندله ۷ میلیون تن نقص 
وجــود دارد که بــا ورود این رقم مي توان 
کارآیــي بهتري در زنجیــره فولاد خام در 
اختیار داشت. وي در ادامه عنوان کرد: در 
جلساتي که با اهالي صنعت فولاد و وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت در حال برگزاري 
اســت بخشــي از مجوزهاي اعطا شده به 
واحدهاي تولید گندله، کنســانتره و حتي 
آهن اســفنجي لغو شده و برخي از آنها که 
قابلیت اجرایي دارد تقویت شــده و مورد 

توجه قرار گرفته است.
وي در خصــوص تولید فــولاد خام عنوان 
کــرد: هم اکنون 3۰ میلیــون تن ظرفیت 
ســازي انجام شــده و 22 میلیون تن در 
دســت احداث وجــود دارد. بنابراین تنها 
رقمي نزدیک به 3 میلیون تن تا رســیدن 
به ســند چشــم انداز 55 میلیــون تني 
فضــاي خالي وجود دارد. در خصوص آهن 
اسفنجي این رقم بین 9 تا 1۰ میلیون تن 
است، گندله ســازي 5 تا ۷ میلیون تن و 
براي کنسانتره نیز این رقم بین 16 تا 1۷ 
میلیون تن هنوز ظرفیت خالي وجود دارد. 

به عبارت دیگر مي توان این گونه اســتناد 
کرد که براي رســیدن به 55 میلیون تن 
فولاد خام به 9 میلیون تن آهن اسفنجي، 
5 میلیون تــن گندلــه و 16 میلیون تن 

کنسانتره نیاز داریم.
محمد ابــکا در ادامه صحبت هاي خود باز 
هم اشــاره اي به افق ســال 1۴۰۴ کرد و 
گفت: با چند متد مختلف تقاضاي داخلي 
فولاد را در افق چشم انداز در نظر گرفتیم 
کــه نتیجــه آن تقاضایي نزدیــک به 3۴ 
میلیون تن براي مصرف داخلي است. این 
در حالي اســت که در سال 95، به میزان 
63/ 5 میلیــون تن صادرات فولاد از ایران 
ثبت شــده و 16 میلیون تن کنســانتره و 

سنگ آهن نیز صادر شده است.
وي در خصــوص بزرگ ترین چالش پیش 
روي افزایــش ظرفیت تولید فولاد خام نیز 
عنوان کــرد: ایجاد ظرفیت ســازي براي 
تقاضاي داخلي مي تواند یکي از مهم ترین 
چالــش هاي پیــش روي افزایش ظرفیت 
تولید به شــمار آیــد بنابرایــن توجه به 
بازارهاي صادراتي غیرقابل اجتناب خواهد 

بود.
وي در خصوص ســنگ آهن نیز عنوان 
انجام  بررســي هــاي  به  توجه  با  کرد: 
میلیــارد تن   3  /1 اکنــون  شــده هم 
ذخیــره قطعي ســنگ آهــن در ایران 
وجود دارد که با فــرض تقاضاي پیش 
رو تا ســال 1۴۰۴ تنها براي 1۰ سال 
بعــد از افــق 1۴۰۴ کفایــت مي کند. 
بســیاري  هاي  تاش  ایمیدرو  بنابراین 
را بــر اکتشــاف ذخایر معدنــي جدید 
مبذول داشــته است. در خصوص حمل 
و نقــل نیز هم اکنون 13 هزار کیلومتر 
راه آهن وجود دارد ولي در سند چشم 
انــداز به 25 هــزار کیلومتــر راه آهن 
نیاز داریم. این در حالي اســت که تنها 
3هــزار کیلومتــر راه آهــن فقط براي 
فولاد نیاز اســت. وي در پایان صحبت 
هاي خود به بهــره وري نیروي کار به 
نسبت دستمزد اشــاره کرد و گفت: از 
۴ واحــد برتر فولادي کشــور تنها یک 
واحــد از رتبــه بالاتر از نــرخ جهاني 
برخــوردار بوده، اما هــر چهار واحد از 
نظر تعداد نفرات به نســبت حجم تولید 

کمتر از نرخ هاي اســمي قرار دارد.
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بزرگ ترین قرارداد صنعــت روی ایران با حضور 
وزیــر صنعت، معدن و تجارت، معاون امور معدني 
ایــن وزارتخانه،  ریيس هيات عامل ایميدرو،  مدیر 
مجتمع معدنی مهدی آباد و مدیران شركت معدني 
مبين و همچنين مدیران كنسرسيومی از شركت 

های خصوصی  امضا شد.
به گزارش خبرنگار ما؛   قرارداد ســرمایه گذاری برای بهره 
برداری از معدن و احداث کارخانه های »روی« و »ســرب 
و نقره« بین ایمیدرو و کنسرسیومی از شرکت های بخش 
خصوصی به رهبری شرکت راهسازی و معدنی مبین به امضا 
رســید. ارزش این قرارداد یک میلیارد دلار اســت که در آن 
کارخانه هایی به ظرفیت تولید 8۰۰هزار تن کنسانتره روی و 
همچنین 8۰هزار تن کنسانتره روی و نقره احداث می شوند. 
به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت  این قرارداد در نوع 
خود بزرگ ترین است. محمد رضا نعمت زاده تصریح کرد: 
اهمیت این معدن با توجه به جایگاه آن در تامین مواد اولیه 
صنایع سرب و روی کشور،  قابل توجه است و این امر سبب 
شد، ارزیابی محتوای قرارداد با حساسیت بالایی انجام شود.
وی با بیان اینکه سرمایه گذار بخش خصوصی پیشنهادهای 
ارایه شده را پذیرفت،  افزود: پیش بینی شده تا ۴ سال آینده 
طرح کارخانه ها به مدار تولید بپیوندند اما مقرر شده بخشی 

از کار تا 2 سال آتی انجام شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: مقرر شــده با 
اقــدام به موقع بخش خصوصــی در این قرارداد،  مزایایی 

برای ایجاد انگیزه در اختیار آنان قرار گیرد.
وی کل مدت قرارداد برای بهره برداری از معدن را 25 سال 
عنوان کرد و گفت: در این قرارداد تاش شده تا با همکاری 
نهادهای دولتی و حکومتی، بخش خصوصی بتواند با انگیزه 
به سرمایه گذاری بپردازد و بدون دغدغه توسعه کشور به 

ویژه بخش معدن عملی شــود. نعمت زاده ادامه داد: در 
صورت انجام صحیح تعهدات، این زمان قابل تمدید است.
وزیــر صنعــت، معدن و تجارت  از شــرکت هایی که توان 
بالایی در ســرمایه گذاری،  بخش فنی و مهندســی دارند 
خواست در حوزه های مختلف از جمله معدن وارد شوند. 
حوزه هایی از بخش معدن همچنان دســت نخورده باقی 

مانده و نیاز به توسعه دارد.
وی همچنیــن تاکیــد کرد: این طرح با تعامل و همکاری 
نهادهایی همچون ســازمان حفاظت محیط زیست، اداره 

منابع طبیعی و مقامات محلی اجرا می شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره اقتصاد مقاومتی گفت: 
در این بخش دولت موفق عمل کرده به این دلیل که پیشتر 
۷5۰۰ واحد را برای ارایه تسهیات پیش بینی کرده بودیم 
که با اجرای برنامه  در عمل بیش از 1۰هزار واحد صنعتی و 
معدنی مشمول دریافت تسهیات شدند. وی خاطرنشان 
کرد: ســه چهارم کمک های مالی دولت مشــمول بخش 
صنعت و معدن و مابقی مربوط به حوزه جهادکشاورزی شد.

اتحاد بخش خصوصی برای طرح
 یک ميليارد دلاری روی مهدی آباد

مهدی کرباســیان رییس هیات عامل ایمیدرو نیز در این 
مراسم گفت: قرارداد سرمایه گذاری معدن روی مهدی آباد 
در اختیار شرکت های خصوصی و انجمن های تخصصی 
روی کشــور قرار گرفت. کرباسیان تاکید کرد:  امضا شدن 
این قرارداد جزو وعده هایی بود که در ابتدای دولت یازدهم  

داده شده بود و امروز به ثمر نشست.
وی ادامه داد: ارزش این قرارداد یک میلیارد دلار است و 6 
شرکت از بخش خصوصی همراه با انجمن سرب و روی و 
همچنین اتحادیه سرب و روی ایران، اجرای آن را برعهده 
گرفته اند که رهبری آن برعهده شرکت راهسازی و معدنی 

مبین اســت. وی گفت: 1۰۰۰ نفر به طور مســتقیم و 3 تا 
5هزار نفر نیز به صورت غیرمســتقیم در این پروژه بزرگ 

مشغول به کار می شوند.
رییس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه طرح فوق بیش 
از دو دهه راکد مانده بود، یادآور شد: این طرح تا سال 92 
در اختیار تعدادی دیگر از سرمایه گذاران بود که با توجه 
بــه تعلل ایجاد شــده و توقــف کار، دوباره فراخوانی برای 
سرمایه گذاری برگزار کردیم که در نهایت گروه فعلی به 
عنوان برنده شــناخته شــدند. کرباسیان با تاکید بر اینکه 
مهدی آباد در استان یزد یکی از بزرگ ترین معادن روی 
جهان را در خود جای داده است افزود: میزان ذخیره فعلی 
معدن 15۴ میلیون تن اســت که 88 میلیون تن ذخیره 
سولفوره و 66 میلیون تن مربوط به بخش اکسیده است.

وی در عین حال خtاطرنشــان کرد: معدن مهدی آباد  با 
اکتشافات جدید به میزان جدیدی از ذخایر می رسد که 
پیش بینی شــده ذخایر به ۷۰۰ میلیون خواهد رســید. 
کرباســیان تاکید کرد: با توجه به اینکه از یک ســو ذخیره 
معدن انگوران در استان زنجان طی سال های آتی به اتمام 
می رســد و از ســوی دیگر بخش خصوصی نیز ۴5۷هزار 
تن ظرفیت تولید شــمش روی ایجاد کرده،  ضرورت دارد 
معدن مهدی آباد وارد فعالیت شود. وی گفت: پیش بینی 
شده کارخانه های معدن تا ۴ سال آینده به بهره برداری 
برســند اما ســرمایه گذاران وعده داده اند که زودتر این 

برنامه را عملی سازند.
سناریوهای سرمایه گذاری در مهدي آباد

دکتر بهرام شــکوری مدیرعامل شرکت مبین معدن نیز 
در این مراســم اظهار داشــت: برای سرمایه گذاری در این 
طرح دو سناریو در نظر گرفته ایم که یکی از آنها همکاری 
مشترک با بزرگان معدنی دنیا است به طوری که مذاکراتی 

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت انجام شد؛

امضای قرارداد بزرگ ترین طرح روی ایران
 با سرمایه گذاری بخش خصوصی

سرمایه گذاري وتولید
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با شرکت هایی از سوییس و اسپانیا انجام شده و بخش 
های بازار و خرید از هم اکنون در حال تعیین تکلیف است.
وی ادامه داد: یک گزینه هم استفاده از سرمایه های بخش 
خصوصی داخلی است که می توانیم آن را عملی کنیم.

شکوری درباره مشخصات کنسرسیوم این قرارداد گفت: 
شرکت مبین معدن به عنوان لیدر حضور دارد و شرکت 
های آریاجنوب، کاهنربا، مس کنی، پرلیت،  انجمن سرب 
و روی و اتحادیــه ســرب و روی ایــران بخش های دیگر 
کنسرســیوم مطرح هستند. هدف از اجرای این قرارداد 
احداث کارخانه هایی برای تولید 8۰۰هزار تن کنسانتره 
روی و همچنین 8۰هزار تن کنسانتره سرب و نقره است.
برای پروژه عظيم مهدی آباد مدیر» لژیونر«می آوریم

بهرام شکوری لیدر کنسرسیوم برنده مزایده سرمایه گذاری 
معدن و کارخانه سرب و روی مهدی آباد نیز در گفت و گویی 
افزود: برای مدیریت کارخانه 8۰۰ هزار تنی که قرار است در 
کنار معدن مهدی آباد احداث شود قطعا از یکی از مدیران 

باتجربه فعال در خارج از کشور استفاده خواهیم کرد.
شــکوری با اشــاره به اینکه پروانه بهره برداری از معدن 
مهدی آباد به مدت 25 سال به کنسرسیوم برنده مزایده 
مهدی آباد واگذار شــده اســت، افزود: معدن مهدی آباد 
دومین ذخیره بزرگ روی جهان است و در شرایطی که 
طی سال های گذشته هیچ ذخیره بزرگی از روی در جهان 
کشف نشده است، آغاز بهره برداری از معدن مهدی آباد 
می تواند به رخدادی جهانی تبدیل شده و جایگاه ایران 
را در صنعت ســرب و روی جهان بطور قابل ماحظه ای 
ارتقا دهد؛ به همین علت نیز شرکت های مطرحی مانند 

گلنکور تمایل به حضور در این پروژه دارند.
وی در پاســخ به این ســوال که انتظارات شما به عنوان 
مجری پروژه عظیم مهدی آباد از دولت چیست؟ توضیح 
داد: معدن مهدی آباد معدنی در اشل جهانی است که در 
صــورت جوینت خارجی در اجرای آن نیازمند همکاری 
و همراهی همه نهادها و سازمان ها مانند محیط زیست، 
منابع طبیعی، ایمیدرو، وزارت نیرو و ... هســتیم. انتظار 
داریم که مهدی آباد صرفا به عنوان یک بنگاه اقتصادی 
دیده نشود؛ بلکه به صورت پروژه ای ملی به آن نگریسته 
شــود که با راه اندازی آن کشــور در اشل جهانی مطرح 
خواهد شد و می تواند روی بازار جهانی نیز تاثیرگذار باشد.

لیدر کنسرســیوم برنده مزایده ســرمایه گذاری معدن و 
کارخانه ســرب و روی مهدی آباد عنوان کرد: ما امروز 
بــه وزیــر صنعت، معدن و تجــارت قول دادیم تا طی دو 

ســال آینــده 25 درصد از تولیــد را در این پروژه انجام 
دهیم. مهندس نعمت زاده نیز در مقابل با اســتقبال از 
این قول وعده داد در صورت تحقق آن مشــوق هایی به 
ما ارائه خواهد شد. از جمله اینکه بخشی از رویالتی که 
باید به ایمیدرو بدهیم به پروژه اختصاص خواهد یافت. 
شــکوری توضیح داد: قطعا برای مدیریت کارخانه 8۰۰ 
هزار تنی کنســانتره روی با مشکل مواجه خواهیم شد؛ 
چراکه هیچ مدیری در داخل برای مدیریت چنین پروژه و 
واحد عظیمی وجود ندارد و حتی مشابه این پروژه نیز در 
کشور اجرا نشده است. به همین علت در سفر به استرالیا 
تاش خواهم کرد از مدیران باتجربه ایرانی که سال هاست 
از ایران رفته اند و در خارج از کشور تدریس می کنند و با 
شرکت های معتبر همکاری دارند، برای حضور در پروژه 

مهدی آباد دعوت به همکاری کنم.
وی افزود: از جمله این مدیران می توانم به دکتر حسنی 
پاک اشــاره کنم که دارای تجربیات ارزشــمندی است. 
همچنین دکتر حیدری نیز که زمانی در مس سونگون 
کار می کردند و هم اکنون در اســترالیا هســتند، از دیگر 
گزینه های موردنظر ما برای دعوت به همکاری هستند.

مدیرعامل شرکت معدنی و راهسازی مبین تاکید کرد: 
افتخار ماست که بتوانیم چنین افرادی را دوباره به کشور 
بازگردانیم و از توانمندی های آنها در راستای توسعه کشور 

و اجرای پروژه های بزرگ استفاده کنیم.
شکوری با بیان اینکه در سفر پیشرو به استرالیا بازدیدی نیز 
از معادن گلنکور خواهد داشت، اظهار کرد: قرار است در این 
جلسه با مقامات گلنکور نیز جلسه ای داشته باشیم و آنها 
نیز عاقه دارند در قالب شریک در این پروژه وارد شوند.

وی افزود: همچنین اسپانیایی ها هم عاقه مند هستند در 
پروژه مهدی آباد حضور داشته باشند و از ما برای برگزاری 
جلسه ای دعوت کرده اند که قرار است بعد از عید نوروز نیز 
به اسپانیا رفته و جلسه ای با آنها داشته باشم. بد نیست بدانید 
که بیمه اسپانیا هم در حال رقابت با بیمه ساچه ایتالیا بوده و 
قصد دارد با تسهیات و فاینانس مناسبی وارد پروژه ها شود.

لیدر کنسرســیوم برنده مزایده ســرمایه گذاری معدن و 
کارخانه سرب و روی مهدی آباد گفت: همه گزینه های ما 
روی میز است و چند سناریو را برای اجرای پروژه مهدی 
آباد مدنظر داریم. ســناریوی اول با حضور شــرکت های 
خارجی اســت و سناریوی دوم نیز اجرای پروژه با دانش 
فنی و ســرمایه خودمــان؛ بنابراین جای نگرانی در این 

زمینه وجود ندارد.

وی همچنیــن خبــر داد کــه به زودی بــا هماهنگی با 
ایمیدرو نمونه برداری جدیدی از معدن مهدی آباد انجام 
خواهد شد تا این نمونه ها مورد آنالیز قرار بگیرند؛ چراکه 
نمونه های قبلی معرف های درستی برای معدن نبودند.

شــکوری درباره برخی مشــخصات و آمار و ارقام معدن 
مهدی آباد و پروژه نیز توضیح داد: ذخیره مهدی مهدی 
آباد با عیار ۴.2 درصد بالغ بر 15۴ میلیون تن است. عاوه 
بر سرب و روی، در معدن نقره نیز وجود دارد. از سوی دیگر 
پیش بینی ها درباره قیمت مس حاکی از افزایش قیمت 
آن به ۴۰۰۰ دلار تا 2۰2۰ اســت. قرارداد امضا شــده نیز 
مربوط به احداث یک واحد 8۰۰ هزار تنی کنسانتره روی 
با عیار حداقل 35 درصد و تولید 8۰ هزار تن کنسانتره 
سرب با عیار 65 درصدی است. برنامه ما این است که تا 
۴ سال آینده بتوانیم این پروژه را بطور کامل اجرا کنیم. 
هرچند قصد داریم طی کمتر از دو سال آینده بتوانیم به 

تولید 2۰۰ هزار تنی برسیم.
دولت سریع تر معدن مهدی آباد را فعال كند

حســن حسینقلی رئیس اتحادیه صادرکنندگان سرب 
و روی ایــران نیــز مــی گوید: دولــت یازدهم چنانچه 
معدن ســرب و روی مهدی آباد )یزد( را ســریع تر توسط 
برنــده مزایده فعــال کند و عاوه بر این نهادهایی مانند 
ســازمان های حفاظت محیط  زیست، جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری )منابع طبیعی(، گاز و برق کمک کنند تا این 
مهم تحقق یابد، بزرگ ترین  خدمت به بخش خصوصی 

در بخش سرب و روی است.
معدن مهدی آباد زمينه ساز اشتغال هزاران نفر

رئیس کمیته سرب و روی خانه معدن ایران بر این باور 
است که با فعالیت معدن سرب و روی مهدی آباد )یزد( 
که امکان تامین مواد  اولیه مورد نیاز این بخش را دارد و 
به عنوان بزرگ ترین  معدن سرب و روی ایران و بلکه جهان 
محسوب می شود، امکان اشتغال هزاران نفر فراهم خواهد 
شــد. براساس آمارهای منتشر شده ذخیره معدن سرب 
و روی مهدی آباد که در نزدیکی یزد قرار دارد، افزون بر 
2۰۰ میلیون تن برآورد شــده است که در واقع به عنوان 
بزرگ ترین  معدن در نوع خود در جهان محسوب می شود.

گفتنی است مجتمع معدنی سرب و روی و باریت مهدی 
آباد در فاصله 115 کیلومتری جنوب شــرقی شــهر یزد 
به عنوان یکی از بزرگترین معادن ســرب و روی جهان 
شناخته شده است و پتانسیل بالایی برای سرمایه گذاری 

به منظور احداث کارخانه ای فرآوری دارد.
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جمعی از اقتصاددانان در نشستی با رئيس هيات 
بر شمردن دستاوردهای حوزه  با  ایميدرو  عامل 
مهندســی و توليد،  تغيير نــگاه در مدیریت و 
استفاده از مفاهيم روز اقتصادی، مالی و حقوقی 

را برای توسعه بخش معدن ضروری دانستند.
 به گزارش روابط عمومی ســازمان توســعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی ایران؛ در این نشســت که به 
دنبــال اجرای برنامه حضــور اقتصاددانان در معادن و 
کارخانه های فولاد و فرآوری ســنگ آهن استان یزد 
صورت گرفــت، امیر صباغ مدیر برنامه ریزی و نظارت 
راهبــردی با ارایه گزارشــی از جایگاه جهانی تولیدات 
زنجیره معدن گفت: توسعه معدن در هر یک از مناطق 
سبب توسعه بخش های دیگر آن مناطق شده و ایران 
بــا توجه به توانمندی هایی کــه در این بخش دارد از 

فرصت مناسبی برای رشد برخوردار است.
صبــاغ با بیان اینکه ایمیدرو تاکید بالایی برای افزیش 
زیرســاخت های بخش معدن و صنایــع معدنی دارد،  
ادامه داد: بــا تقویت زنجیــره ارزش در صنایع پایین 
دســتی،  شــاهد رشــد چند برابری درآمد،  اشتغال و 
صــادرات خواهیم شــد و این واقعیتی اســت که در 

کشورهای بزرگ معدنی عینیت یافته است.
در این نشســت که ســعید لیاز و نصرتی نیز حضور 
داشــتند، مهدی کرباســیان به گذر ایمیدرو از دوران 
سخت ســال های گذشــته و اثر تصمیمات مدیریتی 
پیشین اشاره کرد و گفت: توسعه غیر اقتصادی صنعت 

فولاد و  نوع واگذاری ســهام شرکت های این سازمان 
در دولت گذشــته، از جمله  چالش هایی بود که برای 
دولت فعلی،  برجای گذاشت با اینحال در شرایط نبود 
منابع مالی کافی  توانستیم 2۴هزار میلیارد تومان طرح 

را اجرایی کنیم.
مشاركت با بخش خصوصی

وی افزود: مشارکت گرفتن از بخش غیر دولتی و بخش 
خصوصــی یکی از مدل های موفق در ایجاد تحرک در 

طرح ها و راه اندازی آنها بود.
رییس هیات عامل ایمیدرو افزود: در طرح ها بین 15 تا 
35درصد مشارکت داشته ایم و مابقی متعلق به بخش 
غیر دولتی اســت هرچند قانون هم تاکید دارد که سه 
ســال بعد از راه اندازی  آن میزان سهم هم باید واگذار 

شود.
وی انجــام اکتشــاف در 25۰هزار کیلومتــر مربع از 
مســاحت کشــور را از نیازهای بخش معدن دانست و 
تاکید کرد: در این حوزه با شــرکت های خارجی هم 
همــکاری داریم و این امــر در ورود فناوری به بخش 

معدن کمک کرده است.
کرباســیان تصریح کرد: برخی گمان می کنند مشکل 
تحریم ها فقط به نقل و انتقال ارز مربوط می شــود در 
حالی که پیش از برجام، شرکت های خارجی حتی از 
دادن یک برگ از اطاعات ماهواره ای معدنی خودداری 
می کردند اما امروز بســیاری از شــرکت های صاحب 
نام همکاری با ایران را آغاز کرده اند. کرباســیان ادامه 

داد: زنجیره معدن یکی از کشورهای پیشرفته نشان  
مــی دهد 86 میلیارد دلار مواد معدنی را در صنایع 
پایین دســتی به 2۴۰۰ میلیــارد دلار تبدیل کرده 
اند که این امر نیاز توجه به صنایع پایین دســتی را 

دوچندان می کند.
وی همکاری با شرکت های خارجی را برای تامین مالی 
5۰ میلیارد دلاری توسعه بخش معدن و صنایع معدنی 

ضروری دانست.
موســی غنی نژاد استاد دانشگاه و صاحبنظر اقتصادی 
نیز در این نشســت با بیان اینکــه حضور در معادن و 
آشــنایی با فعالیت های مهندســی و تولیدی حرکت 
ثمربخشــی برای ارایه توانمندی های این بخش است 
گفت: بایــد از فرصت کنونی توســعه معدن حداکثر 
اســتفاده را به عمل آوریم که در آینده با تغییر جهت 

مصرف و ورود مواد جدید به بازار  دچار زیان نشویم.
فرمول كارآمد برای واگذاری نياز داریم

وی با اشــاره به نوع نگاه ها به واگذاری ســهام اظهار 
داشت: برای اینکه نتوان سهام شرکت های دولتی را در 
قالب رد دیون یا ســهام عدالت واگذار کرد باید فرمول 
کارآمدی در جهت فروش ســهام شرکت های دولتی 

تدوین و اجرایی کرد.
مهدی عسلی که سابقه مدیریت عالی در سازمان برنامه 
و وزارت نفــت دارد گفت: در بحث هــا و برنامه های 
توسعه ای،  همواره نگاه اقتصادی و تحلیل مالی غایب 
بوده اســت و تنها نگاه محلی و محدود، به حوزه های 

در نشست هم اندیشی رئیس هیات عامل ایمیدرو با اقتصاددانان مطرح شد؛

مدل ها و راهکارهای توسعه بخش معدن ايران

سرمایه گذاري وتولید
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مختلف داشــته ایم به طوری که برنامه هایی تدوین 
می شــود که از مسائل کان اقتصاد و سیاست های 
ارزی جدا هســتند. وی افــزود: نتیجه چنین برنامه 
هایی این اســت که طرح ها بدون استفاده می مانند 

و بی اثر می شوند.
علی ترکمان دینی نیز در این نشســت اظهار داشت: 
قطه قطعه کــردن طرح جامع فولاد و پراکنده کردن 
آن نتیجه تفکر سنتی در مدیریت است که سبب شده 
تعداد زیادی شــرکت با مقیاس پایین تولید، اقدام به 

جذب منابع و ظرفیت سازی کنند.
خط شکنی دولت ها

این صاحبنظر اقتصادی افزود: کره جنوبی تنها با دو 
کارخانه برای 52 میلیون تن فولاد، ظرفیت ســازی 
کرد در حالی که آنها نیز نظام دولتی داشــته اند اما 
با تفکر مدرن مدیریت کرده اند. ترکمان دینی نقش 
دولت ها را در توسعه چشمگیر دانست و اظهار داشت: 
طی دهه های اخیر شرکت های دولتی ایالات متحده  
در بســیاری از علوم روز همچــون اینترنت و آی تی 

پیشرو بوده اند و در واقع خط شکنی کرده اند.
منطق مدل های توسعه

علی میرزاخانی ســردبیر روزنامــه دنیای اقتصاد نیز 
که در این جلســه حضور داشت، به مدل های توسعه 
معادن و صنایع معدنی کشــورها اشاره کرد و گفت: 
برخی از مدل ها همچون مدل عربســتان در توسعه 
صنایع معدنی قابلیت اجرا در ایــران را ندارد به این 
علت که از شــاخص های غیرواقعی نشات گرفته اند،  
به همین ســبب باید منطق و مبنای اقتصادی برای 

آن تعریف کرد.
وی از انجام برنامه جدید اکتشافی در سطح 25۰ هزار 
کیلومتر مربع در کشور اظهار خرسندی کرد و گفت: 
با تاســیس بانک های خصوصی در کشور که از زمان 
مرحوم نوربخش آغاز شــد، نظام مالی ایران در حال 
تحول بود که آن برنامه به دولت گذشته برخورد کرد. 
وی تاکید کرد که در فعالیت های اقتصادی و توسعه 
اصالت با بخش خصوصی است مگر اینکه دلایل قانع 

کننده ای برای آن وجود داشته باشد.

از تعاملات جهانی دور شدیم
پویا جبل عاملی عامــل اقتصاد دانان با بخش معدن 
را مفید خواند و گفت: مــردم و صاحبنظران معمولا 
با بخش نفت و گاز آشــنایی دارند در حالی که بخش 

معدن، توانمندی بالایی برای رشد دارد.
وی حضور شرکت های خارجی در پسابرجام را قابل 
توجه دانســت و اظهار داشــت: قوانین ما به گونه ای 
نیست که برای سرمایه گذار جذابیت کافی ایجاد کند 
و عاوه بر این دور شدن از رویدادها و تعامات جهانی 
در مقاطعی از ســال های دهه اخیر، ســبب شــد از 
بسیاری قوانین و مقررات و همچنین شرایط قراردادها 
بی اطاع باشیم و در برخی مواقع حتی از نحوه ارتباط 
برقرار کردن نیز آگاهی نداشــته باشیم. جبل عاملی 
رویکرد قانون محوری را رویه ای مناسب برای تعامل 

با شرکت های خارجی و جذب سرمایه ذکر کرد.
درک واقعی از معادن

ســمیه مردانه نیز در این نشســت گفت: حضور در 
معدن برای کســانی در بخش تئــوری کار کرده اند 
نتایــج ارزنــده ای دارد و ســبب درک واقعی تاش 
های انجام شــده در این حوزه می شــود. وی با بیان 
اینکه دســتاوردهای بخش های مهندســی معدن 
واقعا فوق العاده است اظهار داشت: عاوه بر مباحث 
مهندسی یکی از مواردی که در بخش معدن ضرورت 
دارد،  توجه به ســرمایه های انسانی و انجام تحقیق و 
توسعه است. وی نوع سیاست ها و ارتباط آنها با بخش 
معدن را از عوامل تاثیرگذار در توسعه این بخش ذکر 

کرد.
توجه به حقوق مالکيت

جعفــر خیرخواهان توجــه به حقــوق مالکیت را از 
نیازهای اولیه جذب ســرمایه دانســت و گفت: این 
امر انگیزه لازم را نزد ســرمایه گذاران برای حضور در 

معادن ایجاد می کند.
وی افزود: توجه به تحولات بازارهای جهانی،  مقیاس و 
زنجیره تولید را از دیگر موارد مورد نیاز توسعه بخش 
معدن است. به گفته خیرخواهان  زیرساخت ها و توجه 
به مسوولیت اجتماعی از دیگر نکاتی است که توسعه 

بخش معدن را به بار می آورد.
ایميدرو حلقه واسط با بخش خصوصی

حمیــد آذرمند دیگر اقتصــاددان و صاحبنظر حاضر 
در این نشست نیز گفت: به رغم توانمندی که بخش 
معدن برای توســعه دارد شاهد روند کاهشی تشکیل 
ســرمایه ثابت و بودجه معدن بــه ویژه برای ایمیدرو 
شده ایم. وی ایمیدرو را حلقه واسط بنگاه ها و دولت 
دانست و خاطرنشان کرد: بررســی بحران اقتصادی 
دهه گذشــته میادی نشان داد بخش های معدنی  با 
کمترین آسیب از بحران های مالی مواجه شده اند به 

همین سبب باید به تقویت این بخش بپردازیم.
آذرمند در عین حال اظهار داشت:  بخش داخلی کشور 
توان لازم برای تامین 5۰ میلیارد دلار سرمایه توسعه 
بخــش معدن و صنایع معدنی در افق چشــم انداز را 
ندارد و این امر نیاز به استفاده از منابع خارجی دارد.

مقامات با معدن آشنایی ندارند
شــهناز نوایی کارشناس خانه معدن ایران نیز در این 
جلســه گفت: در۴۰ سال سابقه فعالیت معدنی کمتر 
مقام عالــی دولتی را دیده ام که بــا بخش معدن و 
نیازهای آن آشنایی داشته باشد. وی گفت: وابستگی 

واقعی اقتصاد ایران به ۴۰درصد می رسد.
منافع بلند مدت معدن

کرباســیان نیز پس از ارایه نظــرات صاحبنظران 
اقتصــادی  با بیان اینکه بســیاری از مســوولان از 
بخش معدن شــناخت واقعی ندارنــد تاکید کرد: 
ادغام وزارت صنعت با معدن، اگرچه مزایایی برای 
اقتصاد داشــت، اما سبب غفلت از بخش معدن شد 
و ایــن حوزه همانند یکی از زیر بخش های صنایع 
درآمد. وی افــزود: اگرچه بخش اکتشــاف معدن 
ریســک دارد،  اما فعالیت های اقتصادی آن دارای 

منافع بلند مدت است.
کرباسیان  نگاه کان در تصمیم گیری های اقتصادی 
را به نفع بخش معدن دانست و گفت: باید در تصمیم 
گیری ها به اثر آنهــا در بخش هایی همچون معدن 
نیز توجه داشت به صورتی که ریسک جدیدی به این 

حوزه تحمیل نشود.
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ایمیدرو در شروع دولت تدبیر و امید وارث ۴۷ طرح بود. از این ۴۷ طرح، 12 طرح 
فعال و نیمه فعال و 35 طرح در وضعیت غیرفعال بود. با انتصاب مهدی کرباســیان 
به عنوان رییس هیات عامل ایمیدرو از ســوی وزیر صنعت، معدن و تجارت؛  برنامه 
تدوین 2 اســتراتژی پیش روی این ســازمان قرار گرفت. ایمیدرو با چابک ســازی 
ســاختار خود و بدون تغییر در سرمایه انســانی فصلی جدید را آغاز کرد. فصلی که 
ایمیدرو مجددا به ثبات رســید و تصمیم سازی های علمی بر اساس توجیهات فنی 
و اقتصادی از یک ســو و منظور کردن اقتصاد مقاومتی از دیگر سو، زمینه توسعه و 

پیشرفت بخش معدن و صنایع معدنی و ایجاد اشتغال پایدار را فراهم کرد. 
ابتــدا 8 طرح فولاد اســتانی مورد بررســی قرار گرفت. یک طــرح کاما به بخش 
خصوصی واگذار شــد. با ابتکار عمل یک روش بــه روش های تامین مالی ایمیدرو 
اضافه و ۷ طرح دیگر به مشــارکت گذاشته شد و فعالان اقتصادی بخش خصوصی 
به عنوان شــرکای ایمیدرو اقدام به سرمایه گذاری کردند؛ لذا طرح های فولادی از 

بحران خارج و جانی دوباره یافتند.
از ســوی دیگر طرح تولید آلومینا از نفلین ســینیت که نزدیک به سه دهه در نوبت 
اجــرا بود و هر بار به دلایلی مجددا متوقف می شــد؛ ســرانجام در آذر ماه 1393 
طراحی پایه طرح با شــرکت اتوتک به امضاء رسید و بخش های زیربنایی طرح نیز 
اجرا شــده است.  پایلوت آذرشهر که برای تولید آزمایشی نفلین سینیت ایجاد شده 
بود، تغییر کاربری داده و برای تولید بوهمیت، پایه کاتالیســت و کاتالیســت مورد 

استفاده قرار گرفت. 
همچنین طرح آلومینیوم جنوب از دی ماه 139۴ عملیاتی شد. این طرح بزرگترین 
کارخانه تولید آلومینیوم کشــور خواهد بود. زمین، گاز  و سایر زیرساخت ها آماده 
و عملیات اجرایی آن توســط شرکت چینی زده شده است و تا 2 سال آینده اولین 
شــمش آن به بازار عرضه خواهد شد. قرارداد تکمیل فار اول کارخانه تولید شمش 
آلومینیــوم جاجرم به ظرفیت 3۷ میلیون تن  منعقد شــده و مراحل پایانی را طی 

می کند.
یکــی از طرح های بزرگی که در این مدت بازیابی شــد، ســرب و روی مهدی آباد 
اســت. این معدن یکی از بزرگترین معادن روی جهان اســت که در حالت ســکون 
قرار داشــت. پس از انجام فراخوان جدید، شرکت هایی از ۷ کشور صاحب نام برای 
ســرمایه گذاری و فعالیت به مرحله نهایی رسیدند. در نهایت یک کنسرسیوم موفق 

به اخذ پروژه شــد. پیشتر بخش باریت این معدن از ســال 9۴ راه اندازی و فروش 
خود را آغاز کرده بود. طرح سرب و روی موجب تولید 8۰۰ هزار تن کنسانتره روی 
و 8۰ هزار تن کنســانتره سرب و نقره خواهد شد که اشتغالی 1۰۰۰ نفره به همراه 

خواهد داشت.
برخــی دیگر از طرح هایی که از حالت ســکون خارج شــدند عبارتنــد از: الکترود 
گرافیتی، آنتیموان ســفیدابه، نیروگاه هرمز و هرمزان، طای زرشوران، پتاس خور و 
بیابانک، پالایشگاه قطران زرند، طرح های کنسانتره و گندله سازی سنگان، مناطق 
ویژه صنایع انرژی بر پارســیان و لامرد، فــرآوری تیتانیوم کهنوج، تجهیز معادن 

گل گهر ۴ – 5 – 6، زغالسنگ خُمرود و تولید گرین کک.
افتتاح طرح ها

ایمیدرو بزرگترین ســازمان توســعه ای بخش معدن و صنایع معدنی ایران اســت. 
این ســازمان طی 15 سال گذشته ظرفیت های تولیدی ایران در بخش های فولاد،  
آلومینیوم، مس، زغالســنگ و حتی در سال های نخســتین سیمان را توسعه داده 
است. ایمیدرو در این 15 سال بیش از 11۰ طرح با رقمی بیش از 13 میلیارد دلار 

افتتاح و راه اندازی کرده است.
ایمیدرو در دوره جدید فعالیت های خود برنامه تامین مالی را تغییر داد و با مشخص 
کردن روش های جدید تامین مالی؛ ســرمایه گذاری داخلی و خارجی را در رئوس 
فعالیــت های خود قرار داد. طی ســال 1392 و 1393 فاز اول طای زرشــوران و 
ســیمان سرواسَــول ونزوئا افتتاح شــد. در همین زمان طرح های نیمه متوقف و 
متوقــف نیز با اتخاذ روش های مختلف مالــی مجددا فعال و به حالت فعال اجرایی 
بازگشــت. طی سال 1393 هم 9 طرح از جمله کنسانتره سنگ آهن سنگان )واحد 
فولاد خراســان(، گندله سازی سنگان )واحد توســعه ملی(، زغالشویی سوادکوه و 
پرعیارسازی سنگ آهن جال آباد شروع و وارد عملیات اجرایی شد. در حال حاضر 
نیز کارخانه های زغالشــویی سوادکوه و پرعیارسازی جال آباد زرند در نوبت افتتاح 

هستند. 
فعالیــت های ایمیدرو طی ســال 139۴ منجر به افتتاح 6 طــرح از جمله قطران 
زرند، فاز دوم اســکله منطقه ویژه خلیج فارس و شــروع قرارداد استخراج و فروش 
گل گهر 5 شــد. در همین سال با فعالیت ها و سرمایه گذاری جدید 15 طرح وارد 
فاز عملیات اجرایی شــد. برخی از این طرح هــا عبارتند از: فولاد مکران، آلومینیوم 

توسعه فعالیت های معدنی و صنایع معدنی
 با مشاركت بخش خصوصی

وضعیت ایمیدرو و طرح ها در پایان دولت دهم و اقدامات دولت یازدهم؛

سرمایه گذاري وتولیدسرمایه گذاري وتولید
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جنوب، کنســانتره ســنگان )واحد فولاد مبارکه( و تولید عناصر نادر خاکی و 
فلزات استراتژیک. 

در سالجاری نیز بخشی از فعالیت های سال 92 نمایان شد. برخی از این طرح 
ها عبارتند از:  افتتاح آنتیموان ســفیدابه در استان سیستان و بلوچستان، واحد 
آهن اســفنجی چهار محال و بختیاری )نخستین طرح استانی فولاد( و پایلوت 
تیتانیوم کهنوج واقع در اســتان کرمان اســت. همچنین واحد آهن اســفنجی 
شادگان در استان خوزســتان، واحد آهن اسفنجی نیریز در استان فارس و فاز 
اول آلومینیوم جاجرم در خراسان شمالی مراحل انتهایی اجرا را طی می کنند.

راه اندازی و افتتاح ۱0 طرح با رقم یک ميليارد دلار تا سال ۱394 
ایمیدرو از تابســتان سال 1392 با تشــکیل تیم های عملیاتی و کارشناسی و 
حضور کارگاهی مدیران ارشد توانســت 1۰ طرح به ارزش یک میلیارد دلار را 
تا پایان ســال 139۴ افتتاح و راه اندازی کند که این طرحها عبارتند از: طای 
زرشــوران، سیمان ونزوئا، میله گذاری المهدی، پایلوت پترولیوم کک، فاز دوم 
اســکله منطقه ویژه صنایع معدنی و فلزی خلیج فــارس، پتاس خور بیابانک، 
پالایشــگاه قطران زرنــد، فاز دوم تغلیظ مس سرچشــمه، فاز دوم تغلیظ مس 
ســونگون و 13 پروژه انتقال برق و جاده ســازی معدنی در قالب طرح توسعه 

زیرساخت مناطق معدنی ایران است. 
توسعه روش های تامين مالی در ایميدرو

ایمیدرو در دوره جدید توسعه بخش معدن و صنایع معدنی که با آغاز دولت 
یازدهم همراه شــد، با مشــکات مالی روبرو بود. بخشی از سهام ایمیدرو در 
پروژه خصوصی ســازی واگذار شده بود. بخش دیگری از سهام نیز به عنوان 
رد دیــون دولت به شــرکتهای غیرتخصصی منتقل شــده بــود که عاوه بر 
کاهش درآمد تنها ســازمان توســعه ای بخش معدن و صنایع معدنی کشور، 
مشــکات سیاســت گذاری های نامطلوب را نیز در سطح بخش پدید آورده 

بود. 
همچنين روش های جدید تامين مالی به شرح زیر در دستور كار قرار گرفت:

 مشــارکت با بخش خصوصی متعهد و با صاحیت و واگذاری درصدی از سهام 
طرح ها به منظور توســعه همکاری با بخش خصوصی. با این روش درصد قابل 
توجهی از هزینه های احداث طرح از ایمیدرو خارج و به سرمایه گذاران بخش 

خصوصی منتقل شد.
فروش اوراق مشــارکت ریالی و ارزی که با این روش نیز تعداد دیگری از طرح 

ها فعال شدند.
جذب سرمایه گذار خارجی در اجرای طرح ها. یکی از عینی ترین مدل ها ایجاد 

کنسرسوم مهدی آباد است.
ایمیدرو ؛ توانمندساز بخش معدن و صنایع معدنی ایران

فعالیت های اکتشافی گسترده 25۰ هزار کیلومتر مربعی 
با توجه به رســالت توسعه ای ایمیدرو در کشور، برنامه های اکتشافی گسترده 
ای به منظور جبران عقب ماندگی تاریخی اکتشــاف در راستای نیل به اهداف 

ذیل طراحی و اجرا شده است:
1. کشــف منابع معدنی متنوع جدید برای توسعه بخش معدن و افزایش سهم 

آن در تولید ناخالص ملی 
2. فراهم ســاختن بستر مناسب برای جذب سرمایه گذاری داخلی و خارجی با 

تهیه مستندات اکتشافی مطابق با استانداردهای جهانی
3. ســرمایه گذاری اکتشــافی در مناطق محروم و دارای پتانسیل معدنی برای 

هدایت منابع، ایجاد توسعه، اشتغالزایی و تامین امنیت در آن مناطق
۴. ایجاد اقتصاد چند محصولی و گام برداشــتن در مسیر توسعه پایدار و تبدیل 

معدن به عنوان یکی از محورهای مهم اقتصاد کشور
5. کشف فلزات استراتژیک و تامین خوراک مورد نیاز صنایع کشور پهنه های جدید

در بخش پهنه های اکتشــافی؛  برنامه جدید اکتشافی از منطقه مستعد معدنی 
سنگان )شمال شــرق(آغاز شد و پس از آن به نوار شرقی و دیگر مناطق ایران 
تســری یافت. حاصل این فعالیت عظیم در 33 پهنه،  شناســایی 3۰۰ محدوده 

معدنی بوده که جزئیات آن به شرح زیر است:  
1. اجرای عملیات فازهای شناســایی و پی جویی اکتشاف در 21 استان شامل  

33 پهنه در بیش از 25۰ هزار کیلومتر  مربع.
2. شناســایی بیش از 3۰۰ محدوده امیدبخش جدید معدنی در برخی از  پهنه 

های  کشور شامل:
۷6 محدوده امیدبخش در پهنه سنگان  خراسان رضوی 

28 محدوده امیدبخش در نوار مرزی سیستان و بلوچستان
12 محدوده امیدبخش در سراوان در استان سیستان و بلوچستان

16 محدوده امیدبخش در نوار مرزی خراسان جنوبی
1۰۰ محدوده امیدبخش در پهنه آباده جازموریان

6۰ محدوده امیدبخش در پهنه مرکز ایران
1۰ محدوده امیدبخش در  استان اردبیل

اتمام فاز شناسایی
 بر اســاس نتایج اکتشافات ایمیدرو در پهنه های اکتشافی کشور، فاز شناسایی 
1۰۰ درصد پهنه ها به اتمام رسیده و در برخی از این پهنه ها، فاز پی جویی و 

اکتشافات عمومی نیز پیشرفت های مناسبی را طی کرده است.
22 پهنه اکتشافی در استان های گلستان، مرکزی، خراسان جنوبی، کردستان، 
سیستان و بلوچســتان، کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و بختیاری، زنجان، 
آذربایجان شرقی و کرمانشاه واقع هستند که فاز شناسایی آنها پایان یافته است. 
مساحت کل پهنه ها 25۴ هزار و ۷89 کیلومتر مربع و جمع کل محدوده های 

امیدبخش۴۴۰ محدوده است.
مشاركت ۱00 شركت خصوصی 

در راســتای سیاست های ایمیدرو جهت جذب مشــارکت بخش خصوصی  با 
شرکت های مختلف، جلسات متعدد برگزار و با  فراهم ساختن امکان  بازدید از 
محدوده های فوق نسبت به تشویق سرمایه گذاران داخلی و خارجی  اقدام شد. 
نخستین فراخوان واگذاری محدوده به بخش خصوصی در سال 9۴ و در طای 
نیکوئیه )اســتان قزوین( صورت پذیرفت. این در حالی است که طی  مدت سه 
ســال اخیر نیز شــرکت های بخش خصوصی در امور مشاوره ای،  پیمانکاری و 
... پس از برگزاری مناقصه، فاز اجرای تمامی طرح های اکتشــافی را در اختیار 
گرفته اند. در مدت نزدیک به ســه ســال اخیر حدود 1۰۰ شرکت داخلی که 
برخی از آنها از شریک خارجی بهره جسته اند،  طرح های اکتشافی این سازمان 

را اجرا کرده اند. 
برنامه های اكتشاف 95

ایمیدرو در ســال 95 نیز ادامه فعالیت های اکتشافی را مطابق سال های 93 و 
9۴  همراه با جذب شــریک بخش خصوصی- در دســت اجرا دارد؛ به گونه ای 
که اکثر طرح ها را به اتمام خواهد رســاند. از ســوی دیگر با ادامه فعالیت های 
اکتشافی،  پهنه ها و مناطق جدید امیدبخش به مناطق فوق افزوده خواهد شد. 
این طرح ها در نهایت به گواهی کشــف و صدور پروانه بهره برداری منتهی می 

شود.  
برنامه های تکمیلی اکتشاف :

1. تکمیل اکتشافات و تعریف طرح توسعه برای معادن جدید
2. اکتشاف تکمیلی زرشوران

3. توسعه اکتشافات سراسری بوکسیت
۴. عملیات اکتشاف شناسایی و پی جویی عناصر نادر خاکی

5. توسعه اکتشاف سنگان
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ایميدرو طی 2 سال گذشــته 770 ميليارد ریال 
برای طرح های زیست محيطی صرف كرده است.

 به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معدنی ایران؛ محمد كاظم نوری 
مدیر ایمنی، بهداشــت و محيط زیست ایميدرو 
در »دوميــن همایش ایمنی، بهداشــت و محيط 
زیســت در معادن و صنایع معدنی ایران« ضمن 
بيان این مطلب اظهار داشت: از دو سال گذشته 
و با تاكيد رئيس هيات عامل ایميدرو بر مســائل
HSE   ایمنی، بهداشت و محيط زیست، الزامات 
این حوزه همراه با استراتژی ها و اهداف سازمان 
را در قالب بخشنامه به شركت ها و واحدهای تابعه 

ابلاغ كردیم.
وی ادامه داد: با اقدامات صورت گرفته آمار حوادث سال 
93 و شش ماهه نخست سال 9۴ شرکت ها، مجتمع ها 
و واحدهای تابعه در مقایسه با سال های گذشته کاهش 
یافت. همچنین کمترین ضریب تکرار حوادث از ســال 
82 تا 93 مربوط به سال 93 به میزان 1.86 بوده است.  
این ضریب  در ســال92 به میزان 3.13 )کمترین عدد 
نسبت به سال های قبل از خود( و ضریب تکرار 12 ساله 
حوادث 5.59 ثبت شــده است که این روند کاهشی در 

نیمه نخست سال 9۴ نیز ادامه داشته است.
 مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست ایمیدرو با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته طی 2 سال اخیر در این حوزه 
گفت: در بخش آموزش، سه اقدام شامل »آموزش 8۰ نفر 
از مدیران HSE  و کارشناسان محیط زیست واحدهای 
تابعه«، »برگزاری دوره آموزشــی سامانه پایش برخط و 
مداوم در صنایع آلاینده محیط زیســت برای 5۰ نفر« و 
نیز »برگزاری دوره 6 ماهه آموزشی ارتقای سطح دانش و 
مهارت کارشناسان ایمنی، بهداشت و محیط زیست برای 

3۰ نفر از مدیران« صورت گرفته است.

وی ادامــه داد: از دیگر اقدامات انجام شــده، ترجمه و 
چاپ کتاب های درباره الزامات مدیریت محیط زیست، 
بهداشت و ایمنی در پروژه های »ذوب و پالایش فلزات 
اساســی«، »صنعت فولاد« و »معدن و معدن کاری« بر 
اســاس راهنمای بانک جهانی و همچنین، شناسایی و 
کمی سازی انتشار دیوکسین و فوران در معادن و صنایع 
معدنی اســت. همچنین 2 پروژه مطالعاتی مشتمل بر 
»مطالعات آلاینده های آلی پایدار« و »مطالعات پایش 
و ممیزی محیط زیستی و عوامل محیط زیستی و تهیه 
بانک اطاعاتــی نرم افزار محیط زیســتی و آنالیزهای 

مربوطه در معادن و صنایع معدنی« در حال اجراست.
نوری به پروژه های انجام شــده طی 2 سال اخیر اشاره 
کرد و گفت: احداث شــبکه جمع آوری، تصفیه خانه و 
انتقال فاضاب انسانی مجتمع معدنی و صنعتی طای 
زرشــوران، بهینه ســازی و تخلیه لجن های فرآیندی 
حوضچه های ترسیب شرکت زغال سنگ البرز مرکزی 
به منظــور بازچرخانی آب به خط تولیــد با کیفیت و 
کمیت بالا و نیز احداث شبکه جمع آوری، تصفیه خانه 
و انتقال فاضاب انسانی مجتمع سنگ آهن میشدوان از 

جمله این اقدامات است.
    وی افزود: طی سال های 93 و 9۴، مطالعات ارزیابی 
اثرات زیست محیطی طرح های توسعه ای شامل معدن 
سنگ آهن آنومالی شمالی چاه گز )فات مرکزی ایران(، 
طای کوه دم، احداث بندر پارسیان، استحصال شورابه 
هــای ترود، زغالســنگ پروده شــرقی، پترولیوم کک، 
زغالســنگ کردآباد، گندله سازی کنسانتره و سد باطله 
سنگان، منطقه ویژه اقتصادی کاشان و همچنین طای 
گلوجه انجام شــد. همچنین 2 طرح تحقیقاتی درباره 
فناوری های نوین زیست محیطی شامل »مدل سازی و 
طراحی سیستم تصفیه غیرفعال زهاب کارخانه سرب و 
روی انگوران« و »کاربرد مدل بهینه سازی برای ارزیابی 

و تحلیل توسعه صنعت فولاد با توجه به محدودیت های 
آب و انرژی در کشور در سال 93« صورت گرفته است.
    مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست ایمیدرو با بیان 
اینکه اکنون شرکت های فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، 
ذوب آهن اصفهان، آلومینیوم المهدی و آلومینیوم اراک 
)ایرالکو( به سامانه پایش برخط و مداوم مجهز هستند، 
تصریح کرد: مجتمع کک ســازی و پالایش قطران زرند 
در حال ســاخت تجهیزات این ســامانه است و شرکت 
آلومینای ایران با شــرکت خدمات دهنده قرارداد نصب 
منعقد کرده و  منطقه ویژه خلیج فارس نیز این سامانه 

را در حال اجرا دارد.
    وی ادامــه داد: با اقدامــات صورت گرفته درباره پیاده 
سازی نظام مدیریت سبز در ســاختمان ستاد مررکزی 
ایمیدرو، صرفه جویی قابل توجهــی در زمینه آب، برق 
و گاز حاصل شــد که اجرای این الگو در سطح کان می 
تواند صرفه جویی عظیمی را برای بخش انرژی ایجاد کند. 
    نوری با اشــاره به اینکه ایمیدرو حمایت از همایش 
هــا و پایان نامه های دانشــجویی مرتبط را به عنوان 
یکی دیگــر از برنامه های خود بــرای ارتقای ایمنی، 
بهداشــت و محیط زیست طی 2 ســال اخیر مدنظر 
داشته است، گفت: این ســازمان طی 2 سال اخیر از 
3 همایش )نخســتین اجاس حامیان محیط زیست 
با رویکرد نقشHSE، نخســتین کنفرانس مهندســی 
معدن، فــرآوری معدنی، متالورژی و محیط زیســت  
وســومین کنفرانس بین المللی ایتــک، رویکردهای 
نوین در نگهداشــت انرژی( و همچنین از 6 پایان نامه 

دانشجویی حمایت مالی کرده است.
 وی خاطرنشــان کرد: دانشجویانی که پروژه ها و پایان 
نامه های مرتبط بــا HSE  دارند می توانند از امکانات 
مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران واقع در کرج 

استفاده کنند.

ايميدرو 770 ميليارد  ريال
 برای طرح های زيست محيطی 

سرمايه گذاری کرده است

مدیر ایمنی، بهداشت و محیط زیست ایمیدرو:

سرمایه گذاري وتولید
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از ابتدای ســال جاری تا پایان اســفندماه یک 
ميليارد و 78 ميليون تن ذخيره مهم و اساســی 

معدنی در سراسر كشور كشف شده است.
 اســدالله کشــاورز مدیرکل دفتر امور اکتشافات وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت ضمن بیــان مطلب فوق در 
همایش »گرامیداشــت روز مهندس و معرفی ظرفیت 
های معدنی قم« افزود: گواهی کشــف این میزان مواد 
معدنی از ســوی وزارت صنعت صادر شــده و استان ها 
نیز در محدوده اختیارات خود برای کشف مواد معدنی 

گواهی صادر کرده اند.
مدیرکل دفتــر امور اکتشــاف وزارت صنعت، معدن و 
تجارت از آزادســازی ۴۰ درصد از مســاحت پهنه های 
معدنی کشور خبر داد و با بیان اینکه بیش از 12۷ پهنه 
اکتشــافی به مساحت ۴85 هزار کیلومترمربع در سطح 
کشور تعریف شده است، اظهارکرد: تاکنون بیش از 1۰2 
پهنه به مســاحت ۴۰۷ هزار کیلومترمربع به اشــخاص 
حقوقی واگذار شــده اســت. وی ادامه داد: از این تعداد 
عملیات شناسایی محدوده های امیدبخش در 1۴ پهنه 
اکتشافی به اتمام رســیده است و در دومین آزادسازی 

محدوده های معدنی آزاد خواهد شد.
وی ادامه داد: از تعداد پهنه کشــف شــده، 1۰2 پهنه 
برای اســتحصال مواد به بخش خصوصی واگذار شده و 
25 پهنه نیز به دلیل مخالفت ســازمان محیط زیست و 

یا استقبال نکردن بخش خصوصی واگذار نشده است.
کشــاورز گفت: فرایند شناســایی تعدادی از پهنه های 
واگذار شده به دلیل وسعت و شرایط جغرافیایی طولانی 
شده، ولی شناسایی 1۷ پهنه به اتمام رسیده است. وی 
افزود: در ایــن 1۷ پهنه بالغ بر 3۰۰ نقطه امیدبخش و 
محدوده ظرفیت دار مواد معدنــی غنی وجود دارد که 

فضای اکتشاف مقدماتی و تفصیلی را در آینده طی می 
کند. وی گفت: سال گذشته در مرحله نخست 1۷ هزار 
و 6۰۰ محدوده با مســاحت 152 هــزار کیلومتر مربع 

آزادسازی و اجازه اکتشاف داده شد.
کشــاورز اضافه کرد: 2 هزار و 5۰۰ محدوده به صورت 
قانونی ثبت شده و برای تعدادی دیگر نیز پروانه اکتشاف 

صادر خواهد شد.
وی افزود: هفته آینده نیز در مرحله آزادســازی دیگری 
بیش از 6 هزار محدوده با وسعت 86 هزار کیلومتر مربع 

آزادسازی می شود.
کشاورز با بیان اینکه پهنه ایران مرکزی با مساحت 9۰ هزار 
کیلومتر مربع و پهنه آباده-جازموریان با مســاحت حدود 
۴5هزار و 81۷ کیلومتر مربع دارای بیشترین مساحت در 
بین پهنه های اکتشافی است، افزود: با آزادسازی پهنه های 
یادشده بخش عمده ای از مساحت بلوکه شده در استان های 
یزد، فارس، کرمان، اصفهان و هرمزگان برای همگان آزاد 
خواهد شد. وی در ادامه با اشاره به اتمام طرح ساماندهی 
محدوده های معدنی در کل کشور گفت: از این پس در تمام 
استان های کشور محدوده آزاد به صورت برخط و از طریق 
سامانه ثبت و صدور مجوزهای معدنی )کاداستر( محاسبه 
می شود. کشاورز با اشاره به اینکه دومین مرحله آزادسازی 
محدوده های معدنی به طور سراســری در کل کشور اجرا 
خواهد شــد، افزود: تمام محدوده های ابطالی درخواست 
صدور پروانه اکتشــاف و پروانه های اکتشافی که یک بار به 
مزایده رفته و برنده نداشته و همچنین محدوده های مرزی 
باقیمانــده قدیمی که با هماهنگی اســتان مجاور تعیین 
تکلیف شده است، از جمله محدوده هایی است که مشمول 

آزادسازی خواهند بود.
وی گفت: وزارت صنعــت، معدن و تجارت اهتمام ویژه 

ای بر بخش معدن برای برون رفت از شرایط فعلی نفتی 
دارد که امروز در آن گرفتار شده ایم.

مدیــرکل دفتر اکتشــافات وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت با تاکید بر بهره وری بیشــتر از ذخایر معدنی 
کشــور افزود: هزینه واردات کچ بیشــتر از هزینه ای 
است که صرف اســتخراج و بسته بندی آن در کشور 
می شــود و متاســفانه با وجود اینکه متوســط عمق 
اکتشــاف در جهان 8۰ متر اســت، در کشور 2۰ متر 
اســت. وی افزود: هنوز نمی دانیم در اعماق پایین تر 
چه مواد معدنی و با ارزشــی در کشور وجود دارد، در 
صورتی که مطالعات نشــان می دهد تا عمق یک هزار 

و 1۰۰ متری مواد معدنی موجود است.
وی تاکید کرد: اگر هم اندیشــی و هم فکری مناســبی 
داشته باشــیم می توانیم در کنار حفظ منابع طبیعی و 
محیط زیســت، بخش معدن را نیز حفظ و اشتغالزایی 

خوبی در کشور ایجاد کنیم.
کشاورز گفت: اســتان قم با وجود کوچک بودن از نظر 
وســعت، تنوع معدنی بســیار خوبی دارد و بزرگ ترین 
معــدن منگنز خاورمیانه، بزرگ تریــن محدوده اماح، 
انواع سنگ های شن، ماسه و آهک در این استان وجود 
دارد. وی افزود: باید همراهی بین دستگاه های اجرایی 
مختلف اســتان ایجاد تا زمینه بــرای کار کردن فراهم 
شود. براساس این گزارش 6۷ معدن فعال با بیش از 2۷ 
تنوع معدنی از جمله سنگ آهک، سنگ گچ، مرمریت، 
باریت، سنگ لاشه ورقه، گرانیت، منگنز، خاک صنعتی 
و نمک آبی با ذخایر 9۰۰ میلیون تن و با سرمایه گذاری 
2۰ هزار میلیارد ریال در استان قم وجود دارد؛ در معادن 
استان قم، 2 هزار تن به صورت مستقیم و 9 هزار تن به 

صورت غیرمستقیم مشغول به فعالیت هستند.

مدیركل دفتر امور اكتشافات وزارت صمت:   

امسال يک ميليارد تن 
ذخيره معدنی در کشور 
کشف شده است
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موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی در گزارشی 
تمرکز بخش صنعت و معدن روی ســه حوزه خاص و 
عــدم تنوع در ترکیب صــادرات غیرنفتی را دو تهدید 
برای تحقق رشــد بالای صنعتی عنوان کرده اســت. 
براســاس تجارت جهانی تحقق رشد صنعتی نیازمند 
تقویت پیوندهای تولیدی، دانشــی و صنعتی با سایر 
بخش های اقتصادی اســت و اتکای صرف بر سیاست 
توســعه صادرات به تنهایی کافی نیست. این گزارش 
با اشــاره به الزامات تاکید دارد ایران باید نســبت به 
بهره برداری از توانمندی ها و مزیت های نسبی صادراتی 
صنایع واسطه ای به ویژه صنایع پتروشیمی و فلزی بهره 

بگیرد.
دستيابی به رشدهای بالای صنعتی با چه 

تهدیداتی رو به رو است؟
مطابق برنامه ششم توســعه هدف گذاری رشد بخش 
صنعــت 2/ 9 درصد پیش بینی شــده اســت. این در 
حالی اســت که ارزیابی های کارشناسی نشان می دهد 
دو مساله تمرکز بخش صنعت و معدن روی سه حوزه 
خاص و عدم تنوع در ترکیب صادرات غیرنفتی می تواند 
تهدیدی برای تحقق رشد بالای صنعتی در آینده را به 
همراه داشــته باشــد. این زنگ خطر در حالی به صدا 

درآمده که به گفتــه تحلیلگران بخش صنعت یکی از 
مهم ترین پیشران های رشــد اقتصادی کشور به شمار 
می رود و نچرخیدن چرخ هایش به معنای لنگیدن یک 
پای رشــد اقتصادی پایدار خواهــد بود. تجربه جهانی 
نشــان داده برای تحقق رشــد صنعتــی باید تقویت 
پیوندهای تولیدی، دانشی و صنعتی با سایر بخش های 
اقتصادی صورت گیرد؛ چراکه اتکای صرف بر سیاست 
توســعه صادرات به تنهایی برای تحقق این امر کافی 
نیســت. کاهش تقاضا در کشورهای توسعه یافته، عدم 
تنــوع در ترکیب صــادرات و پیوندهــای ضعیف بین 
بخش های صادراتی و ســایر بخش های اقتصاد ملی از 
مهم ترین مشکات جدی کشــورهای در حال توسعه 
به شمار می رود. مشکاتی که لازمه مغلوب کردن آن 
برنامه ریزی تولید بــرای بازارهای جهانی، منطقه ای و 

داخلی است.
تمركز روی صنایع محدود

بر اساس گزارشی که موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی منتشر کرده، صنعت ایران از یک دهه گذشته 
دچار رکودی مزمن شده اســت. رکودی که از عوامل 
مختلفی نشات می گیرد. یکی از علل اصلی این رکود، 
کاهــش تدریجی رقابت پذیری این بخش و عدم ایجاد 

تنوع در آن اســت. از نشــانه های این موضوع می توان 
به توقف اشتغالزایی کارگاه های صنعتی از سال 138۷ 
اشــاره کرد که پیش از بروز شــوک های ارزی و اثرات 
منفی ناشی از تحریم های اقتصادی رخ داده است. این 
موضوع نشان می دهد رشــد بخش صنعت از مدت ها 
قبل با مشکل رو به رو بوده است. همچنین عدم تنوع در 
فعالیت های صنعتی نیز از دیگر چالش های این بخش 

است. 
براســاس داده های مرکــز آمار ایران از متوســط نرخ 
رشــد 3/ 6 درصدی رشــته فعالیت های صنعتی بین 
ســال های 138۴ تا 1393، بیشترین سهم متعلق به 
سه رشته شــیمیایی و پتروشیمی، فرآورده های نفتی 
و پالایشگاهی و صنایع تولید وســایل نقلیه موتوری، 
تریلر و نیم تریلر بوده است که حدود 8۰ درصد از رشد 
بخش صنعت را به خود اختصاص داده اند. این موضوع 
نشــان می دهد بخش صنعــت روی صنایع محدودی 
متمرکــز بوده و توان بالایی برای ایجاد تنوع نداشــته 
اســت. عدم تنوع در بخش صنعت، خود را در ترکیب 
صادرات غیرنفتی کشــور به خوبی نشــان می دهد. از 
ســوی دیگر نگاهی به ترکیب صــادرات غیرنفتی در 
ایران نشان می دهد سبد صادرات صنعتی، پتروشیمی 

          در یک گزارش پژوهشی بررسی شد؛
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و میعانات گازی بخش مهمی از این سبد را تشکیل 
می دهند. براساس آمارهای سازمان توسعه تجارت 
ایران در سال 139۴ در مجموع ۴2 میلیارد و ۴۰۰ 
میلیــون دلار کالا غیر از نفــت و گاز از ایران صادر 
شــده است که حدود ۷ میلیارد دلار آن را میعانات 
گازی تشکیل می دهند. صادرات پتروشیمی کشور 
نیز بالغ بر 13 میلیارد دلار بوده اســت که این آمار 
نشــاندهنده تمرکز بالای صادرات کشور روی این 
دو گــروه کالایی اســت و این نگرانــی وجود دارد 
که تضعیــف تقاضا برای این کالاها در بازار جهانی، 
کاهش رشد صنعتی و اقتصادی را به همراه داشته 

باشد.
لزوم تقویت پیوندهای تولیدی و دانشی بخش های 
پیشرو صادراتی با ســایر بخش های اقتصادی یکی 
دیگر از نکاتی است که در گزارش موسسه مطالعات 
و پژوهش های بازرگانی مورد توجه قرار گرفته است. 
در این گزارش آمده است به منظور کاربردی سازی 
این الزام در اقتصاد ایران باید نسبت به بهره برداری 
از توانمندی ها و مزیت های نسبی صادراتی صنایع 
واسطه ای به ویژه صنایع پتروشیمی و فلزی به عنوان 
دو صنعتی کــه قادرند تعداد بســیاری پیوندهای 
پیشــین و پســین ایجاد کنند، بهره گرفت. با این 
توصیف تحریک رشته فعالیت های برشمرده ضمن 
تامین اهداف سیاست صنعتی می تواند دستاوردهای 

مناسبی را برای رفع رکود به همراه داشته باشد.
شروط موفقيت در سياست ها

تجربه جهانی نشــان می دهد تحقق رشد صنعتی و 
همچنین پایداری آن به ۷ عامل بســتگی دارد. این 
شروط هفتگانه که از آن به عنوان موفقیت در اجرای 

سیاست های صنعتی نام برده می شود عبارتند از:
۱- تمركز همزمان بر بازارهای داخلی، منطقه ای 
و جهانی: موفقیت در زمینه اجرای سیاســت های 
صنعتی نیازمند ایجاد پیوند بین زنجیره تولید ارزش 
در اقتصــاد ملی و ایجاد پیوندهای جدید و در عین 
حال مرتبط کردن آن با زنجیره تولید ارزش جهانی 
اســت. بر این اساس کشورهای در حال توسعه باید 

افق برنامه ریــزی برای تولید خود را همزمان بر هر 
سه بازار داخلی، منطقه ای و جهانی تمرکز کنند.

2- ایجاد منابع رشد جدید: سیاست های صنعتی 
تنها به معنای این نیست که باید از منابع فعلی رشد 
بهترین استفاده را صورت داد؛ بلکه به این معنا است 
که باید تاش کرد منابع رشــد جدیدی نیز ایجاد 
شود. به همین دلیل اســت که در سیاست گذاری 
صنعتی در مقابل رویکرد منفعانه، رویکرد فعالانه 
تعریــف می شــود و در آن اهــداف عمیق تری به 
منظور توســعه حوزه های نوین صنعتی، صنعتی- 
خدماتی و بلوک های توســعه ای جدید از یکسو و 
در زمینــه اصاح ســاختارهای درونی شــرکت ها 
در حوزه های ســرمایه گذاری، صــادرات و ارتقای 
بهره وری فرآیندهای آنها از ســوی دیگر نیز مدنظر 

قرار می گیرد.
3- عميــق پيوندهای صنعتی: سیاســت های 
صنعتی تنها شــامل حمایت از بخش های کلیدی 
صنعتی برای ایجاد تنوع در اقتصاد نیست؛ بلکه باید 
به  صورت جدی به دنبال افزایش پیوندهای تولیدی 
و تعمیق توانمندی هــای فنی مرتبط با بخش های 
مورد نظر با ســایر بخش های اقتصاد نیز باشد. در 
این ارتباط دنبال کردن سیاست های توانمندسازی 
تولید ملی و افزایش یادگیــری و جایگزین کردن 
نهاده ها و کالاهای واسطه ای داخلی به جای نهاده ها 
و کالاهای واســطه ای وارداتــی در فرآیند صنعتی 
شــدن از جمله مواردی اســت که باید مدنظر قرار 

گیرد.
4- انسجام سياســتی با حوزه های كلان: از 
صنعتی  سیاســت های  اساســی  الزامات 
موفق هماهنگی سیاســت های کان 
اســت. اصاح  بــا آن  اقتصادی 
نیازمند  اقتصادی  ســاختار 
سیاستی  چارچوب  یک 
جامع و فراگیر است. 
چارچوب  ایــن 
باید شــامل 

سیاســت های تجاری، سیاســت های اقتصاد کان 
محرک رشــد اقتصادی به منظور تضمین ســطح 
معینی از تقاضای کل و همچنین سیاست های ارزی 
متناسب برای سودآور نگه داشتن سرمایه گذاری های 
هدف باشــد. در این ارتباط حفظ سطح مورد نیاز 
تقاضای کل، ســرمایه گذاری و نرخ های ارز باثبات 
و پرهیــز از ارزش گذاری بیش از انــدازه پول ملی 
از جملــه مهم ترین سیاســت های کان مورد نیاز 

هستند.
5- اصلاح ساختار بنگاه ها: سیاست های صنعتی 
برای اینکه موفق باشــند باید بــه مدیریت و اداره 
شــرکت ها و بنگاه ها و اصاح آنهــا نیز توجه کافی 
داشته باشند. در این زمینه سیاست های مالیاتی که 
موجب هدایت رفتار مدیران شرکت ها برای اصاح 
ساختارهای درونی آنها می شود نیز اهمیت می یابند.

۶- طرح ریزی قواعد رقابت منصفانه: طرح ریزی 
قواعد رقابت توسعه گرا و منصفانه به منظور حمایت 
از بنگاه ها در مقابل تســلط شرکت های چندملیتی 
است. ترکیب افزایش تمرکز در بالای زنجیره ارزش 
جهانی و افزایش رقابت در پایین آن نیازمند ایجاد 
نهادی جدید در ســطح جهانی است تا ضمن رصد 
کــردن بخش های مختلف زنجیــره ارزش جهانی، 
بتواند از بنگاه هایی که خارج از این زنجیره هستند 
نیــز در مقابل رقابت غیرمنصفانــه حمایت لازم را 

فراهم کند.
7-ایجاد زیرســاخت های سياســت گذاری 
صنعتی  سیاســت های  مستقل:  و  انعطاف پذیر 
موفق نیازمند زیرســاخت های نهــادی و قواعدی 
است که بتوانند چارچوب باثباتی برای فعالیت های 
اقتصادی فراهم کنند و در عین حال انعطاف پذیری 
کافی نیز داشــته باشــند. در واقع این سیاست ها و 
نهادها بخشــی از یک دولت توسعه گرا هستند که 
دارای یــک بوروکراســی پایدار اســت که در عین 
برقــراری تعامــل نزدیک با بخش هــای صنعتی و 
کسب و کارهای تولیدی، استقال لازم را در زمان 

تصمیم سازی و تصمیم گیری داشته باشد.

          در یک گزارش پژوهشی بررسی شد؛
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نمایندگان دولت، اعضای انجمن سنگ آهن، جمعی 
از توليدكنندگان فــولاد، اعضای اتاق بازرگانی 
و فعالان صنایع پایين دســتی فولاد با حضور در 
جلســه ای با عنوان "زنجيره ارزی آهن و فولاد" 
كه توسط كميسيون معادن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران برگزار شــد به بررسی راهکار های 
موثر برای رســيدن به اهداف پيش بينی شده در 

افق ۱404 پرداختند.
بی مهری دولت به صنایع پایين دستی

بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران در این نشست تخصصی بیان کرد: همه 
معتقد هستیم در زنجیره مواد معدنی باید ارزش افزوده 
بیشتری تولید شود. این موضوع دغدغه همه مسئولان 

و معدنی هاست. 
شــکوری ادامه داد: هرچه زنجیره ســنگ آهن تا فولاد و 
صنایع پایین دستی آن ارزش بیشتری پیدا کند و بتوانیم 
این زنجیره را تکمیل کنیم به نفع کشور و فعالان اقتصادی 
خواهد بود که در بخش های مختلف این زنجیره فعالیت 

می کنند. 
به گفته رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران زمانی اســتراتژی تکمیل زنجیره ارزش از 
سوی حاکمیت وضع می شد؛ زیرا بخش خصوصی حضور 

کمتری در این فعالیت اقتصادی داشت؛ در نتیجه دولت در 
این میان برای استراتژی توسعه صنعتی سیاست گذاری 

می کرد. 
وی عنــوان کــرد: ورود بخش خصوصی این زنجیره و در 
نظر گرفتن حاشیه سود اقتصادی، باعث شد هماهنگی 
بین زنجیره ارزش ایجاد نشود. اگر نگاهی به زنجیره داشته 
باشیم خواهیم دید در برخی از بخش های زنجیره با مازاد 

و در برخی دیگر با کمبود مواجه هستیم. 
شکوری با اشــاره به اینکه نوع نگاه حاكميت به 
این زنجيره متفاوت بوده اســت، افزود: برای فعال 
اقتصادی فرقی نمی كند در كجای این زنجيره قرار 
گرفته باشــد. هر فعالی با توجه به توانمندی كه در 
اختيار دارد در بخشی از این زنجيره مشغول به كار 
است. در بعد سرمایه گذاری و ایجاد اشتغال و دیگر 
مشکلاتی كه در حوزه توليد وجود دارد همه با هم 
برابر هستند اما نوع محصول توليدی تفاوت زیادی 

از بابت مشخصات فيزیکی و شيميایی دارد. 
رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران اظهار داشــت: بخشی از صنایع به دلیل اینکه جزو 
صنایع مادر اســت، مورد حمایت دولت و حاکمیت قرار 
می گیرد و برخی دیگر همچون صنایع پایین دســتی یا 
صنایــع تامین کننده ماده اولیــه این صنایع مادر، مورد 

بی مهری قرار می گیرند. 
وی در ادامــه گفت: تمام دغدغه هایی که در این زنجیره 
ارزش وجود دارد اتاق را بر آن داشت جلساتی تشکیل دهد 
تا درنهایت زنجیره ارزش به ســمت توازن برود و فضایی 
فراهم شود و با عنوان خام فروشی از صادرات بخش مازاد 
و تجارت بین المللی آن جلوگیری نشود. همچنین نظر ما 
این است که تمام مواد اولیه کارخانه های داخل کشور در 
اولویت نخست قرار گیرد و با قیمت مناسب تر تامین شود.

 شکوری اضافه کرد: در این زمینه دومین جلسه نیز برگزار 
و در آن تصمیم گرفته شد تا برای هر کدام از زنجیره های 
ارزش، یک جلســه اختصاصی برگزار شــود که با حضور 
انجمن ها و تشکل ها چالش ها و مشکات را با نگاه ملی 
مطرح کنیم و بتوانیم درنهایت شرایط را سامان دهیم، زیرا 

نگاه ما برد-برد است. 
رئیس کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران با بیان اینکه در ســال 9۴ با توجه به قیمت پایین 
کامودیتی ها، حوزه معدن خیلی فعال نبود، گفت: با توجه 
به طرح های توسعه ای تولید فولاد در سال 1۴۰۴، نیاز به 
15۴میلیون تن سنگ آهن داریم که با توجه به طرح های 
توسعه ای سنگ آهن تنها قادر به تولید 116میلیون تن 
ســنگ آهن خواهیم بود و این موضوع عدم برنامه ریزی 
توســعه اکتشافات ســنگ آهن تا سال 1۴۰۴ به منظور 

تكمیل زنجیره مواد معدنی
 دغدغه همه مسئولان و معدنی ها

در نشست زنجیره ارزش آهن و فولاد مطرح شد:

سرمایه گذاري وتولید
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دستیابی به 55 میلیون تن فولاد خام را بیش از پیش 
مشخص می کند. 

وی در پایان خاطرنشان کرد: بهتر است در یک جلسه 
با حضور مسئولان بورس کالا مشکات موجود در این 
حوزه مطرح شود تا مشخص شود آیا به کارگیری بورس 

می تواند دغدغه تامین مواد اولیه را رفع کند؟
طرح جامع فولاد با سه رویکرد

محمد فاطمیان مدیــرکل دفتر صنایع معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در نشست زنجیره ارزش آهن 
و فولاد اظهار داشت: در بحث های ساختاری با مشکل 

مواجه هستیم.
 فاطمیان گفت: بنده به عنوان نظر کارشناسی اعتقاد دارم 
اگــر بخــش خصوصی بتواند کار خود را به خوبی انجام 
دهد و نیازسنجی کرده و نیاز مشتریان خود را براساس 
خواسته، برنامه ریزی و مدیریت کند و بتواند مدل های 
تسهیل گری را به جای الزامات سختگیرانه جایگزین کند، 
بورس بسیار در شفافیت نظام تنظیم بازار و عرضه و تقاضا 

دارای جذبه است.
مدیــرکل دفتر صنایع معدنــی وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت ادامــه داد: همواره گفته می شــود هر طرح و 
ایده ای زمانی می تواند موفق اجرا شــود که بستر، ابزار، 
منابع انســانی، فرهنگ همراهی و اتحاد و باور و اعتماد 

مناسب را برای انجام آن طرح در اختیار داشته باشد.
وی بــا بیــان اینکه ظرفیت خوبی در طرح جامع فولاد 
کشور ایجاد شد، افزود: در اصول ارایه یک طرح با اجرای 
موفق آن ضروری است، یک سوی ماجرا کسانی باشند 
که مدل اجرای مناســب را طراحی می کنند اما در آن 
سوی دیگر استراتژی روزآمد کردن متغیرها وجود دارد تا 
بتوانند این متغیرها را در دینامیک بودن طرح استراتژیک 

خود لحاظ کنند. 
به گفته فاطميان اتفاق خوبی كه درباره طرح جامع 
فولاد رخ داده آن اســت كه این طرح با 3 رویکرد 
خوشبينانه، بدبينانه و واقع بينانه مطرح شده است. 
دســته بندی دیگر كه در این طرح انجام شــده، 
وضعيت واحدها و ســرمایه گذاری های موجود، 
طرح های توسعه كه در این واحدها متصور است، 
طرح های ایجادی در آینده و طرح های نيمه تمامی 

است كه در دستور كار قرار دارد. 
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بیان کرد: این کارگروه که از سوی کمیسیون شکل گرفته 
باید کار خود را ادامه دهد و نام گذاری مناسبی برای آن در 
نظر گرفته شود به طور نمونه کارگروه اختصاصی فولاد. 
این کارگروه نمیرد بلکه پویا و مستمر باشد. وی اضافه کرد: 
همچنین بهتر است طرح جامع فولاد یک بار به طور کامل 

در این کارگروه ارایه شود. 
فاطمیان در پایان خاطر نشان کرد: مراجع ارایه آمار در کشور 
مشخص هستند به طور نمونه آمار صادرات را گمرک ارایه 

می دهد. 
نباید بخش خصوصی را مصيبت تلقی كرد 

رسول خلیفه سلطان دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایــران اتــاق را یک حلقه ارتباطــی خوب میان بخش 
خصوصی و دولت است دانست و بیان کرد: شاید نکته 

مهم، مدل و شیوه برخورد با موضوع باشد. در واقع نباید 
مســایل بنگاهی را در جلســه مطرح کرد؛ بلکه در این 

جلسات باید به زنجیره فولاد فکر کرد. 
دبیــر انجمن تولیدکنندگان فــولاد ایران افزود: اگر به 
کسب وکار فولاد و اتفاقاتی که در تاریخ 3۰ تا ۴۰ساله آن 
رخ داده است نگاه کنیم خواهیم دید ذوب آهن در ابتدای 
پیروزی انقاب ۷۰۰هزار تن تولید داشت اما کم کم رشد 
کرد. تا سال 1383، سرمایه گذاری در صنعت فولاد دولتی 
بود اما از آن ســال به بعد این ســرمایه گذاری از مرحله 
نورد متوقف شد و اجازه دادند بخش خصوصی وارد کار 
شود. پس از این اتفاق بخش خصوصی جرات یافت به 

فولادسازی نیز وارد شود. 
وی با اشــاره به اینکه بخش خصوصی در صنعت فولاد 
در ابتــدای تولــد خود قرار دارد، گفت: در حال حاضر در 
شرایط  گذار قرار گرفته ایم. برای تحقق اهداف پیش بینی 
شده برای افق 1۴۰۴ باید به موضوع ها نگاهی همراه با 
شک و امید به آینده داشت و در این مسیر حرکت کرد. 
به گفته خلیفه سلطان نباید بخش خصوصی را مصيبت 
تلقی كرد زیرا خصوصی سازی در صنعت آب و برق 
و همچنين صنایع معدنی جزو موفق ترین بخش ها 
بوده است. هر گرفتاری ای كه در این ميان وجود دارد 

باید حل شود. 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران عنوان کرد: عمر 
زیادی از بخش خصوصی نگذشته است، با این حال چند 
گرفتاری در این میان وجود دارد. نخستین موضوع نبود 
عرضه و تقاضاست؛ زیرا کشور ما یک کشور تحریمی بود 
و واحدها فقط بازارهای موجود در اطراف خود را در نظر 
گرفتند. مشکل دیگر حمایت غیرموثر سیستم بانکی 
بود. شاید این حمایت از اشتغالزایی شد اما باید به این 
نکته توجه کرد که عمر واحدهای صنعتی حمایت شده 

از سوی سیستم بانکی کوتاه است.
وی مشــکل دیگر را پراکندگی و کوچک بودن بخش 
خصوصی دانســت و افزود: این موارد عوارضی است که 
بخش خصوصی با آن مواجه اســت. حال اگر قرار است 
بخش خصوصی به عنوان صنایع پایین دســتی مورد 
حمایت قرار گیرد باید به عوارض آن نیز توجه داشت تا 
هم حمایت شود و هم شکست نخورد. در واقع راه حل ها 

باید درون زا باشد. 
خلیفه ســلطان با اشاره به پیشنهادی مبنی بر تشکیل 
صندوق برای دریافت عوارض گفت: 3 ســال پیش این 
پیشنهاد مطرح شد که پول حاصل از عوارض صادراتی 
در صندوقی واریز و در زنجیره برای سرمایه گذاری هزینه 
شود اما باید پذیرفت که خودمان سخت پای اجرای آن 

ایستادگی نکردیم.
نيازمند یک مدل تركيبی هستيم

علیرضــا سیاســی راد دبیر انجمــن تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان ســنگ آهن ایران به عنوان یکی دیگر از 
افراد حاضر در این نشســت تخصصی اظهار کرد: برای 
یافتــن چارچوب در طول زنجیــره، نیازمند یک مدل 

ترکیبی هستیم. 
سیاسی راد بیان کرد: میزان تولید فولاد برای سال 95، 
حدود 15 تا 2۰ میلیون تن پیش بینی شده که این میزان 

نیازمند استفاده از 36 تا ۴۰ میلیون تن سنگ آهن است. 
آمارها حاکی از آن است که ما در امسال بیش از ۴5میلیون 
تن سنگ آهن تولید خواهیم کرد در نتیجه ۷ تا 8 میلیون 
تن مازاد خواهیم داشت. ممکن است این وضعیت در 3 تا 

۴ سال آینده ادامه پیدا کند.
دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن 
ایران با بیان اینکه چرا سنگ آهنی ها ترجیح می دهند 
محصول خود را صادر کنند، گفت: این موضوع نیازمند 
تحلیل زنجیره ارزش است. در واقع در این مطالعه باید 
مبدا و مقصد مشخص شود. هدف نهایی و میزان ارزش 
نهایی نیز که در زنجیره خلق می شود باید مشخص شود.
وی دربــاره وضعیت معادن ســنگ آهن عنوان کرد: از 
حدود ۱80معدن فعال ســنگ آهن تنها 20 تا 25 
معدن در سال 95 فعال هستند. حال اگر به اندازه 
كافی بازار داخلی و خارجی تحریک نشود برای 
2 تا 3 ســال آینده نيازمند واردات سنگ آهن 

دانه بندی خواهيم بود.
بزرگ ترین ماده خام، پول بانکی است

 در ادامه این نشست سیدعلی محمد ابویی رییس هیات 
مدیره مدیره ســندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل 
فولادی گفت: حاکمیت معتقد است هر سرمایه گذاری 

به دنبال منافع خود است.
ابویی با اشــاره به صادرات سنگ آهن  اظهار داشت: 13 
میلیون و 3۰۰ هزار تن در 9 ماهه امســال ســنگ آهن 
صادر شده است که قسمت عمده آن توسط بخش دولتی 

صادر شده است.
رییس هیات مدیره ســندیکای تولیدکنندگان لوله و 
پروفیل فولادی عنوان کرد: ما می گوییم صادرات ماده 
خام را مشمول مالیات می کنیم در حالی که به اعتقاد بنده 
در حال حاضر بزرگ ترین ماده خام، پول بانکی است که 

هیچ مالیاتی هم نمی دهد.
به گفته وی برخی موارد تضاد هایی در دولت دیده 
می شود كه بسيار جالب است. به عنوان مثال گاهی 
گفته می شود سنگ آهن نداریم اما گاهی در یک 
همایش می گویند تا 50 سال دیگر سنگ آهن داریم.

ابویی با اشــاره به اینکه ما صنعتگران سیاسی نیستیم 
افزود: دولت ها باید شرایط را در جهت اشتغال و توسعه 

تسهیل کنند.
رییس هیات مدیره مدیره سندیکای تولیدکنندگان لوله 
و پروفیل فولادی افزود: اگر نظر دولت بر این اســت که 
سنگ آهن به میزان کافی در اختیار نبوده و کار صنایع 
متوقف شده در نتیجه وضع عوارض کار بسیار درستی 

است.
وی بیان کرد: امروز فولاد خوزســتان 9۰ درصد قیمت 
فروش خود را بابت مواد و هزینه های دیگر می دهد، اما 
بابت این 9۰ درصد محصول نهایی خود را 12 تا 13 درصد 

گران تر از قیمت بازار قیمت گذاری می کند.
ابویی مهمترین مشکل را عدم برنامه ریزی، عدم شفافیت 
اطاعات ارایه شــده در بخش خصوصی دولتی دانست و 
اضافه کرد: در زنجیره فولاد باید انجمن سنگ آهن، فولاد، 
پایین دستی و حاکمیت باید دور یک میز جمع شده و وقایع 

را مطرح کنند.
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غول هــای معدنــی در جهــان معرفــی 
شــدند. بررســی صورت گرفته از وضعيت 
توليدكنندگان اصلی مــواد معدنی در دنيا 
نشان دهنده آن است كه ایران در ۱3 ماده 
معدنی دارای جایگاه جهانی است و از ميان 
مواد و محصولات معدنی بررســی شده در 
توليد سنگ گچ در مقایســه با دیگر مواد 
معدنی توليد شده در كشور دومين سهم در 

دنيا را به خود اختصاص داده است.
براســاس گزارش منتشــر شده از ســوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در ســال 2۰15 در میان 
تولیدکننــدگان مواد و محصــول معدنی در دنیا، 
ایران پس از ســنگ گچ توانست جایگاه پنجم در 
تولیــد باریت را به خــود اختصاص دهد و پس از 
آن جایگاه ششــم را در تولید فلدسپات و کلینکر 
به دســت آورد. در تولیــد ســیمان و فلورین نیز 
به صورت مشترک رتبه هفتم تولیدکننده جهان به 
ایران اختصاص یافت. از سوی دیگر ایران در تولید 
کائولن و بنتونیت نیز به صورت مشترک در جایگاه 
هشتم دنیا قرار گرفت. مولیبدن تولیدی در کشور 
نیز موجب شــد تا جایگاه نهم در تولید این ماده 
معدنــی در دنیا به ایران اختصــاص یابد. گوگرد 
تولیدی در کشــور نیز ایران را در جایگاه دهم در 
میان 13 محصول و مواد معدنی مورد بررسی در 
ســال 2۰15 قرار داد. اما درخصوص ســنگ آهن 
ایــران جایگاه یازدهم را در میان غول های معدنی 

به خود اختصاص داده اســت و آهک تولیدی در 
کشور نیز موجب شــد تا ایران رتبه سیزدهم در 
میان تولیدکنندگان برتر ایــن ماده معدنی را به 
دســت آورد. امــا آخرین جایگاه ایــران در میان 
تولیدکننــدگان مــواد و محصــولات معدنی به 
نیتروژن تثبیت شده – آمونیاک- اختصاص داشته 
به طوری که ایران جایگاه شانزدهم را در تولید این 

ماده معدنی در سال 2۰15 به دست آورد.
باریت

باریــت یکــی از مواد مورد بررســی در میان 13 
محصول مورد ارزیابی در ســال 2۰15 است. این 
محصول به عنوان پرکننده، افزایش دهنده وزن در 
تولیداتی مانند رنگ، پاستیک و لاستیک کاربرد 
دارد. بعضی از کاربردهای خاص این ماده معدنی 
در ترمز و صفحه کاچ، آستررنگ برای محافظت 
و جای فلز خودرو اســت. براســاس این گزارش 
مصرف عمده باریت در حفاری نفت و گاز اســت 
و آمریکا به عنــوان مصرف کننده عمده در دنیا به 
دلیل تغییراتی که در تقاضای این محصول داشته، 
توانســته در ســال 2۰15 روی تولیــد و تجارت 

جهانی این ماده معدنی اثر گذارد.
گزارش منتشــر شده در ســال 2۰15 بیانگر آن 
اســت که چین بــا تولید 3 میلیون تــن باریت، 
جایــگاه اول جهانی تولید ایــن ماده معدنی را به 
خود اختصاص داده، هنــد و مراکش نیز هر یک 
با تولید 9۰۰ هزار تن باریت به صورت مشــترک 

توانسته اند جایگاه دوم را در تولید این ماده معدنی 
به دســت آورند. آمریکا نیز با تولید ۷۰۰ هزار تن 
در جایگاه ســوم تولید این ماده معدنی قرار دارد. 
اما ایران از ذخایر 2۴ میلیون تنی باریت در کشور 
برخوردار است و با تولید 3۰۰ هزار تنی این ماده 
معدنی در سال 2۰15 توانســت جایگاه پنجم را 
به دست آورد. ســهم ایران در دنیا از تولید باریت 

۰2/ ۴ درصد برآورد شده است.
سيمان

گزارش منتشــر شــده از وضعیت تولید سیمان 
نشــاندهنده آن اســت که ایــران در میان 18 
کشــور تولیدکننده سیمان در جایگاه هفتم قرار 
گرفته است. در میان کشورهای تولیدکننده این 
ماده معدنــی چین با تولید بیش از 2میلیارد تن 
ســیمان توانســت جایگاه اول را از آن خود کند 
و پس از آن هند با فاصله بســیار زیاد نسبت به 
کشــور اول با تولید 2۷۰ میلیون تن در جایگاه 
دوم قرار گرفته است. سیمان تولیدی در آمریکا 
نیز در این ســال بیــش از 83 میلیون تن بوده 
و ترکیــه نیز بــا تولید ۷۷ میلیون تن ســیمان 
توانســت جایگاه بعدی را به خود اختصاص دهد. 
اما سیمان تولید شــده در ایران 65 میلیون تن 
بوده که با ســهم 59/ 1 درصدی در دنیا توانسته 

جایگاه هفتم را به دست آورد.
كلينکر

اما ایــران در تولید کلینکر در میان 18 کشــور 

بررسی وضعیت بزرگترین تولیدكنندگان مواد معدنی دنیا 

 ايران در ميان غول های معدنی جهان

سرمایه گذاري وتولید
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تولیدکننــده این مــاده معدنی توانســت جایگاه 
ششــم را به خود اختصاص دهــد و با تولید ۷9 
میلیون تنی کلینکر توانست سهم 19/ 2 درصدی 
را در دنیا به دست آورد. چین نیز در تولید کلینکر 
جایگاه اول را در ســال 2۰15 به خود اختصاص 
داد، کلینکر تولیدی توســط این کشور برابر با دو 
میلیون تن اســت. هند نیز با تولید 28۰ هزار تن 
کلینکر توانســت جایگاه دوم را به خود اختصاص 
دهــد و پس از هند، آمریکا با تولید 1۰6 هزار تن 
کلینکر قرار دارد. اما روســیه نیز با تولید 8۰ هزار 
تن کلینکر جایگاه چهارم را به خود اختصاص داده 

است.
بنتونيت

تولیــد بنتونیت در دنیا در ســال 2۰15 برابر با 
16 میلیــون تن بــوده که بر اســاس آمار اعام 
شــده آمریکا با تولید بیــش از چهارمیلیون تن 
از این ماده معدنی توانســت در این سال جایگاه 
اول را به خود اختصــاص دهد. چین نیز در این 
ســال موفق به تولید ســه میلیون و 5۰۰ هزار 
تن بنتونیت شــد و جایگاه دوم را به دست آورد 
اما یونان ســومین کشور تولیدکننده بنتونیت در 
دنیا اســت، تولید این کشور برابر با یک میلیون 
و 3۰۰ هزار تن بوده، اما ایران در ســال 2۰15 
در مجموع موفق به تولید ۴3۰ هزار تن بنتونیت 
شد و توانست جایگاه هشتم را از میان 1۴ کشور 
ارزیابی شــده به خود اختصاص دهد. سهم ایران 
از تولیــد این ماده معدنی در دنیا نزدیک به 69/ 

2درصد است.
كائولن

ایــران در تولیــد کائولن نیز در دنیا ســهم   ۴1/ ۴ 
درصدی در سال 2۰15 داشته است. براساس این 
گزارش کشــورهای هند، جمهوری چک، آمریکا، 
آلمــان و چین در رتبه هــای اول تا پنجم دنیا در 

تولید کائولن قرار دارند.
فلدسپات و نفلين سنيت

بیشترین استفاده فلدســپات در صنعت شیشه و 
برای ظروف شیشــه ای است و از میان 16 کشور 
ارزیابی شــده ترکیه با تولید 5 میلیون تن از این 
ماده معدنی در سال 2۰15 توانست جایگاه اول را 
به خود اختصاص دهد. ایتالیا نیز در مجموع موفق 
به تولید ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تن فلدسپات شد 
و در جایــگاه دوم قرار گرفت. اما جایگاه ســوم با 
تولید 2 میلیون و 5۰۰ هزار تن به چین اختصاص 
داشــته اســت. ایران نیز با تولید 6۰۰ هزار تنی 
توانست جایگاه ششم را به دست آورد. سهم ایران 
از تولید این ماده معدنی نزدیک به 3 درصد است.

فلورین
منابع شناسایی شده فلورین 5۰۰ میلیون تن در 
جهان برآورده شــده است که بیشترین ذخایر آن 
در آفریقای جنوبی قرار دارد. براســاس آمار اعام 
شده در ســال 2۰15 چین با تولید سه میلیون و 
8۰۰ هزار تن فلورین توانســت جایگاه اول را در 
میان 13 کشــور ارزیابی شــده به خود اختصاص 

دهــد،. فلوریــن تولید شــده در مکزیک نیز یک 
میلیــون و 1۰۰ هزار تن بوده و این کشــور را در 
جایگاه دوم قرار داده است. مغولستان نیز با تولید 
3۷5 هزار تن با اختاف بسیار در جایگاه سوم قرار 
گرفته اســت. ایران نیز در سال 2۰15 در مجموع 
موفق به تولید 9۰ هزار تن فلورین در کشــور شد 
و توانســت جایگاه هفتم را به دســت آورد. سهم 
ایــران از تولید این ماده معدنــی در دنیا برابر با 

1/۴۴درصد است.
سنگ گچ

آمــار اعام شــده حکایــت از آن دارد که ایران 
دومین کشور تولیدکننده این ماده در جهان است 
و اسپانیا نیز بزرگ ترین تولیدکننده اروپایی سنگ 
گچ در دنیا محســوب می شود. براساس آمار اعام 
شــده چین با تولید 132 میلیون تن ســنگ گچ 
در ســال 2۰15 توانســت جایگاه اول را به خود 
اختصاص دهد و ســنگ گچ تولیدی در ایران نیز 
22 میلیون تن بوده اســت، ســهم ایران از تولید 
سنگ گچ در دنیا 53/ 8 درصد است. تایلند نیز با 
تولید 12 میلیون و 5۰۰ هزار تن با اختاف بسیار 
نسبت به کشورهای اول و دوم جایگاه سوم تولید 

این محصول را کسب کرده است.
سنگ آهن

در میــان 12 تولیدکننده ســنگ آهن نیز چین 
بــا تولید یک میلیــارد و 38۰ میلیون تن جایگاه 
اول را در ســال 2۰15 به دست آورد و پس از آن 
اســترالیا با تولید 82۴ میلیون تن در جایگاه دوم 
قرار گرفت، اما جایگاه سوم به برزیل با تولید ۴28 
میلیون تن ســنگ آهن اختصاص داشــته است. 
ســنگ آهن تولیدی در ایران نیــز 33میلیون تن 
بوده و ایران با این میزان تولید ســهم نزدیک به 
یک درصدی از تولید جهانی را به خود اختصاص 

داده است.
آهک

اما از میان 28 کشور تولیدکننده آهک در دنیا 
در ســال 2۰15 ایران با 
تولیــد 2 میلیون و 8۰۰ 
هزار تن جایگاه سیزدهم 
را به خود اختصاص داد. 
ســهم ایران از تولید این 
ماده معدنی در دنیا ۰/8 
درصد اســت. براســاس 
ایــن گــزارش چیــن با 
میلیــون   23۰ تولیــد 
تن آهــک جایــگاه اول 
را از میــان کشــورهای 
دســت  به  تولیدکننــده 
آن  از  پــس  و  آورده 
آمریکا نیز بــا تولید 19 
تنــی در جایگاه  میلیون 
بعدی قرار گرفته اســت. 
جایگاه ســوم نیز به هند 
با تولیــد 16 میلیون تن 

اختصاص داشته است. آهک 
موليبدن

براســاس این گزارش منابع مشــخص مولیبدن 
در دنیــا حدود 1۴ میلیون تن اســت که چین 
در میــان کشــورهای دارنده این مــاده معدنی 
بیشــترین ذخیره را دارد. از سوی دیگر در سال 
2۰15 چیــن با تولید 1۰1 هــزار تن مولیبدن 
از میان 15 کشــور تولیدکننده این ماده معدنی 
جایــگاه اول را بــه دســت آورد و پــس از آن 
آمریــکا با تولید 56 هزار و 3۰۰ تن قرار گرفت. 
مولیبدن تولیدی در شیلی نیز ۴9 هزار تن بوده 
که جایگاه ســوم را به این کشور اختصاص داده 
اســت. اما ایران با تولید ۴هزار تن مولیبدن در 
ســال 2۰1۴ توانســت جایگاه نهم را به دست 
آورد. ســهم ایران از تولید مولیبدن در دنیا 1/5 

درصد است.
نيتروژن تثبيت شده – آمونياک

از ســوی دیگر از میان 25 تولیدکننده این ماده 
معدنی ایران جایگاه شانزدهم را به خود اختصاص 
داد و با تولید 2 میلیون و 5۰۰ هزار تنی توانست 
سهم ۷1/ 1 درصدی را در دنیا به خود اختصاص 
دهد. چین، روســیه، هند، آمریــکا و اندونزی در 
جایــگاه اول تا پنجم تولیدکننده این ماده معدنی 

قرار گرفتند.
گوگرد

براســاس این گزارش در سال های اخیر تولید گوگرد 
در جهان با روند افزایشــی مواجه بوده، به طوری که 
چین با تولید 11 میلیون تن گوگرد در ســال 2۰15 
توانســت جایگاه اول را به خود اختصاص دهد و پس 
از آن آمریکا با تولید 9میلیون و 3۰۰ هزار تن جایگاه 
بعدی را در سال 2۰15 به دست آورد. اما ایران در میان 
2۴ تولیدکننده گوگرد در جایگاه دهم قرار دارد، گوگرد 
تولیدی در ایران نیز برابر با 2 میلیون و 1۰۰ هزار تن 
است که با این میزان تولید توانسته سهم 3 درصدی را 

در دنیا به دست آورد.
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مجتمع ســنگ آهک پيربکران از 4 دهه گذشته 
تاكنون تأمين بخش عمده ای از آهک كارخانه ذوب 
آهن اصفهان و دیگر كارخانه های فولادســازی، 

صنایع متالورژی، سيمان و ... را بر عهده دارد.
در حال حاضر با توجه به نیــاز کارخانه های فولاد، تولید 
سالانه آن به 1.5میلیون تن سنگ آهک می رسد هر چند 
معدن پیربکران، سالانه توان تولید 2 میلیون تن سنگ آهک 
را دارد. میزان ذخیره این معدن 65 میلیون تن اســت که 
پس از اســتخراج، خردایش و دانه بندی در کارخانه سنگ 
شکن این واحد، از طریق راه آهن و حمل و نقل جاده ای به 

کارخانه های مصرف کننده ارسال می شود.
این واحد در راستای تحقق صنعت سبز با به کارگیری توان 
داخل و انجام پروژه های پژوهشی توانسته است با کاهش 
زمان توقف، تولید را افزایش و از ایجاد گرد و غبار و انتشار 
آن در محیط بکاهد. ایــن واحد معدنی دارای گواهینامه 

های ایزو 1۴۰۰1 ، 9۰۰1 و OHSAS 18۰۰1 است.
فعاليت های انجام شده در مجتمع 
سنگ آهک پيربکران در سال 95

این واحد معدنی در ســالجاری توانست با فعالیت های 
صــورت گرفته تا حدود زیادی به اهداف مدنظر مدیران 

این مجموعه دست یابد که اهم آنها عبارت است از:
الف : تحقق تناژ استخراج، تولید و دانه بندی سنگ 
آهک با فراکســیون هــای مختلف براســاس برنامه 

تدوین شده 
ب: کاهش هزینه ها اعم از هزینه پرسنلی )با بازنشسته 
نمودن تعداد33 نفر از پرسنل واجد شرایط بازنشستگی 
تا پایان دی ماه  و بازنشسته نمودن تعداد حداقل ۷ نفر 

دیگر تا پایان سال و سایر هزینه ها )خرید ملزمات فنی 
و تعمیر و نگهداری ، ..... به میزان %3۰(

ج:  بازاریابی و فروش محصولات )بخصوص ریز دانه (
چ:  تکمیل پروژه غبارگیرهای سنگ شکن )که بیش از   

95% آن انجام گرفته است(.  
در اجرای بنــد ب ماده 192 قانون پنجم توســعه که 
به اســتناد آن به منظور کاهــش آلوده کننده و مخرب 
محیط زیست، دو دســتگاه سیستم اندازه گیری لحظه 
ای غباردر اردیبهشت 95 نصب و راه اندازی شد و اینک 
با اتمام پروژه بطور کامل، محیط زیســت استان قادر به 
دریافت اطاعــات میزان غبار خروجی از دودکش های 
سنگ شــکن فکی و مخروطی به صورت On line در 

هر زمان است.
ح: حفــظ و نگهداری حدود 25 هکتار از فضای ســبز 

مجتمع علیرغم مشکات تأمین آب
د:  برنامه ریزی در خصوص اســتفاده بهینه از امکانات 

رفاهی مجتمع )اعم از ویاهای چادگان و ...(
ذ: پیگیری و امکان سنجی پروژه تولید پودر میکرونیزه 

و بررسی بازار فروش 
ر: پیگیــری طرح پخت آهــک که عــاوه برفراخوان 
عمومی در آبانماه 9۴، در خرداد 95 نیز بمنظور دعوت 
از سرمایه گذاران  برای سرمایه گذاری فراخوان عمومی 

انجام ولی استقبالی صورت نگرفت.
ميزان توليد سنگ آهک و فروش آن

 در مجتمع طی سالجاری 
تولیــد :  میــزان تولیــد ایــن مجتمــع طــی ده 
ســالجاری  113۰۴۰۴ تــن بــوده که نســبت به 

برنامه )1۰8۰۰۰۰۰تن( حدود 5۰۴۰۴ تن بیشــتر 
از برنامه تولید شــده )به عبارتی حدود 5% رشــد 

باشد. ( می  مثبت 
فــروش : میزان فــروش ســنگ آهک درشــت دانه 
35835۷ تن و ریز دانه 1368۴8 تن  جمعاً ۴952۰5 

تن بوده است.
در همین خصوص میزان تولید و فروش مجتمع نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته با تغییراتی مواجه بوده 
است. نظر به اینکه طی سال 9۴ تعداد نیروی انسانی از 
28۰ نفر به تعداد 196 نفر کاهش یافته اســت )حدود 
3۰%کاهش ( لذا مقرر شــد برنامــه تولید نیز کاهش 
یابــد در همین خصوص تولید از 1.5میلیون تن به 1.3 
میلیون تن تغییر یافت و برنامه تولید ماهیانه براســاس 
1.3 میلیون تن تدوین شــد که مجتمع نیز براساس آن 

به میزان 5% افزایش تولید داشته است.
تولید شــرکت در سال 9۴ طی ده ماهه 12۴6291 تن 
بوده است که در سالجاری 113۰۴۰۴ تن رسیده است.
در زمینه فروش نیز  انواع محصولات به شرح زیر است:

الف : درشت دانه )ذوب آهن(: در سال 9۴ میزان فروش 
محصولات به ذوب آهن ده ماهه اول سال ۴3813۰ تن 
و در ســال جاری 35835۷ تن بوده اســت. به عبارتی 
دیگر ۷9۷۷3 تن کمتر از سال گذشته ) 18.21% رشد 

منفی ( بوده است.
ب:  ریزدانه )متفرقه(: همچنین طی ده ماهه ســال 9۴ 
میزان فروش 1۰۰۰5۷ تن و در ســال جاری 1368۴8 
تن بوده اســت. به عبارتی دیگر در سال جاری به مقدار 
36۷91 تن بیشــتر از سال گذشــته )36.۷۷% رشد 

رشد 5 درصدی توليد
 در مجتمع سنگ آهک پيربکران

سرمایه گذاري وتولید
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مثبت( بوده است.
شایان ذکر است در مجموع فروش شرکت )بار درشت 
دانه و ریز دانه( سال 9۴ مجتمع طی ده ماهه نخست 
53818۷ تن و در سال جاری ۴952۰5 تن )%۷.99 
کاهش ( بوده است که علت آن عدم حمل بار از سوی 

ذوب آهن است. 
بازارهای هدف و فروش داخلی و خارجی 

محصولات توليدی 
شــرکت ذوب آهن اصفهان به عنوان مشــتری اصلی 
سنگ آهک پیربکران اســت. همچنین کارخانه های 
ســیمان به ویژه در استان اصفهان )سیمان سپاهان و 
اصفهان ( و کارخانه تولید آســفالت و بتن و همچنین 
شــرکت های راهسازی مشــتریان بالقوه سنگ آهک 
مجتمع هســتند. بیشــترین مصرف کنندگان سنگ 
آهک کشــور مجتمع ذوب آهن اصفهان است. اما در 
کل کشور بیشترین مصرف کننده سنگ آهک کارخانه 
های سیمان هستند. همچنین صنایع فولاد و شرکت 
هایــی که در زمینه کارهای عمرانــی نیز فعالیت می 
کنند از مصرف کنندگان عمده سنگ آهک می باشند.

به دلیل قیمت ارزان سنگ آهک نسبت به هزینه حمل 
آن تا بندر با توجه به اینکه تاکنون محصول به چندین 
شــرکت صادرکننده جهت صادرات معرفی شده، این 
مهم تحقق نیافته است؛ زیرا هزینه حمل تا بندر حتی 
برای گرانترین ســنگ آهک دانه بندی شده مجتمع 

حدود چهار برابر ارزش خود محصول است.
عمده مشکلات مجتمع پيربکران در بخش 

توليد و فروش
در خصوص عمده مشــکات این مجمتع باید گفت که 
خوشبختانه در بخش تولید هیچ گونه مشکلی وجود ندارد. 
اما بزرگترین مشــکل این مجتمع فروش مواد معدنی و 

محصولات تولیدی است که اهم آنها عبارت است از:
-رکود طرح های عمرانی و کاهش ساخت و ساز 

- کاهش صادرات به علت ناامنی و جنگ در بازارهای 
صادراتــی صنایع فولاد و ســیمان بــه عنوان مصرف 
کنندگان مهم سنگ آهک )بطور مثال ناامنی در کشور 

همسایه عراق و توقف صادرات سیمان و ... (
- تأمین بخش عمده ای از آهک مورد نیاز کارخانه 

ذوب آهن از شــرکت صفا فولاد با توجه به نزدیکی 
ذوب آهن و صفا فولاد با تکادو و اســتقال سپاهان  
  ) B.O.T( بیشــتر آهک مصرفــی کوره بی او تــی
صفا فولاد ازمعادن ســنگ آهک ده ســرخ )تکادو( 
وسنگ آهک قامشلو شــهرضا )مالکیت صفا فولاد( 
تأمین می شــود. ضمن آنکه علــت کاهش حمل و 
ارســال ســنگ آهک )براســاس قرارداد ( به گفته 
مســئولان ذوب آهن به عنوان مصرف کننده اصلی 
مجتمع این اســت که تولید خود را درســال جاری 
حدود۷۰۰۰۰۰تن کاهش داده اند لذا مصرف آهک 

آنها نیز کاهش یافته است.
- وجود رقبا در منطقه باعث شده است که بسیاری از 
تولیدکنندگان و فروشندگان  بخش خصوصی مالیات 
بــر ارزش افزوده را از مشــتری دریافت نمی کنند و 
همین موضوع بســیار ساده باعث تفاوت قیمت حدود 
9 درصد می گردد و یا بعضی از رقبا حســب شرایط 
بــازار با کاهش قیمت محصول خــود اقدام به فروش 

محصول خود می کنند.  
رکــود وکاهش قیمت مــواد معدنی برمیــزان تولید 
مجتمع تأثیر ندارد چون مجتمع براساس برنامه تدوین 
شــده از سوی شرکت اقدام به استخراج و تولید سنگ 
آهک می کند؛ بالطبع کاهــش قیمت مواد معدنی از 
جمله ســنگ آهن و کاهش تولید فولاد باعث کاهش 
مصرف ســنگ آهک مجتمع شــده و این امر بر تناژ 
فروش تأثیر بسزائی داشته است  بطور مثال در سنوات 
گذشــته برای ذوب آهن حداقل سالیانه ۷5۰۰۰۰تن 
سنگ آهک بارگیری و حمل می شد در ده ماهه سال 
جاری 35835۷ تن به عبارتی نسبت به برنامه  %58 
از میزان قرارداد اجرائی شــده اســت .  ) ۴2% رشد 

منفی یا کاهش (
برنامه مجتمع برای سال 9۶ 

این مجتمع عاوه برانجام تعهد تولید طبق برنامه بردو 
عامل مهم دیگر نیز تأکید و برنامه ریزی خواهد کرد:

۱- تمرکــز و تاش در جهت فــروش محصولات در 
حد رضایت شــرکت طی سال آینده که در این رابطه 

اقدامات زیر صورت پذیرفته است: 
 الف: پیشنهاد اصاح قیمت فروش محصولات ریزدانه 

توســط کمیته بازاریابی  با هماهنگی رئیس قســمت 
فروش مجتمع که صورتجلســه آن نیز به ستاد ارسال 

شده است. 
ب - معرفی و تبلیغ محصولات شرکت به کلیه مصرف 
کنندگان اعم از شهرداری های منطقه و سازمان های 

توسعه عمران و مسکن و شهر سازی. 
ت - پیگیــری طــرح توجیهی و فنــی اقتصادی 
تولیــد پــودر میکرونیزه  و بــازار فروش آن که 
مقرر شــد شــرکت فراتحقیق ســپاهان آنرا تهیه 
و ارائه کند و در صورت کشــش بازار نســبت به 

. گردد  اقدام  آن  تولید 
2- کاهش هزینه های مشروحه زیر :

  برای کاهش  هزینه های مجتمع بدلایلی پیشــنهاد 
شــد که میزان تولید در سال 96 از 13۰۰۰۰۰ تن  به  
9۰۰۰۰۰تن کاهش یابد  و مقرر شد کلیه قسمت های 
بهره برداری )معدن و ســنگ شکن و...( در دو شیفت 

کاری انجام وظیفه کنند. 
الــف: تولیــد و دپــوی 2/۷۷۰/۰۰۰ تــن ســنگ 
آهک دانه بندی شــده با فراکســیون هــای مختلف  
)1/5۷۰/۰۰۰درشت دانه و12۰۰۰۰۰تن ریز دانه ( که 
مقدار درشــت دانه آن نیاز حداقل دو سال ذوب آهن 

را تامین کند.  
ب : کاهش هزینه پرسنلی با بازنشسته نمودن تعدادی 
از پرسنل واجد شــرایط و عدم جایگزینی آنها  )طبق 
برنامه مقرر شــد از اول دی ماه سال جاری تعداد 2۷ 
نفر بازنشسته گردند (و سایر هزینه های دیگر پرسنلی، 

ضمنا قبل از دیماه نیز 15 نفر بازنشسته شده اند
ث - کاهش هزینه های اســتخراج شــامل حفاری ، 

آتشباری 
ج : کاهش هزینه های پیمانکاری بارگیری و حمل در 
دوقسمت معدن به سنگ شکن و باردانه بندی شده از 

سنگ شکن به انبار دپوی مواد معدنی .
ح : کاهش هزینه های مصرف انرژی شامل سوخت  ، برق و....

 ضمناً پرســنل بازاریاب مجتمع در خصوص بازاریابی 
و فــروش محصــو ل نهایت تاش و کوشــش خود را 
خواهند نمود و مرتب جهت بازاریابی و معرفی محصول 
به سازمانها و شرکتهای مصرف کننده اعزام میگردند .
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 J a h a n e  M a d a n

 مدیر عامل شركت آریان   فولاد   اعلام كرد:

رشد 46 درصدی 
صادرات فولاد  

كارخانه فولادســازی آریــان در بویين زهرا قزویــن )۱5كيلومتری 
اشتهارد( واقع شــده و ظرفيت اســمی آن 2 ميليون تن است. این 
كارخانــه طی ۱0 ماهه امســال 4.5 ميليون تن فولاد به كشــورهای 
مختلف صادر كرده اســت كه در مقایســه با دوره مشابه پارسال 4۶ 
درصد رشــد نشــان می دهد. ایران به عنوان چهاردهمين فولادساز 
جهان برنامه ظرفيت 55 ميليون تنی را در افق ۱404 پيش بينی كرده 
و برابر آمارهای اعلام شــده، اكنون حدود 28 ميليون تن اســت. در 
همين راستا با بهمن قاســمی عضو انجمن توليدكنندگان فولاد ایران 
و مدیرعامل شــركت آریان فولاد در این خصوص گفت و گویی انجام 

داده ایم كه در پی می آید:
قاسمی با اشاره به اینکه سیاست بازنگری در اخذ مالیات واحدهای تولیدی در واقع 
مشوقی برای تداوم فعالیت آنها بوده و حفظ اشتغال مولد محسوب می شود در ادامه 
گفت: سیســتم مالیاتی علی الراس نمی تواند موجب جلب و جذب سرمایه گذاری 
برای تولید باشــد، بنابراین فعالیت های واسطه گری و دلالی را ترویج خواهد کرد 
و مانع از تولید می شــود. مالیات علی الراس مالیاتی است که اداره امور مالیاتی از 

طریق تخمین های خود، مالیات بنگاه اقتصادی را محاسبه می کند.
وی اظهار امیدواری کرد: سازمان امور مالیاتی با همفکری اهل حرفه در بخش های 
مختلــف، مانع از بروز پدیده ای به نام »فرار مالیاتی« شــود تا در نهایت جامعه از 
مزایای پرداخت به موقع مالیات بهره مند شــود. وی پیشنهاد داد: دولت )سازمان 
امور مالیاتی( پایه محاســبات مالیات را بــر مبنای نرخ بهره در نظر بگیرد تا بدین 

ترتیب تولید کنندگان هم با رویه مشخصی مالیات خود را پرداخت کنند.
افت ظرفيت توليد در واحدی فولادی بخش خصوصی

مدیرعامل آریان فولاد گفت: شرایط رکودی افت ظرفیت تولید واحدهای فولادسازی 
بخش خصوصی را به دنبال داشــته و بخش دولتی )خصولتی( هم چنانچه حمایت 

های ویژه نباشد، تداوم تولید نخواهد داشت.
به اعتقاد این فعال صنعتی شــمار زیــادی از واحدهای تولیدی بخش خصوصی با 
ظرفیــت های 5۰ درصدی و یا تا 2۰ درصد به فعالیــت خود ادامه می دهند، اما 
چنانچه برای این واحدها سرمایه در گردش فراهم شود، امکان رشد تولید را خواهند 
داشــت و یا با رویکرد صادراتی، مشــکل تولید خود را حل کنند. پارسال آمارهای 
اعام شــده، نشان داد که برای نخســتین بار میزان صادرات فولاد کشور )از زمان 
پیروزی انقاب اســامی( از مرز چهار میلیون تن گذشــت و پیش بینی می شود 

امسال 5.5 میلیون تن صادرات فولاد تحقق یابد.
 تفاوت نرخ فولاد در بازار و بورس

عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران یادآور شد: موضوع نابرابری قیمت تولیدات 
فولادی در بازار با نرخ های بورس در واقع حاشــیه سازی در این بخش را به دنبال 
دارد و انتظار می رود دولت همسان سازی قیمت را برای ایجاد تعادل در بازار مورد 

تاکید قرار دهد.
قاسمی گفت: دو یا چند نرخی بودن تولیدات فولادی مانع از شفاف سازی در این 
بخش می شــود، بنابراین در بحث صادرات هم نرخ های منطقی، امکان راهیابی به 

بازارهای هدف را فراهم می سازد.
نقش دستگاه های ناظر در بازار فولاد

عضــو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران افزود: اینکــه واحدهای تولیدی دولتی با 
وجود زیان انباشته، همچنان به تولید ادامه بدهند، موجب حیرت است؛ زیرا یکی از 

وظایف دستگاه های ناظر، صیانت از منابع مردم و در واقع بیت المال است.
وی خاطرنشــان کرد: چگونه یک واحد فولادساز دولتی، سه تا چهار هزار میلیارد 
ریال زیان انباشــته دارد اما همچنان به تداوم تولید خود ادامه می دهد؛ زیرا زیان 

این واحد تولیدی از جیب مردم پرداخت می شود.
قاسمی گفت: چنانچه این واحد تولیدی دولتی تعطیل شود و مزد کارگران را بدهد، 

با این حجم سنگین بدهی روبرو نمی شود.
رسوب كالای توليدكنندگان فولاد جهان هفت دقيقه

عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: امروز فولادســازان جهان به این باور 
رســیده اند که حداکثر زمان برای انبار کردن )دپو( مواد اولیه در کارخانه ها هفت 

دقیقه است و نباید سرمایه ها را در انبار نگه داشت.
وی یادآور شد: یکی از واحدهای فولادسازی دولتی با وجود زیان انباشته، حداقل به 
مدت 6 ماه مواد اولیه مورد نیاز خود را که ارزش آن در ســال 95 بیش از 2۰ هزار 

میلیارد ریال است، انبار کرده و عملکردی غلط را نشان می دهد.
قاســمی گفت: چنانچه بخواهیم با شرایط کشــور هم وضعیت را تطبیق بدهیم، 
حداکثــر 1۰ روز تا دو هفته باید مواد اولیه ذخیره شــود، اما بینش غیراقتصادی، 

پیامد این ضرر و زیان را به دنبال دارد.
تعدیل نيرو پيامد شرایط ركودی

مدیرعامل شــرکت آریان فولاد افزود: امسال با وجود اینکه ظرفیت این واحد 
۴6۰ هزار تن تولید انواع مقاطع فولادی اســت، به میزان 2۷۰ هزار تن تولید 

خواهیم داشــت و اختاف 19۰ هزار تنی ناشی از شرایط رکودی است.
وی گفت: شــرایط مزبور پیامد تعدیل نیرو 6۰۰ نفری را به دنبال داشت و از 
یکهزار و 1۰۰ نفر کارکنان این واحد تولیدی اکنون 5۰۰ نفر شــاغل هستند.

به گفته قاســمی رکودی که امروز تولید کشور را تحت تاثیر خود قرار داده، 
ناشــی از عملکرد و شرایط انتقالی در سال های 138۷ تا 92 است .

فولادسازان چشم انتظار تحرک مسکن
عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران اضافه کرد: سال 138۷ که تحریم ها شروع 
شد، طرح مسکن مهر نقش آفرین شد و فعالیت ها رونق پیدا کرد و در شرایط امروز 
فولادســازان انتظار دارند، تحرک بخش مسکن بتواند، رونق بخش فعالیت ها شود. 
وی گفت: امروز با وجود اینکه شــرایط رکودی در بخش های مختلف حاکم است، 

مسکن رشد قیمت خود را دارد، اما استقبال از خرید مشاهده نمی شود.
چشم انداز صنعت فولاد در 2 سال آینده

قاسمی معتقد است: شرایط امروز بازار برای سال های 96 و 9۷ هم مورد پیش 
بینی اســت، اما نمی توان با اطمینان در این زمینه صحبت کرد زیرا سیاســت 
های دولت در بخش مالی و پولی در سال 96 می تواند در ترویج رونق یا تداوم 

رکود موثر باشد.

سرمایه گذاري وتولید



بهمن و اسفند ماه 1395 41 ماهنامه جهان معدن  شماره هشتم 

بخش خصوصي یا حتي بخش نيمه دولتي یا خصوصي شده امروز باید در 
نظر داشته باشند كه بيشتر طرح هاي فولادي را به طرف مناطقي كه آب 
و بنادر دارند حركت دهند تا با نگاه صادراتي كه همان هدف گذاري 55 

ميليون تن است، بروند.
حمید طاهری زاده نایب رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در 
هفتمین "همایش چشم انداز صنعت فولاد و معدن ایران با نگاهی به بازار" مهم 
ترین چالش هاي موجود در حوزه فولاد را در شرایط کنوني مورد تجزیه و تحلیل 
قرار داد و دو عامل نرخ هاي سود و مالیات را مورد انتقاد قرار داد. به گفته طاهري 
زاده پس از روند نزولي فولاد در تمام دنیا و همچنین تولید داخلي کشور از سوي 
شرکت هاي دولتي و نیمه خصوصي در آن زمان و تحریم هاي ارزي که در کشور 
وجود داشت، روند نزولي فولاد سرمایه هاي بخش خصوصي را بر آن داشت که به 
طرف تولید در داخل کشور بیایند.به گفته وي روند تولید داخل و واردات کشور در 
ســال 2۰1۰ تا 2۰11 )معادل سال 139۰( چیزي حدود 13 میلیون و 5۰۰ هزار 
تن بوده که با رشدي معادل 2۰ تا 25 درصد به 16 میلیون و 5۰۰ هزار تن تا 16 
میلیون و 8۰۰ هزار تن رســیده و از طرف دیگر واردات فولاد کشــور در آن زمان 
چیزي حدود 5 میلیون تن بوده که رفته رفته با روند کاهشــي واردات در کشــور 
مواجه شده است. در سال 9۴ تقریبا واردات فولاد در کشور به صفر رسیده و جاي 

آن را تولید داخل گرفته است. 
طاهري زاده با اشاره به اینکه شرکت هاي نیمه دولتي و بعدها شرکت هاي خصوصي 
هم در این چرخه وارد شــدند که سهم آنها 1۴ میلیون تن تولید بوده و بعد از آن 
این میزان به 16 میلیون و 2۰۰ هزار تن تا سال 95 رسیده است. بخش خصوصي 
در آن زمان تنها ۴ میلیون و 8۰۰ هزار تن تولید داشته ولي امروز این میزان به 13 
میلیون تن رسیده است که این موضوع رشد بخش خصوصي و رسیدن این بخش 

به بخش دولتي را نشان مي دهد.
نایب رئیس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در ادامه به دو مشکل 
اساسي بخش خصوصي براي رسیدن به تولید 55 میلیون تني فولاد در افق 1۴۰۴ 
اشاره کرد و گفت: یک مشکل مشکات بنیادین است که ممکن است امروز نتوانیم 
آن را حل کنیم اما مشکاتي مثل آب، برق، گاز و حمل و نقل نیز وجود دارد که به 
نظر مي رسد منابع مربوط به آنها در کشور ما رو به رشد و توسعه است و پیش بیني 
ها حکایت از آن دارد که در سال 1۴۰۴ از میزان برق و گاز نسبي برخوردار باشیم. 
وي ادامه داد: اما نکته مهم و اساســي در این میان حمل و نقل در کشور است. در 
ارتباط با حمل و نقل باید گفت زیرســاخت هاي لازم را نداریم و براي جابه جایي 
حجمي حدود 2۰۰ میلیون تن و همچنین براي رسیدن به تولید 55 میلیون تن 
زیرساخت هایي را نیاز داریم که سرمایه گذاري خارجي ها را طلب مي کند تا به 
بخــش داخلي کمک کند.به گفته طاهري زاده از طرفي بخش خصوصي یا حتي 
بخش نیمه دولتي یا خصوصي شده امروز باید در نظر داشته باشند که بیشتر طرح 
هاي فولادي را به طرف مناطقي که آب و بنادر دارند حرکت دهند تا با نگاه صادراتي 

که همان هدف گذاري 55 میلیون تن است، بروند.
طاهري زاده در ادامه صحبت هاي خود به مقایســه بهره ها و سودهاي بانکي در 
کشور پرداخت و گفت: بهتر است در این زمینه به کشورهایي که فولادساز هستند 

اشاره کنیم تا بتوانیم این موضوع را درک کنیم که چگونه این کشورها توانسته اند 
به این حجم بالاي تولید دست پیدا کنند.به عقیده وي کشورهایي مثل اوکراین، 
ترکیه، روسیه، کره جنوبي و کشورهاي اروپایي از جمله کشورهایي هستند که بهره 
هاي بانکي بســیار پاییني دارند. این در حالي است که بهره بانکي در کشور براي 
تولید صنعت فولاد 18 درصد است که این میزان 18 درصد خالص هم نیست و گاه 
افزایش پیدا مي کند. در حقیقت بهره و سودهاي بانکي باعث به خطر افتادن تولید 

و دستیابي به سند چشم انداز شده است.
وی تاکید کرد: اگر نگاهي به کارخانه هاي داخل کشــور بیندازیم، مي بینیم که 
قسمت واقعي ترازشان )اعم از خرید و فروششان( سود ده است ولي متاسفانه زماني 
که به بحث هاي مالي مي رسند، میزان بالاي سودها و بهره هاي بانکي باعث شده 
که تمام کارخانه ها و مخصوصا آنهایي که وام هاي زیادي دریافت کرده اند به ورطه 
زیان ســوق داده شــوند. طاهري زاده ادامه داد: این درحالي است که اگر با بانک 
مرکزي صحبت کنید، مطرح مي شود که اگر بهره ها و سودهاي بانکي را کاهش 
دهیم از ســوي دیگر ارز و سفته بازي و پول ها و سرمایه هایي که در سپرده هاي 
بانکي هستند، به طرف بازارهایي مثل دلار سوق پیدا مي کنند.وي در ادامه با انتقاد 
از اینکه اجازه واقعي ســازي به نرخ ارز داده نشده افزود: براي محصولات صادراتي 
حتما نرخ ارز باید واقعي سازي شود. در این زمینه در کشورهاي اروپایي در دو سال 

گذشته نرخ یورو حدود 2۰ درصد کاهش پیدا کرده است.
از سوي دیگر چین هم با کاهش 6 درصدي نرخ ارز داخلي مواجه شده است. این 
در حالي است که متاسفانه در کشور از ترس اینکه مبادا این نرخ ارز واقعي شود و 
تورمي را در پي داشته باشد، مرتبا فنر ارز را نگه داشته ایم. بخش خصوصي از این 
فرآیند متضرر خواهد شد. اما بخش دولتي با خروج از رکودهاي مختلف مي تواند 
روي بحث تولید مدیریت داشته باشد. طاهري زاده ادامه داد: باید به این نکته توجه 
کرد که اگر تامین نقدینگي در داخل کشور براي رسیدن به حجم تولید 55 میلیون 
تن فولاد کافي نیست، بهتر است از بانک هاي خارجي کمک بگیریم. چنان که در 
ســه، چهار سال گذشته سیستم هاي یوزانس و فاینانس در این رابطه براي خرید 
ماشین آلات و مواد اولیه فعال بود و امکان واردات مواد اولیه و ماشین آلات از طریق 
بانک هاي خارجي با بهره هاي بسیار کم وجود داشت. در این میان بهتر است به 

بخش خصوصي اجازه دهند که بتواند از این سیستم ها استفاده کند.
نایب رئیس هیــات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشــاره به 
اینکــه بحث دیگر نــگاه مالیاتي اداره دارایي به بخــش خصوصي صنعت 
فولاد است، گفت: در نیمه دوم سال 8۷ اداره دارایي به هر دلیلي تصمیم 
گرفت ارزش افزوده را رفته رفته از صنعت فولاد اخذ کند ولي اگر زنجیره 
بالادســتي صنعت فولاد را نگاه کنیم مي توانســتند خودشــان را آماده 
کنند تــا بتوانند مالیات هــا را پرداخت کنند. ولي صنایع پایین دســتي 
این امکانات را نداشــته و هنــوز هم ندارند. به گفته وي متاســفانه هنوز 
اداره دارایــي باور ندارد که صنایع پایین دســتي فولاد نمــي تواند مانند 
صنایع بالادســتي فولاد خود را به روز رســاني کنند و متاســفانه از تمام 
چرخــه صنعت فــولاد در حال حاضر اداره دارایي سیســتمي را ندارد که 

نگرش]اعمال[ سیســتم هاي غیرحضوري را داشته باشند.

نایب  رئیس هیات مدیره انجمن تولیدكنندگان 

فولاد  ایران تشریح كرد:

دست اندازهاي بهره اي
 و مالياتي صنعت فولاد
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در حالی كه ســه درصد ذخایر مواد معدنی جهان با ارزش افزوده 770 ميليارد 
دلار در ایران اســت، از نظر بودجه های اكتشافی در این خصوص كمتر سرمایه 

گذاری شده است.
بهروز برنا معاون اکتشــافات سازمان زمین شناسی کشــور در همایش "گرامیداشت 
روز مهندس و معرفی ظرفیت های معدنی قم" ضمن بیان مطلب فوق گفت: با وجود 
اینکه بخش معدن در کشــور ظرفیت های بسیاری دارد و می تواند در آینده اقتصاد 
کشــور نقش آفرینی جدی داشته باشد، در 2۰ سال گذشته فقط یک میلیارد دلار در 
بخش معدن ســرمایه گذاری شده است. وی اضافه کرد: هرچه در بخش معدن تاکید 

کنیم به طور قطع در رونق اقتصادی نقش به ســزایی خواهد داشت.
وی بــا بیــان اینکه 2 کمربند معدنی در دنیا وجود دارد که جغرافیای کشــورها با 
این کمربندها عجین شــده اســت، گفت: یکی از این کمربندها که آلپ هیمالیا نام 
دارد از غربی ترین بخش اروپا به ســمت شــرقی ترین بخش آســیا کشیده شده و 

15 درصــد ذخایر معدنی دنیا را دارد.
برنا افزود: 12.5 درصد از این کمربند از کشــور ایران عبور کرده و در غنای معدن کاری و 
تمرکــز ذخایر نقش موثری دارد.. وی اضافه کرد: ایران حداقــل 9 پهنه معدن از جمله 
معدن مس و طای ارومیه، معدن مس سرچشــمه، معدن خاک ســرخ هرمز و معدن 
آهن گل گهر ســیرجان دارد که از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت و هر کدام مواد 

معدنی خاص خود را داراست.
وی با بیان اینکه 15 هزار محدوده امیدبخش در کشور داریم که باید تعیین تکلیف شود، 
افزود: از هر یک هزار محدوده امید بخش در دنیا، 25 محدوده وارد نقطه امیدبخش می 
شود و سه محدوده به معدن تبدیل می شود..برنا بیان کرد: در حال حاضر متوسط عمق 
اکتشــاف در جهان 8۰ متر اســت، ولی در ایران کمتر از 2۰ متر است و باید به این مهم 

برای کشف ذخایر پنهان توجه داشته باشیم.
وی با بیان اینکه 2 درصد ذخایر کشــور در قم وجــود دارد، گفت: ذخایر منگنز، اماح 

و مواد معدنی غیرفلزی از جمله گچ، نمک و ســولفات قم در سطح ملی شاخص است.
معدن منگنز ونارچ بزرگ ترین معدن تولید منگنز در خاورمیانه است که در جنوب غربی 
شهر قم و در محدوده بخش کهک واقع شده و راه ارتباطی از قم به آن 3۰ کیلومتر است.

وی اضافه کرد: این معدن هشت میلیون تن ذخیره منگنز دارد که در سال 85 تا 1۰۰ هزار 
تن استخراج می شد و تامین کننده کل نیاز سنگ منگنز ذوب آهن اصفهان است.

برنــا به ظرفیت های دریاچه نمک نیز اشــاره کرد و گفت: ایــن دریاچه 32 میلیون تن 
منیزیم، 2۰۰ میلیون تن کلرید ســدیم و 5.۴ میلیون تن کلرید پتاســیم دارد و ارزش 

تخمینی اماح معدنی آن 2۰ میلیارد دلار است.

3 درصد  ذخایر معدنی جهان
 در ایران است

معاون اكتشافات سازمان زمین شناسی كشور:

این  از  باشند كه  35 هزارنفر عضو ســازمان نظام مهندسی می 
30 درصد بانوان هســتند. 70 درصد آقا و  تعداد 

نادعلی اسماعیلی رئیس ســازمان نظام مهندسی معدن کشور ضمن بیان 
مطلب فوق در همایش "گرامیداشــت روز مهندس و معرفی ظرفیت های 
معدنــی قم" گفت: 1۰ هزار تن از این اعضا در رشــته های اکتشــاف و 

نقشــه برداری نیز تایید صاحیت شده اند.
وی اضافه کرد: ســازمان نظام مهندســی معدن 13 سال ســابقه فعالیت 
دارد و در حال حاضر در 22 اســتان کشــور، دفتر و ســازمان مســتقل 

داریم.
رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن کشور در ادامه با بیان اینکه بخش 
معدن کشــور مظلوم اســت، گفت: در چند سال گذشــته که تحریم های 
ظالمانــه ای بر ایران تحمیل شــد، بخش معدن از موفق ترین بخش های 

کشور در اســتحصال و بهره وری از ظرفیت های موجود بود.
اســماعیلی با تاکید بر نقش معدن مهم در اقتصاد کشــور افزود: در این 
ســال ها با اکتشــاف و اســتخراج مواد اولیه توانســتیم بخش صنعت را 

پویاتر از گذشــته پیش ببریم.
رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن کشــور گفت: معدن جزو نخستین 
مزیت های توســعه کشور است و ذخایر بسیار زیادی از جمله کانی های 

صنعتی، گچ، نمک و آهک در کشــور موجود است.
ر  خل کشــو ا ر د ید د ن که شــا ا یر هک ا ن آ ا : بــه عنــو د و فــز وی ا
ید  با و  ســت  ا شــده  خته  شــنا ز  و مر ا ســت،  ا توجه  د  ر مــو کمتــر 

کنیم. ر  کا بخــش  ین  ا ر  د بیشــتر 
اســماعیلی گفــت: کانی هــای صنعتی ارزش افــزوده دارد و قم یکی از 

استان هایی اســت که در این زمینه ها ظرفیت زیادی دارد.
رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن کشور با اشــاره به لزوم توجه به 
ظرفیت هــای دریاچه نمک گفت: متاســفانه فقط نمــک از این دریاچه 
اســتحصال می شــود و هنوز نمی دانیم چه مــواد ارزنده ای در دریاچه 

دارد. وجود  نمک 
حد  تا  ید  با  : د کر کید  تا رئیس ســازمان نظام مهندســی معدن کشــور 
معدنی  د  ا مــو ز  ا و  کان  ری  گذا یه  ما ســر منطقه  یــن  ا ر  د ممکــن 

. ده شــود ســتفا ا بهترین نحو  به  ن  آ

بخش معدن
 مظلوم است

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن كشور:

سرمایه گذاري وتولید
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سال 2۰16 را بدون شک می توان سال سورپرایز و شوک ذغال سنگ بر بازارهای جهانی دانست. 
سالی که چهار برابر شدن قیمت ذغال سنگ کک شو را برخود دید، سهم ما از این خیزش جهانی 
قیمت چه بود؟! به همین بهانه با دکتر نویدرضا احمدی مدیرعامل شرکت تونل فات پارس و 
نیکاس هاردی Nicolas Hardie  از  آکادمی سلطنتی ذغال سنگ انگلستان و تحلیلگر اقتصاد 

ذغال سنگ گفت و گویی انجام داده ایم که با هم می خوانید:
جناب آقای هاردی به نظر شما خيزش در قيمت ذغال سنگ در سال 20۱۶ به چه دليلی 

اتفاق افتاد؟
هاردی: می توان از دو منظر مختلف این موضوع را بررسی کرد؛ اول تحلیل اشتباه و برنامه ریزی 
غلطی بود که در کشور چین به وقوع پیوست و دوم شیب تند افزایش تقاضا برای محصولی که عمده 

قوای خود را در سال های گذشته از دست داده بود.
* لطفاً بیشتر توضیح دهید. 

هاردی: کشور چین اقدام به یک دامپینگ عظیم فولاد کرده بود؛ از طرفی از سوی جامعه جهانی برای 
کاهش گازهای گلخانه ای تحت فشار بود همین امر کافی بود تا مسئولان بشدت منضبط چینی 
تصمیم به اجرای برنامه کاهش تولید ذغال سنگ بگیرند. از سوی دیگر برنامه گسترش و تقویت 
زیرساخت ها و ساخت و ساز عمومی در چین با سرعت روز افزون به جلو می رفت. همین موضوع 
کافی بود تا ناگهان بازار با کمبود متوسط ۴% وزنی عرضه نسبت به تقاضا روبرو شود که هیچ برنامه 

ای برای تأمین این کمبود در جهان روی میز 
نبود. این روند بصورت مستقیم بر بازارهای 
ژاپن، هند، آفریقای جنوبی و آمریکا بعنوان 
تولیدکنندگان فولاد از کوره بلند اثر آنی و 
سریع گذاشت و جهش قیمت از حدود ۷5 
دلار آمریکا در ژانویه 2۰16 به بیش از 3۰۰ 

دلار در اکتبر و نوامبر 2۰16 را سبب شد.
شــدت شــوک به بازار به حــدی بود که 
موسسات مالی سرمایه گذار در امور معدنی 
خود را  آماده بازگشایی معادن بسته شده 

ذغال سنگ کردند.
جناب آقای دكتر احمدی؛ این جهش 
اثری بر معدنکاری ذغال  قيمت چه 

سنگ ایران داشت؟
احمدی: حقیقتاً جواب به این سئوال مشکل 

است. پاسخگویی شفاف در این خصوص شاید به مذاق بعضی از مدیران دولتی خوش نیاید. ساختار 
معدنی کشور ضعیف و ناتوان است و درگیر هزار خم مشکات. 

قیمت ذغال از طریق یک توافق که فی مابین کمیته ذغال سنگ کشور )متشکل از تولید کنندگان 
دولتی- نیمه دولتی، خصوصی، وزارت صمت و ...( از یک سو و تقریبا یک مصرف کننده انحصاری 
که همه تولیدکنندگان عناصر چرخه فولاد به نوعی درگیر او هستند یعنی شرکت سهامی ذوب آهن 
اصفهان تعیین می شود. ذوب آهن اصفهان همیشه درگیر موضوع کمبود وزنی و یا کیفیت فوق 
العاده و مطلوب ذغال سنگ مورد نیاز خود با تولیدکنندگان بوده است؛ همین موضوع بعاوه قیمت 
تمام شده محصولات این کارخانه در داخل کشور و موضوعات مرتبط به آن همچون رکود سال های 
اخیر در ساخت و ساز و.... این مصرف کننده به نوعی انحصاری را در موضع تقابل با تولیدکنندگان 
قرار داده است. از طرف دیگر تولیدکنندگان این محصول به دلیل قیمت بالای معدنکاری تمام شده 
محصول خود )به دلیل پافشاری بر معدنکاری سنتی برای تولیدکنندگان خصوصی( درخواست 

افزایش قیمت واقعی این محصول را دارند.
حال بیایید به موضوع این طور نگاه کنیم که اگر کشور ما درگیر موضوعات رنج آوری همچون قیمت 
های حمایتی یا تغییرات یک شبه و غیر کارشناسی قوانین و نبود زیرساختهای قوی و منسجم نبود؛ 

بردارهای محاسباتی به ما چه نشان می دادند.
قیمت امروز یک تن ذغال سنگ کک شو حدوداً برابر ۴.5۰۰.۰۰۰ هزار ریال است که بر اساس نرخ 
دلار در بازار آزاد که حدود 3۷.۰۰۰ ریال است 

تقریبا برابر 121 دلار خواهد شد.
شرکت های تولیدکننده درگیر حجم عظیمی 
از مطالبات از ذوب آهن اصفهان هســتند؛ 
چرخه ای عذاب آور و مستهلک کننده هم 
برای تولیدکننده و هم برای مصرف کننده در 

جریان است.
حال وقتی قیمت به 3۰8 دلار رسید درحقیقت 
قیمت معادل ریالی یک تن ذغال برای مصرف 
کننده انحصاری در ایران برابر 11.396.۰۰۰ 
ریال شده بود یعنی بیش از 2/5 برابر قیمت 
خرید فعلی )ذوب آهن اصفهان( حال اگر ما 
در شرایط یک اقتصاد شناور؛ پویا و تابع جریان 
جهانی می خواستیم حرکت کنیم؛ باید مسیر 
فروش ذغال ســنگ به ذوب آهن اصفهان را 

نيکلاس هارديدكتر نوید احمدزاده

تحلیل رفتار قیمت جهانی ذغال سنگ

فرصتی که   سوخت ؛  
حقيقتی که   باقی  است

Coking coal's stopped sliding
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قطع می کردیم و دنبال مشتریان بین المللی می گشتیم ولی 
این موقعیت بی نظیر از دست رفت چراکه :

1-  ساختار تحلیل آمار و بازرگانی جهانی به طور کلی در ساختار 
معدنی دولت مدار کشور بسیار ضعیف و تابع قوانین دست و پا 
گیر است و در ساختار خصوصی نیز به دلیل تغییر مکرر مقررات 
و ضوابط همیشه دل صادرکنندگان در دستشان است. این در 
صورتی اســت که این شرکت بارها به استناد اسناد و مدارک 
معتبر از تحلیل گران بین المللی امکان افزایش قیمت این 

.)Argus Reports(چنینی را اعام کرده بود
2- ضعف زیرســاخت ها به ویــژه در خصوص حمل و نقل 
حجمی )BulK Transportation( تبدیل به پاشنه آشیل 

صادرات معدنی کشور شده است.
اگر مدیران واحدهای ذغالی تحلیل های صحیحی از واحدهای 
بازرگانی خود در خصوص تغییرات وضعیت بازار می گرفتند و 
شهامت انجام حداکثر دپو ممکنه در بنادر کشور را داشتند بدون 
شک این صنعت بحران زده شاهد سرازیر شدن جریان نقدینگی 
آنی یعنی جریان قوی پولی در مقطع زمانی کوتاه ولو موقتی به 

بدنه خود بودند که بسیار ارزشمند بود. فرض کنید اگر ما فقط به میزان 2۰۰ هزارتن ذغال سنگ 

کک شو صادراتی را وارد سبد فروش جهانی می کردیم و با در نظرگیری2 پارامتر کیفیت پایین تر 
از نرم جهانی و مشکات سیاسی منطقه آن را 1۰% زیر قیمت جهانی می فروختیم یعنی به قیمت 
حدود 2۷۷ دلار آن وقت تزریق این پول که تقریباً برابر 2/۰5۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بود را در بدنه 
معدنکاران ذغالی شاهد بودیم این در صورتی است که درآمد آنها از محل فروش همین تناژ ذغال بر 

اساس قیمت حدود 121 دلار تخمینی که در بالا ذکر شده حدود 
2۴ میلیون دلار است یعنی آنها بیش از دو برابر از درآمد ممکنه 

خود را از دست داده اند.
اینجانب بارها گفته ام نقد صحیح و نقدپذیری از ملزومات 
وجود یک جامعه پیشرفته در همه ارکان است. ایمیدرو به 
عنوان بازوی معدنی وزارت صمت در چهار ســال اخیر در 
جهت تقویت زیرساخت های مربوط به بنیه معدنی کشور 
چه کار کرده است؟ همه با شعار خام فروشی ممنوع پشت 
تریبون ها می ایســتند ولی انگار فراموش کرده اند که اگر 
همین خام فروشــی هم نباشــد از پرداخت حقوق ماهیانه 

پرسنل خود نیز عاجز خواهند ماند. 
از قراردادهای معادن ذغال سنگ خمرود و یا زونهای ۷ و 8 و... پروده 
یک و بلوک های به مناقصه رفته در پروده شرقی و پروده ۴ چند 
تن ذغال عاید شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران و یا ایمیدرو 
شده است؟ چرا آمار پیشرفت این پروژه ها و برندگان آنها که با هدف 
سرمایه آوری برای معدنکاری ذغال سنگ به میدان آمده بودند؛ بر 

روی محور زمان قرارداد علنی نمی شود؟
پروژه جذب ســرمایه گذار چینی و همراه ایرانی آن در بلوک های ذغال سنگ پروده ۴ به کجا 

رسیده است؟
احمدی: چه شده که مناقصه تأمین سرمایه گذار و اجرای آنکه اخیراً اسنادش منتشر شده اگر 
ذهنم یاری کند تاکنون حداقل سه بار تمدید زمان شده است؟ این همه حجم سوال فنی و حقوقی 
مطروحه از طرف خریداران اسناد آیا حاکی از عدم استراتژی مشخص و جانب مدارانه هیئت حاکم 

بر ایمیدرو نیست؟
چه راهکار عملی در این خصوص پيشنهاد می كنيد؟

احمــدی: ما بایــد یکی از این دو راه را انتخاب کنیم؛ یــا ذوب آهن اصفهان به عنوان 
مصرف کننده تا حدودی انحصاری ذغال ســنگ کک شو کشور باید بپذیرد که قیمت 
خرید ذغال از معدنکاران کشــور با قیمت شناور جهانی و بر پایه ارزش یکی از ارزهای 
بین المللی انجام شود و یا آنکه معدنکاران ذغال سنگ کشور با تغییر روش معدنکاری 
و افزایش تولید خود و موازی با آن با تقویت بنیه بازرگانی بین المللی خود به ســمت 

فروش بین المللی بروند و از انحصار این تک خریدار داخلی خود را آزاد کنند.
آنچه که مسلم است تمام موسسات تحلیلی و اقتصادی جهان قیمت ذغال کک شو در سه ماهه 
اول 2۰1۷ را با متوسط 1۷5 دلار آمریکا ارزیابی کرده اند که با توجه به نرخ تقاضا در طول سال 

2۰1۷ بعید به نظر می آید این عدد به کمتر از 1۴۰ دلار در متوسط جهانی برسد.
ولی نباید فراموش کنیم برای ورود به بازار های جهانی ما نیاز به تقویت زیر ساخت ها بخصوص در 

حوزه حمل و نقل خود داریم.
تولیدکنندگان ذغال سنگ نیز باید نسبت به تجدیدنظر در ساختار استخراجی خود و یا تقویت 
سیستم های خود اقدام کنند. بدیهی است ذوب آهن اصفهان با توجه به شرایط بازارهای جهانی و 
قیمت های فعلی گزینه ای بهتر از تامین هرچه ممکنه ذغال سنگ کک شو مورد نیاز خود از منابع 

داخلی را پیش رو ندارد.

در خصوص پیش بیني بازار 
سنگ آهن از لحاظ قیمتي موسسات 
و نهادهاي مختلفي قیمت سنگ آهن 
را در سال هاي آینده برآورد کرده 

اند، اما نتیجه محاسبات و 
برآوردهاي سه سازمان معتبر و 

برتر در این خصوص نشان مي دهد 
که در سال 2020 بهاي هر تن 

سنگ آهن رقمي بین 50 تا 70 
دلار خواهد بود
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مس فلزي است كه كاربردهاي بسيار متنوعي دارد. ویژگي هاي این فلز كه 
عبارتست از: قابليت خارق العادة هدایت جریان برق و گرما، قابليت چکش 
كاري، مقاومت در برابر خوردگي، قابليت ماشين كاري، استحکام كششي، 
خاصيت آلياژي و قابليت چشمگير شکل پذیري مس را فلزي مطلوب جلوه 
مي دهد. به گونه ای كه بعنوان یک كالاي واسطه اي در بسياري از بخش ها 
كاربردهاي متنوعي پيدا كند. مهمترین مورد مصرف مس در صنایع برق و 
الکترونيک اســت. از مس و آلياژ هاي آن در صنایع مکانيکي، متالورژي، 
فلزكاري، شــيميایي و  استفاده مي شود. همچنين بخش صنایع ساختماني 
) با در نظر گرفتن سيم كشــي مربوط به منازل( از مهمترین مصرف كننده 

عمده مس به شمار مي آید.
ذخایر مس دنيا:

طبــق آخرین گزارش مرکز تحقیقات زمین شناســی آمریکا )USGS( میزان ذخایر 
شناسایی شده مس در جهان در حدود 21۰۰ میلیون تن و همچنین کل منابع مس 
جهان )کشــف نشده و شناسایی شــده( 56۰۰ میلیون تن تخمین زده شده است. 
در نمودارهای زیر درصد منابع مس شناســایی شده و کشف نشده بر اساس مناطق 

مختلف دنیا آورده شده است.
بر اســاس نمودارهای فوق بیشترین میزان ذخایر شناسایی شده مس دنیا در مناطق 
آمریکای جنوبی با 39% و  آمریکای شــمالی بــا 23% وجود دارد. در همین حال 
ســهم مناطق آفریقا و خاورمیانه از ذخایر شناسایی شده مس 8% کل ذخایر جهان 
اســت. لازم به توضیح است که بیشترین حجم ذخایر کشف نشده مس دنیا در آسیا 
بــا 36% و آمریکای جنوبی با 21% و  آســیای جنوبی بعاوه هند و چین با %15 
وجود دارد. این در حالی اســت ســهم مناطق آفریقا و خاورمیانه از ذخایر شناسایی 

نشده مس 5% جهان است.
 

20 كشور بزرگ توليد كننده "مس و محصولات مسی" در سال 20۱۶ ميلادی در جهان
منبع این آمار انجمن بین المللی مس )ICSG( اســت که براساس اعام این انجمن 

تحليل مس در بازارهای جهانی
نوش آفرین سيار

کارشناس ارشد سرمایه گذاری

بازارهاي جهاني فلزات
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کشــور چین در سال 2۰16 میادی در حالی رتبه اول تولید مس جهان را دارا بوده 
است که این کشور در مقام ذخایر بین المللی در رتبه 16 جهانی است و سهم ذخیره 

آن ۴.2 درصد از کل جهان )3۰ میلیارد تن( بوده است. 
در ارتباط با تولید کانی مس در آســیا لازم به ذکر اســت که کشورهای چین، ژاپن 
و هند به ترتیب رتبه های اول تا ســوم را به خود اختصاص داده اند و در این ســال 
کشور های آسیایی جمعا در حدود ۴6 درصد از تولید مس جهان را داشته اند و این  
پیش بینی وجود دارد که میزان تولید مس در این ناحیه در ســال 2۰1۷ به بیش از 

2۷ میلیون تن و سهم آن از تولید مس جهانی به بیش از 85 درصد رسیده است.
جایگاه ایران از منظر ذخایر مس دنيا:

کشــور ایران با دارا بودن بالغ بر 26 میلیون ذخیره مس محتوا - معادل ۴ درصد از 
ذخایر معدنی مس دنیا-  در" رده هفتم" ذخایر جهانی قرار دارد.

جایگاه ایران در توليد مس در سال گذشته
کشــور ایران براســاس گزارش ایمیدرو در ســال گذشــته ۷5 درصد از تولید مس 
خاورمیانه را به خود اختصاص داده؛  این در حالی اســت که ایران با تولید191 هزار 
تن رتبه 23 تولید مس پالایش شــده در دنیا را دارا می باشد. همچنین سهم تولید 
مس ایران در دنیا 1.۰2 درصد است. عاوه براین ایران در منطقه آسیا طی سال قبل 
رتبه هفتم تولید مس پالایش شــده را دارا بوده به طوریکه سهم تولید مس ایران از 

این منطقه در این سال 1.9 درصد بوده است.
وضعيت مصرف مس در جهان

لازم به توضیح است که در سالهای اخیر بیشترین میزان مصرف فلز بنیادین مس در 
مناطق آســیا، اروپا و آمریکا بوده و این پیش بینی وجود دارد که تا در سال 2۰1۷ 
میادی نیز به همین صورت باشــد. همانطور که در نمودار ذیل نیز محسوس است، 
از ســال 2۰۰۰ میادی تاکنون تقاضای مس در منطقه آسیا به دلیل وجود اقتصاد 
نوظهور چین در این منطقه روندی صعودی بوده؛  این در حالی اســت که در ســایر 
مناطــق دیگر دنیا میزان تقاضای مس طی مدت فوق الذکر تغییر چندانی نداشــته 

است.  
عمده ترین كشور های مصرف كننده مس جان در سال 20۱۶ ميلادی

بر اســاس گزارش سایت Statistica، همانطور که در نمودار فوق ماحظه می شود 

کشــور چین 99۴2 هزار متر یک تن از مصرف مس دنیا را به خود اختصاص داده؛ 
این در حالی اســت که اتحادیه اروپا، آمریــکا و ژاپن جمعا ۷۰16 هزار متر یک تن 
مصرف مس دنیا را داشــته اند. لذا شرایط اقتصادی و میزان تقاضای کشور چین می 

تواند سهم بسزایی در تعیین روند قیمتی مس داشته باشد. 
جایگاه ایران در مصرف مس 

کل میزان مصرف مس پالایش شده جهان در سال گذشته 2۰.5۷9 هزار تن بوده که 
کشور ایران با مصرف 1۰8 هزار تن رتبه 28 مصرف مس پالایش شده در دنیا و رتبه 
13 در آســیا را به خود اختصاص داده است. به نظر می رسد که میزان مصرف مس 

کشور در سال بعد نیز تغییر چندانی نسبت به سال گذشته نداشته باشد. 
روند قيمت جهانی مس: 

روند قیمتی 3 ســاله فلز بنیادین مس از تاریخ 2۴ فوریه 2۰1۴ تا تاریخ 2۴ فوریه 

سال 2۰1۷ میادی در بورس فلزات لندن )LME( به صورت نمودار زیر است.
همانطور که در نمودار فوق نیز مشــهود است، فلز بنیادین مس از ابتدای سال قبل 
روندی صعودی را شــروع کرده؛ به طوری که تا قیمت 6.۰۰۰ دلار متر یک تن نیز 

در هفته قبل صعود کرده است.  
رویدادهای اخير در ارتباط با فلز مس و پيش بينی قيمت مس:

در ســال گذشــته با توجه به اخبار ناامید کننده از رشد اقتصادی چین به 
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عنــوان بزرگترین مصــرف کننده مس روندی نزولی داشــت. کاهش 
در ســمت تقاضای فلز مس از یک ســو و حفظ سطوح قبلی در سمت 
عرضه روند نزولی را تشــدید کرد. عاوه بر این افــت قیمت نفت نیز 
با توجه به اثر کاهشــی بر هزینه تولید فلزات اساســی بر تشدید روند 

بود. اثرگذار  بنیادین  فلــز  این  کاهنده قیمت 
همچنین بهــاي فلز مس در هفته قبل روندي نزولی داشــت. به نحوي که 
قیمت این فلز بنیادین در بورس فلزات لندن)LME( از قیمت 6002 دلار به 
ازاء هر تن در تاریخ 2۰ فوریه سال 2۰1۷ میادي، به قیمت 5881 دلار به 

ازاء هر تن در تاریخ 2۴ فوریه سال جاری میادي رسید. 
علل نزول قیمت مس در هفته گذشــته بر اســاس گزارش ســایت 
بر ارزهای  Bloomberg، کاهــش نرخ ارزش دلار آمریــکا در برا
ز  ندا عمــده جهان مانند یورو  و عدم ثبات بازارهای مالی و چشــم ا
قتصاد برتر  قتصادی آمریــکا به عنــوان ا عــدم اطمینان وضعیــت ا
قتصادی  ز ناامنی ا ندازی منفــی ا دنیــا بود که موجب بروز چشــم ا
ز این رو بــا کاهش تقاضــای فیزیکی  در بازارهــای جهانی شــد. ا
این عامل  لمللی،  ران بین ا مس توســط معامله گــران و ســرمایه گذا
موجب شــد تــا فلز بنیادین مــس در هفته معاماتــی قبل روندی 

باشد. داشته  کاهشی 
در ادامه ســعی شــده عوامل تأثیرگذار بر قیمــت جهانی فلز مس مورد 
بررســی قرار گرفته و همچنیــن پیش بینی های جهانی که از قیمت مس 

توســط موسسات معتبر صورت گرفته  اعام شود.  
1-پیش بینی بانک جهانی از قیمت مس تا ســال 2۰25 میادی در نمودار 

زیر آمده است:

2-پیش بینی صندوق بین المللی پول از قیمت مس تا سال 2۰18 میادی 
به صورت ذیل است:

3-پیش بینی های موسسات دیگر برای قیمت مس در سال 2۰1۷ میادی 
به صورت زیر است:

5.6۰۰$ – ABN AMRO 
5.35۰$ – Macquarie

5.2۰۰$ – Commerzbank
۴.9۰۰$ – JPMorgan

۴.63۰$ – BMO Capital Markets
۴.۴۰۰$ – Deutsche Bank

۴.2۰۰$ – Society Generale
ایــن پیش بینی ها در طیفی از پیش بینی های خوشــبینانه و بدبینانه قرار 
گرفته اند. با توجه به گزارش اخیر بخش تحقیقات S&P مبنی بر کاهش تولید 
مس و افزایش میزان مصرف مس با توجه به بهبود اوضاع اقتصادی آمریکا به 
نظامی رســد که پیش بینی بانک جهانی مبنی بر افزایشی بودن روند قیمتی 
مس تا ســال 2۰25 میادی منطقی تر است. همچنین لازم به ذکر است که 
در گزارش S&P ، بودجه اکتشــافی مس کاهش چشمگیری داشته، به طوری 
که رقم بودجه 158۰ کمپانی معدنی در دنیا جمعا برابر 6/9 میلیارد دلار بوده 
که کمترین میزان در 11 سال اخیر است.  لذا این پیش بینی برای مس وجود 
دارد که قیمت مس در ســال جاری میــادی در بازه قیمتی ۴2۰۰ تا 56۰۰ 
دلار نوســان داشته باشــد و به احتمال زیاد میانگین قیمت مس در سال 96 

روند صعودی خواهد داشت.   
لازم به ذکر اســت کــه عوامل مهمــي مانند وضعیت رشــد اقتصادي 
کشــورهای جهــان نظیر آمریــکا، چیــن و منطقه یورو، بــروز بایاي 
طبیعي، تنش هاي سیاســي در کشــورهای جهان، سیاست هاي پولی 
و مالی کشــور چین، سیاســت هاي بانک فدرال رزرو آمریکا در تثبیت 
یــا عدم تثبیت نرخ بهره بانکي، اقدامات ســایر بانک هاي مرکزي دنیا، 
نگرانی هاي ناشــي از افزایش نرخ تورم جهاني و همچنین بروز اعتصابات 
کارگــري در معادن مهم مس در دنیا بخصوص کشــور شــیلی و بروز 
بحــران مالی در مناطق اقتصادی با اهمیت در تعیین روند آتي فلز مس 

در بازارهــاي جهاني تاثیرگذار خواهند بود.

بازارهاي جهاني فلزات
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مقدمه:
یک برنامه اكتشافی موفق به منظور یافتن یک ماده معدنی تماما وابسته به دانش ما از 
زمين شناسی منطقه موردنظر است. مرسوم ترین روش در دستيابی به اطلاعات دقيق 
زمين شناسی استفاده از حفاری مغزه گيری و در نهایت لاگينگ مغزه های حفاری و 
شناسایی ليتولوژی، مينرالوژی، زون های ساختمانی، آلتراسيون های موجود است. 
لاگينگ این مغزه ها به صورت كاملا بصری و كيفی، اغلب توسط پرسنل تازه كار و كم 
تجربه و در شرایط بد آب و هوایی صورت می گيرد. پس مطالعه این مغزه های حفاری 
آنها اغلب به حال خود رها می شوند و یا به انبارهای بزرگی منتقل می شوند كه دسترسی 

بعدی به آنها را با مشکل مواجه می سازد. 
مغزه های حفاری بسیار ارزشمند هستند و نتایج حاصل از مطالعه آنها مهمترین فاکتور در اتخاد تصمیم 
گیري هاي اکتشافی به حساب می آید. بنابراین با توجه به پیشرفت روز افزون تکنولوژی، طراحی و 
ساخت سیستمی به منظور کمی سازی لاگینگ مغزه های حفاری و ایجاد یک کتابخانه دیجیتال از آنها 
و بهره مندی حداکثری از تمامی پتانسیل مطالعاتی مغزه های حفاری امری ضروری به نظر می رسید.      
محققین شرکت مطالعات و پژوهش آذین زمین پویا با ساخت اولین پویشگر مغزه های حفاری در 
کشور گام نخست را در راستای به روزرسانی و بهینه سازی عملیات اکتشافی با موفقیت برداشتند. 
پویشگر مغزه های حفاری با ایجاد یک تصویر دقیق و صحیح رنگی از مغزه های حفاری نه تنها 
یک انبار دیجیتال از این مغزه ها در اختیار ما قرار می دهد؛ بلکه شناسایی پارامترهای پتروگرافی 
را با استفاده از تکنیک های پردازش تصویر امکان پذیر می سازد و این امکان را به زمین شناسان و 
مهندسین معدن می دهد که به سرعت به یک رکورد کامل و دقیق از مغزه های حفاری دسترسی 
پیدا کنند. پویشگر مغزه های حفاری با امکان پردازش تصاویر مغزه های حفاری و کمی کردن 

مطالعات پتروگرافی می تواند مکمل خوبی برای ارزیابی های کیفی زمین شناسان باشد. 

بنابراین قابلیت های پویشگر مغزه های حفاری را می توان در دو مورد خاصه کرد:
1(  ایجاد یک انبار دیجیتال از مغزه های حفاری که حاوی تصاویری با کیفیت بســیار بالا 

و با قابلیت دسترسی سریع و آسان است.
2( پردازش تصاویر و استخراج پارامترهای پتروگرافی. 

مهندس حميد موسي زاده 
مدیرعامل شرکت آذین زمین پویا

شکل 1: نمایی از دستگاه پویشگر مغزه های حفاری

شکل 2: نمایی از نرم افزار دستگاه پویشگر مغزه های حفاری. سمت چپ منوی اصلی 
Scan New Core نرم افزار پویشگر مغزه های حفاری و سمت راست نمایی از منوی

های حفاری انبار دیجيتال مغزه 
یکی از مشــکاتی که بســیاری از پروژه های اکتشــافی بزرگ پس از عملیات حفاری با 
آن روبــرو هســتند، بحث انبار کردن هزاران متــر مغزه حفاری، نگهداری از انبار مغزه 
هــای حفاری، دسترســی به مغزه هــای حفاری در فازهای بعدی پروژه و از بین رفتن 
بخشی از مغزه های حفاری در طول آنالیزهای ژئوشیمی و تست های مکانیک سنگی 
اســت. پویشــگر مغــزه هــای حفاری این قابلیت را دارد تا پــس از ایجاد یک تصویر با 
کیفیــت بســیار بــالا از مغــزه های حفاری، در نهایت یک انبــار دیجیتال از مغزه های 

حفاری ایجاد کند.
کیفیت تصاویر ایجاد شــده به قدری اســت که دیگر زمین شناســان نیازی به استفاده 
از ابزارهایــی نظیــر لــوپ را نخواهند داشــت و با زوم بــر روی تصویر مغزه حفاری و یا 
اســتفاده از گزینــه Loup در نــرم افزار می توانند کوچکتریــن جزئیات را که قبل از 

آن تنهــا بــا ابزار لوپ فیزیکی قادر به مشــاهده آن بودند، ثبت کنند.

پويشگر مغزه های حفاری 

زمین شناسي و اكتشاف
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 Fit شکل 3: نمایی از انبار دیجیتال مغزه های حفاری. در این تصویر کاربر با استفاده از گزینه
 Show Scale تصویر بزرگتری را مشاهده می کند. همچنین با استفاده از گزینه to Width

یک خط کش در کنار تصویر مغزه قرار می گیرد )واحد اندازه گیری خط کش متر است(.

پردازش تصاویر و استخراج ویژگی های پتروگرافی و كاني شناسي 
یکی از مهمترین قابلیت های پویشگر مغزه های حفاری ایجاد یک تصویر با کیفیت بسیار بالا و 
حاوی اطاعات رنگی دقیق )یک تصویر RGB دقیق( از سطح مغزه های حفاری است. همین 
امر سبب شده است که تصاویر حاصل از پویشگر مغزه های حفاری، تصاویری بسیار مناسب 
برای پردازش و اســتخراج پارامترهای پتروگرافی باشــد. در ادامه مثال هایی آورده شده است 
که در آنها با استفاده از تصاویر حاصل از پویشگر مغزه های حفاری و روش های آنالیز تصویر، 

کانی-های مختلف از یکدیگر تفکیک شده اند و درصد هریک از آنها مشخص شده است.

نام کانی      درصد فراوانی
کالکوپیریت        ۴/85

کوارتز رگه ای    25/21
کوارتز زمینه     ۴6/93
فلدسپار     21/9۴
بیوتیت      1/۰۴

شکل ۴ :تصویر پردازش شده است که در آن پنج نوع کانی از یکدیگر تفکیک 
شده اند. درصد هریک از کانی ها در جدول 2 آمده است 

جدول 2: درصد فراوانی کانی های تفکیک شده در شکل ۷

پردازش تصویر و تفکيک لایه های چينه شناسی
در اصل عاوه بر تصویر آنچه پویشگر مغزه های حفاری از مغزه های حفاری در اختیار 
 RGB اســت. از آنجا که این طیف های رنگی RGB ما قرار می دهد یک طیف رنگی
رفتارهایی مشابه سیگنال دارند بنابراین می توان با استفاده از روش های آنالیز سیگنال 
این طیف ها و در نهایت تصاویر حاصل از مغزه های حفاری را پردازش کرد و لایه های 
چینه شناسی را بر روی آن تفکیک کرد. این طیف ها می توانند اطاعات بسیار مهمی را 
از لیتولوژی، ترکیب کانی شناسی، بافت، ساخت های رسوبی و خصوصیات پتروفیزیکی 
به طور مســتقیم و یا غیرمســتقیم در اختیار ما قرار دهند. همچنین از  تکنیک هاي 

شکل 5: نتایج حاصل از تفکیک لایه های چینه شناسی. تصاویر از بالا به پایین به ترتیب شامل 
تصویر اصلی مغزه، تصویر بخشــی از مغزه که ســیگنال از آن تهیه شــده اســت، سیگنال خام، 

سیگنال فیلتر شده و در نهایت تصویر لایه های چینه شناسی نفکیک شده است.

مختلف براي تعیین درصد منافذ )pore space( و رده-بندی ســنگ و تشــخیص درزه و 
شکاف های موجود بر روی سنگ و درصد آنها استفاده کرد.
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تاثير برجام بر فعاليت های معدنی
 در حوزه اکتشاف

پرده اول: برجام موضوع داغ سال 95
بحث برجام موضوع داغ سال 95 محافل اقتصادی و سیاسی ایران بود و بسیاری 
گمان می کردند که اجرایی شــدن برجام راه گشای معضل های اقتصادی ایران 
در تمام حوزه ها به خصوص حوزه های تولیدی کشــور است. اما باید به اصاح 
ســاختار اقتصادی کشــور نیز نگاه ویژه داشته باشــیم. البته حوزه معدن کمی 
متفاوت تر از ســایر حوزه های متاثر از برجام است؛ چراکه این حوزه در اقتصاد 
داخلی همواره در سایه قرار داشته و اتفاقا عملکرد آن در مواجهه با ارتباطات بین 

المللی از جمله تحریم ها و سرمایه گذاری خارجی نیز متفاوت است.
اکتشــاف بعنوان اولین حلقه معدنکاری در کشــور ما به عنوان بخشی حیاتی و 
مغفول اســت. بطوریکه هرجا صحبت از تخصیص بودجه به حوزه اکتشاف می 
شود، پیش از تصمیم گیری چرتکه ها و ترازوها فعال می شوند و آنقدر در کفه 
مقابل اکتشاف وزنه می چینند تا آنرا پایین بیاورند و با ارائه مشاهدات، بی مهری 
های صورت گرفته را توجیه و دلایل منطقی برای ادامه آن داشــته باشند. علی 
ایحال جنس ورود ســرمایه گذاری خارجی بعنوان نتیجه  اجرایی شدن برجام و 
عبور از قهر بین المللی با فرصت های معدنی ایران، درســت منطبق با خواسته 

های مقام معظم رهبری و نسخه های نوشته شده؛ هرگز اجرا نشده است. 
ســرمایه گذاری در حوزه معدن به خصوص اکتشــاف، هرگز به معنای فروش و 

آنچه که در ســایر حوزه های صنعتی مانند خودرو مشــاهده می کنیم؛ نیست؛ 
بلکه متقاضی ســرمایه گذار خارجی در بخش اکتشــاف با خود سرمایه ارزی، 
ماشــین آلات، فناوری، علــم روز و مدیریت می آورد. شــرط اجباری این مهم 
وجود زیرســاخت های مناسب اســت که اگر مهیا شود، شاید بعد از سه تا پنج 
سال بتوانیم شاهد حضور شرکت های اکتشافی کوچک و متوسط بین المللی در 

حوزه اکتشاف کشور باشیم. 
ورود این مجموعه ها به حوزه اکتشاف کشور فراهم کننده بستری مناسب برای 
انجام عملیات اکتشاف منطبق با اســتاندارهای بین المللی است که در صورت 
همکاری متخصصان داخلی با این شرکت ها، سرمایه ای گرانقدر بدست خواهیم 
آورد کــه همان پرورش نیــروی متخصص ماهر داخلی، بروزرســانی اطاعات 
تخصصی آنها و فراگیری علم و شیوه های مدیریتی در این حوزه است. همچنین 
ارائه گام به گام نتایج بصورت نشست های تخصصی یک روزه، پنل های آموزشی 
تخصصــی و کاربردی و... منجر به بروزرســانی دانش فنی طیف وســیعتری از 

متخصصین می شود.
شیوه سرمایه گذاری اکتشــاف منطبق با  چارچوب های ریسک گریز نیز درس 
مهم دیگری اســت که مکتشفین داخلی باید از منابع موثق و پروژه های اجرایی 
فراگیرند. آشنایی با شیوه های کار گروهی در مرحله اکتشاف در قالب گروه های 

آیدین زینال زاده
كارشناس اكتشاف مواد معدنی وزارت صمت 

و نایب رئيس كميسيون معدن خانه اقتصاد ایران

زمین شناسي و اكتشاف
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اکتشافی کامل متشکل از زمین شناسان،  مهندسین اکتشاف، مهندسین استخراج 
و متخصصین فرآوری موضوعی است که باید الفبای آنرا به آموزش بنشینیم. نباید 
از بیان این مطلب بترسیم یا خجالت بکشیم که اولین و مهمترین تاثیر برجام بر 
فعالیت های معدنی در حوزه اکتشاف؛ آموزش و پرورش است. به گفته کارشناسان 
حداکثر 2۰ درصد از مشــکات اقتصادی کشــور مربوط به تحریم هاست و 8۰ 

درصد به سوء مدیریت داخلی برمیگردد.
در مرحلــه بعدی می توانیم به ورود ماشــین آلات و تجهیزات ســخت افزاری 
اکتشــاف مواد معدنی به کشور اشــاره کنیم که در شرایط تحریم براحتی از آن 
صرفنظــر کردیم و بجز محرومیت از بکارگیری صنعت روز دنیا، به کشــورهایی 
که ماشــین آلات و تجهیزات دست دوم خود را درست در زمانی که به اصطاح 
»به خرج افتاده اند«خدمت کردیم و ســرمایه معدنکاران را به استهاک عجیبی 
رســاندیم. به نظر می رســد این آشــنایی با تکنیک ها و روش های نرم افزاری 
روز دنیا جزء ضروریات آثار پســابرجام در حوزه اکتشاف است که نتیجه همان 
مجاورت و همکاری متخصصین داخلی با متخصصین بین المللی است. در نتیجه 
می توان انتظار داشت که روند اکتشــاف صحیح مواد معدنی در کشور نهادینه 
شود و اکتشاف بزرگ مقیاس ذخایر معدن با گزارش های امکان سنجی و بررسی 

های فنی و اقتصادی دارای اعتبار بین المللی دور از امکان نباشد. 
پرده دوم: خود تحریمی!

همانطور که بارها بیان شــده اســت، بخش عمده ای از مشکات معدنکاری در 
ایران به مسائلی برمی گردد که من نام آنرا »خود تحریمی» یا »تحریم داخلی« 
می گذارم. اکتشاف ناقص یکی از بزرگترین و قدیمی ترین عارضه هایی است که 
منجر به معدنکاری کوچک مقیاس می شود. در کنار این موضوع درون خانوادگی، 
به مشــکاتی مانند ممانعت دستگاههای اجرایی موضوع ماده 2۴ قانون معادن 
می رســیم که از منطق خارج شده و روز به روز شرایط سختگیرانه تر منطقی و 
غیرمنطقی تری را شاهد هستیم. تا جاییکه بنظر می رسد این دستگاه ها تاش 
دارند تا سایر مشکات کشور از جمله ریزگردها را در سایه »معدن در سایه قرار 
گرفته« قرار دهند. همچنین بارها و بارها شاهد بوده و هستیم که به سرمایه گذار 
معدنی به شکل موفقیت آمیز عجیبی به چشم متهم و مجرم برخورد کرده اند و 
متاسفانه مکتشف و معدنکار که باید با کوهی از مشکات میدانی دست و پنجه 

نرم کند؛ به دادگاه رفته، متهم شده و حتی زندانی هم شده است!
 عدم همراهی افراد محلی بعنوان سرمایه های اجتماعی نیز معضل دیگری است 
که بی ربط به جمله های قبل نیســت. شــخصا در جای جای ایران عزیز شاهد 
هستم که وقتی دست دستگاه های مذکور از مخالفت قانونی کوتاه می شود، به 
تحریکات درِ گوشی بومیان جوامع تحت تاثیر معدنکاری می پردازند و هدفشان 
را از میانبــر دیگری دنبال می کنند. در این بین تحریک ســمن ها )ســازمان 
های مردم نهاد( عاقمند به طبیعت توسط دستگاه های دولتی مرتبط و قدرت 
بخشــیدن روز افزون به آنها به منظور همین همراهی های یکطرفه باعث رو در 
رو قرار دادن مردم با مردم می شود. به این مساله همراهی بی دریغ رسانه های 

نوشتاری، مطبوعات و رسانه ملی را نیز اضافه کنید. 
جایی که معدن، معدنکاری و صنایع معدنی تقریبا هیچ جایی ندارد مگر در مقام 
اتهام! شکننده بودن اقتصاد معادن در نتیجه افزایش یا کاهش قیمت محصولات 
معدنی، تغییر مالیات ها، تغییر قیمت ســوخت، تغییر ناگهانی قوانین و مقررات 
و.... معضات ناشی از معدنکاری، خصوصا معدنکاری بخش خصوصی و معدنکاری 
کوچک مقیاس در کشور است. جالب است بدانیم معدنکاری کوچک مقیاس یک 
واقعیت جهانی است و نشاندهنده معیشتی کهن برای بیش از 1۰۰ میلیون نفر 
مرد و زن در سراســر این کره خاکی اســت و چه به تازگی آغاز شده باشد و چه 
پیشــینه  طولانی داشته باشد، این پتانســیل را دارد که اگر آگاهانه و مسئولانه 
انجام شــود، مردان و زنان بسیاری را از فقر نجات دهد . آشنایی با انضباط پولی 
و مالی در عملیات اکتشــافی و معدن از دیگر مســائل مهم فرآیندهای مدیریت 
معدنی اســت که بخشــی از جرائم متعدد و ابطال روز افزون مجوزهای معدنی 
مرتبط با این موضوع و بخش دیگر نیز مرتبط با عدم احترام به تفکر مهندســی 
توسط بخشی از معدنکاران و سرمایه گذاران داخلی است. عملکرد موسسات مالی 
و بانک ها و برخورد آنها با ارائه تسهیات به محدوده های اکتشافی و معادن به 

هیچ عنوان با اســتانداردهای جهانی سازگار نیست و از همان سیاست درآمد از 
تسهیات نظام بانکداری داخلی پیروی می کند. 

پرده سوم: آنها چه می خواهند؟
فرآیند تصمیم گیری ســرمایه گذاری معدنی آنقدر منحصر به فرد است که به 
علم تبدیل شــده اســت. این علم توضیح می دهد که چرا هرگز استانداردهای 
جهانی یا اســتانداردهای خاصی برای ســرمایه گذاری خارجی در بخش معدن 

وجود نداشته است
همیشــه چند سوال کلیدی در بحث سرمایه گذاری خارجی حوزه معدن وجود 
داشته است: چه چیزی یک سرمایه گذار خاص را در یک مورد خاص راضی می 

کند؟ آیا پروژه الزامات بانکی را برآورده می کند؟ 
برخی از ســرمایه گذاران بیشتر از دیگران مایل و قادر به ریسک کردن هستند. 
گاهی اوقات انجمن ها و اتحادیه های بزرگ بین المللی معدنی بسته به ارزیابی 
که از کشورهای میزبان سرمایه گذاری در طرح های معدنی دارند، کمتر از رقبای 
متوسط خود ریسک گریز هستند. ممکن است کارآفرینان کوچک معدنی کاما 
بی باک باشــند، با این حال اکثریت قریب به اتفاق سرمایه گذاران ریسک گریز 
باقی می مانند و اتفاقا به نظر می رسد در سالهای اخیر ریسک گریزتر از همیشه 
بوده اند. برآورده ســاختن الزامات بانکی )مانند نیــاز به حمایت های اعتباری، 
مدیریت اتمام ریسک و مدیریت ریســک ارزی( می تواند تصمیم گیری درباره 

سرمایه گذاری در بهره برداری از معادن را پیچیده کند.
ســرمایه گذاران تمایل دارند که فرآیند ســرمایه گذاری معدنی خود را در سه 

مرحله انجام دهند:
الف( پيش بينی های تجاری و ارزیابی پتانسيل سودآوری پروژه

ب( ارزیابی ریسک
ج( اگر پتانســيل سود بيشتر از ریســک های پروژه بود، ممکن است 
ســرمایه گذاران برای انتخاب ادامه یا انصراف موضع را از دید الزامات 

بانکی مورد بررسی قرار دهند.
اگر با این تفاسیر خطرات، بیشتر از سوددهی باشد، سرمایه گذاران با یک دوراهی 
روبرو خواهند شد: انصراف از این فرصت سرمایه گذاری یا ادامه بدون تدابیر کافی 
قانونی! در برخی موارد ســرمایه گذار درصورتی که کشــور میزبان دارای خوش 
نامی، سیاســت های خوب اقتصادی و رشد پایدار در اقتصاد باشد، یا اینکه باور 
داشــته باشد که می تواند سیاســت های دولت میزبان را به خوبی به نفع خود 
تحت تاثیر قرار دهد، ممکن است تمایل به ادامه مسیر داشته باشد. در بسیاری 
از موارد نیز سرمایه گذاران به متقاعد کردن وام دهندگان درخصوص قابلیت نقل 

و انتقال بانکی پروژه می پردازند.
این مســاله نشان می دهد که سرمایه گذاران حساسیت ویژه ای به مشوق های 
دولتی ندارند. اگر در یک کشور میزبان امنیت حقوقی و ثبات کافی وجود نداشته 
باشد، ســرمایه گذار خارجی از ســرمایه گذاری در آن کشور، هرچند پتانسیل 
ســود بالا و جذاب داشته باشــد و دولت میزبان انگیزه های کافی برای پذیرش 
آن ســرمایه گذار را داشته باشد، امتناع می ورزد. بنابراین وقتی سرمایه گذار در 
فکر سرمایه گذاری در پروژه های معدنی یک کشور دیگر است، انتظارات اساسی 
خاصی هم دارد که مایل اســت به لحاظ قانونی قابلیت اجرا داشته باشد. بدین 
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منظور چک لیســت زیر را مطالعه بفرمایید.

اگر شــرکت های معدنی از مســائل فوق مطمئن نباشند، بعید است 
در حــوزه معادن کشــورهای دیگر ســرمایه گــذاری کنند. پادمان 
از ســرمایه گذاری  ماننــد معاهدات حمایت  های ســرمایه گذاری 
و پادمــان های قانونــی و قانونگــذاری در حفظ ســرمایه گذاری 
خارجی کمک مــی کند اما به خودی خود به ندرت موثر هســتند. 

از پادمــان دیگری که معمولا مورد نیاز اســت می توان 
از ســرمایه گذاری خارجی  به موافقتنامه های حمایت 
با دولت میزبان، ســرمایه گذاری مشــترک با شرکای 
خوب محلی و تدابیر مبارزه با فســاد و ســایر روش 

برد. نام  قانونی  های 
ترســناكترین خطر حقوقی ســرمایه گذاران 

قانون ناگهانی  و  شدید  تغييرات  معدنی: 
گســترده ترین خطــر قانونی مــورد بحث برای 
دارای  ریســک  و  معدنــی  گــذاران  ســرمایه 
ارزش خبــری، خطــر ابتا به ســلب مالکیت 
اســت. با این حال ریســک هــای قانونی به 
هیــچ وجه محــدود به ایــن مســاله نمی 
شــوند. فراگیرترین ریســک قانونی، خطر 
تغییرات شــدید قانون اســت کــه دلیل 
اســتفاده گســترده  بندی تحت عنوان 

بنــد »تغییر قانون« در اســناد مالی بوده و تحت ایــن بند بانکداران 
از وام گیرندگان می خواهند تا خســارتی بــرای جبران عواقب مالی 
تغییــرات قانون و ســایر ملزومات دولتی پرداخــت کنند. در ارزیابی 
ریســک ابتا به تغییر قانون اولین چیزی که باید به دنبالش باشــیم، 

پادمان هایی هســتند که در طول زمان اثبات شده باشند.
مســاله حساس تر برای سرمایه گذاران؛ تغییر سیستم و نظام مالیاتی 
اســت که با اعمــال کنترل های ارزی )به خصــوص حتی اگر از قبل 
هشدار مختصری هم داده شده باشــد( همراه شود. افزایش احتمالی 
الزامات زیســت محیطی، بازتوانبخشی و بازسازی یا کارگری همیشه 
جــزء مســائل مهم و نگــران کننده بــوده اند. یکی دیگر از مســائل 
شــایع، وجود پتانســیل درگیــری بین رده های مختلــف دولت و یا 
هرگونه شــک و شــبهه در میزان اختیارات تفویض شــده به مقامات 

است. محلی 
تغییر  ز  ا در جلوگیری  معمــولا  ران  گذا یه  نهایی ســرما تحلیل  در 
ســلب  معادل  نون  قا ینکــه  ا مگر  هســتند  تــوان  نا نون  قا شــدید 
نجام می دهد و باعث خســارت می شــود؛ تحت  لکیتــی کــه ا ما
نون و یا بخشــنامه شــرکت ســلب صاحیت شــده  ز قا ماده ای ا
ین ممکن اســت  برا نــد. بنا یط جبران خســارت بدا ا واجد شــرا ر
ران در تصمیم  یه گــذا به ســرما  2 پادمــان جدول  لیســت  چک 
ری در یک پروژه خاص  یه گــذا نجام ریســک ســرما گیری برای ا

کند. کمک 
بررســی شایســتگی پادمان و تامین امنیت ارائه شــده توســط یک 
کشــور خاص، امری معمول اســت. اگرچه تمام سیستم های حقوقی 
از یک هدف اساســی مشــترک )تنظیــم نظم اجتماعی؛ تشــخیص، 
تعییــن و اختصاص منابع( منشــاء مــی گیرند، اما سیســتم قانونی 
و شــیوه هــای قانونی کســب و کار هر کشــور منحصر بــه همان 
انعکاس دهنده شــرایط سیاســی، فرهنگی، اجتماعی  کشــور بوده، 

است. آن  اقتصادی  و 
ارزیابی خطرات ســرمایه گــذاری خارجی در کشــورهایی که هنوز 
تحت گــذار از اقتصاد برنامه ریزی شــده به اقتصاد بازار هســتند، 
نیازمند بازگشــت به اصول اولیه اســت. در هیچ کتابی دقیقا توضیح 
داده نشــده کــه چگونه یک کشــور این گذار را انجــام می دهد و 
در این راه طولانــی نیاز داریم که بــه چه خطرات 

ســرمایه گذاری غلبه کنیم.
گيری نتيجه  آخر:  پرده 

از آنجایی کــه برجام رافع برخی محدودیت های 
بین المللی اســت؛ به نظر می رســد که کارآیی 
آن در حــوزه معدن و صنایــع معدنی صرفا به 
بحــث مبــادلات ارزی بین المللــی با ایران و 
تمایــل شــرکت های بیــن المللــی به ورود 
بــه ایران خاصه می شــود. حتــی اگر این 
5۰ درصد مشــکات پیشین ورود  مســائل 
ســرمایه گذار خارجی به حــوزه معدن و 
صنایــع معدنی )خصوصا اکتشــاف( را به 
5۰ درصد واجب  کشــورمان حل کنــد، 
داخلی  های  تحریــم  رفع  بعدی  لازم  و 

است. شده  داده  توضیح 

زمین شناسي و اكتشاف
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آهن عنصري فلزي اســت كه 5 درصد از پوسته زمين را در بر گرفته است )عدد 
كلارک(. صنایع توليد فولاد در جهان از صنایع اســتراتژیک محسوب شده و 
كشورهای توسعه یافته با سرمایه گذاری در بخش فولاد مسير توسعه را پيموده اند. 
ژاپن بعد از جنگ جهاني دوم توسعه خود را بر آهن و فولاد بنا نهاد و اكنون اساس 
صنایع شيميایي و صنایع سنگين این كشور بر صنعت فولاد تکيه دارد. كره جنوبي 
همانند ژاپن بدون داشتن مواد اوليه و منابع انرژي و حتي بازار داخلي مناسب براي 
توسعه خود به این صنعت روي آورد. توليد سالانه حدود800 ميليون تن فولاد توسط 
چين و رشد اقتصاد این كشور حتي در شرایط بحراني اقتصاد جهان، نمونه هایي از 

نقش محوري صنعت فولاد در توسعه صنعتي است.
 طبق آمار منتشر شده از صندوق بین المللی پول 98 درصد از سنگ آهن بدست آمده از زمین 
برای تولید فولاد مصرف می شود. سنگ آهن و تولید فولاد از آن به عنوان یکی از مهمترین منابع 
درآمدی دولت ها در جهان به شــمار می رود. سنگ آهن به عنوان یک ماده طبیعی، عنصری 
استراتژیک برای تولید و صادرات در اقتصاد کشور ها می باشد. بررسی اجمالی روند قیمت سنگ 

آهن و تاثیر آن بر اقتصاد کشورهای صنعتی این مهم را اثبات می کند.
روند قیمت سنگ آهن از سال 198۰ تا 2۰۰5 ثابت است. اما از سال 2۰۰5 ماه فبریه سال 
2۰11 سیر صعودی داشته که این روند از دسامبر سال 2۰۰۷ با شیب تند، افزایش قیمت 
را نشان می دهد )نمودار 1(. به نحوی که در آن سال قیمت CFR )تحویل در بندر مقصد( 
سنگ آهن با عیار 62% چین 36.63 دلار خرید و فروش شده است و در فبریه سال 2۰11 
همین سنگ آهن قیمتی معادل 18۷.18 دلار داشته است. بعد از این افزایش حدود ۴۰۰ 
درصدی سنگ آهن طی چهار سال قیمت روند نزولی خود را پی گرفت و تا دسامبر سال 
2۰15 این روند ادامه داشت به نحوی که قیمت CFR سنگ آهن 62% چین در همان ماه، 

39.6 دلار خرید و فروش شد. 
کاهش رشد تولید ناخالص داخلی و تداوم تولید بالای فولاد خام در چین، عرضه بیش از تقاضا 
جهانی فولاد خام را ایجاد کرد. چین در ســال 2۰13 حدود 35 تا ۴۰ درصد مازاد مصرف 
داخلی فولاد تولید کرد. همچنین در ســال 2۰15 فروش فولاد مازاد چین به کشورهای با 
قابلیت تولید فولاد مانند آمریکا همچنان ادامه پیدا کرد. که نتیجه آن کاهش مصرف منابع 
تولید در صنایع تولید فولاد خام در کشورهای صنعتی شد. به عنوان مثال روند افزایش واردات 
بی رویه فولاد از چین و کاهش تقاضای آن از تولیدات داخلی آمریکا، باعث تعطیلی کارخانه 
های فولادسازی و به تبع آن کاهش قیمت سنگ آهن در آن کشور شد. پایدار بودن افزایش 
واردات از سال 2۰13 تا 2۰1۴ و ادامه دار بودن آن تا سال 2۰15 یک بازار رقابتی دشوار برای 
محصولات آهن و فولاد داخلی آمریکا ایجاد کرد. فولاد وارداتی تاثیر منفی بر تولید داخلی در 
سال 2۰15 گذاشت و باعث تعطیلی واحدهای تولید آهن و فولاد مانند تعطیلی کارخانه های 

آلاباما، ایلینویز، ایندیانا و تگزاس بوده است. 
مبادلات فولاد و ســنگ آهن بر اقتصاد کشــورهای صنعتی همانطور که اشاره شد بسیار 
تاثیرگذار است. در ایران تولید سنگ آهن یکی از اصلی ترین منابع درآمدی دولت می باشد. 

پنج معدن چغارت، چادرملو، جال آباد، گل گهرسیرجان و سنگان در استان هاي یزد، کرمان 
و خراسان بیشترین نقش را در تولید این ماده معدنی بر عهده دارند. 

 

تولید ســنگ آهن و توجه به آن موجب رونق صنایع دیگر کشور می شود. شناخت 
منابع سنگ آهن از مهمترین اقداماتی است که در راه توسعه در کشور باید برداشته 
شــود. در این کار نکته قابل تامل عدم اطاعات کافی از ذخایر آهن در عمق زمین 
اســت و برای ادامه فعالیت های معدنی ناگزیر باید بــه اعماق زمین نفوذ کرد. در 
صورت ســرمایه گذاری در بخش اکتشــاف معدن می توان تاثیرات قابل توجه این 
بخش بر اقتصاد کان کشــور و اشــتغالزایی را در آینده نزدیک مشاهده کرد. برای 
نیل به این هدف باید به ســرعت در حوزه اکتشــاف، اطاعات کامل تری از ذخایر 

آهن کشور حاصل شود.
یکی از شاخص های عملیات اکتشاف معدن میزان حفاری اکتشافی است. آمار نشاندهنده 
آن اســت که مجموع حفاری های اکتشافی معدنی در ایران سالانه به حدود 15۰ هزار متر 
می رسد و در قیاس با میزان حفاری کشورهای پیشرو معدنی از جمله کانادا و استرالیا که 
سالانه بین ۴ تا ۷ میلیون متر است، اصا قابل توجه نیست. با وجود تاش های انجام شده  
در بخش اکتشاف معادن هنوز از میانگین جهانی عقب هستیم؛ به طوری که طی 35 سال 
گذشته حجم فعالیت های اکتشافی در دنیا 1۰ برابر شده اما در ایران فعالیت های چشمگیری 
در زمینه اکتشافات معدنی انجام نشده است. در این راستا پشتیبانی دولت از معادن جهت 
انجام فعالیت های اکتشافی حائز اهمیت است. یکی از روش های حمایتی، ایجاد زیرساخت ها 
جهت انجام عملیات اکتشافی است. به همین دلیل نحوه سیاست گذاری در چگونگی ایجاد 
فضای اکتشافی بسیار مهم به نظر می رسد. پرداختن و بهاء دادن به اکتشاف در عمق و نحوه 
عملیات اکتشافی و تخصیص بودجه مناسب بسیار کارآمد خواهد بود. انشاالله با تدابیر شایسته 
در آینده ای نزدیک بتوان از پتانسیل بخش خصوصی در نیل به اهداف اکتشافی در کشور با 

ایجاد اشتغال و افزایش تولید ملی استفاده کرد.

با وجود تلاش های صورت گرفته طی 35 سال گذشته؛ 

بخش اكتشاف معادن از میانگین جهانی عقب تر است

توليد سنگ آهن در ايران 
يکی از اصلی ترين منابع 
درآمدی دولت

مهندس حميد پاكزاد
مدیر پروژه های حفاری شرکت خدمات اکتشافی کشور

نمودار )1( روند قیمت CFR سنگ آهن 62% تحویل در چین
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 J a h a n e  M a d a n

طی 11 ماه فعالیت بورس کالای ایران در ســال 95، 
محصــولات مختلفی در 2 تالار داخلی و صادراتی در 
۴ رینــگ محصولات صنعتی، فــرآورده های نفتی، 
پتروشیمی و کشاورزی به صورت نقدی، سلف و نسیه 
دادوستد شد که با احتساب معامات آتی، معامات 

سلف موازی اســتاندارد و گواهی سپرده کالایی کل 
ارزش معامات با رشد 85 درصدی روبرو شد.

حجــم کل معامات محصولات به اســتثنای طا و 
قراردادهای آتی در شــرکت بــورس کالا طی مدت 
مذکور 3۰ میلیون و 111 هزار و 181 تن بود که به 

ارزش ۷۴1 تریلیــون و 5۴6 میلیارد و ۴۷۰ میلیون 
و 99 هزار ریال دادوستد شد که قراردادهای آتی به 
حجم 2 میلیون و 959 هزار و ۷58 تن و طا نیز به 
میزان 61۰ کیلوگرم در طی 11 ماه ســال 95 مورد 

معامله قرار گرفت.

141هزار میلیارد ریال معامله  در رینگ محصولات صنعتی و معدنی
طی ۱۱ ماه فعاليت شــركت بورس كالای ایران در سال 95، 
رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختيار داشتن 42 
درصد از ارزش كل معامــلات در جایگاه اول معاملات جای گرفت در 

این رینگ كنسانتره موليبدن، كنسانتره فلزات گرانبها، سيمان و كک 
متالورژی مورد معامله قرار گرفت حجم و ارزش كل معاملات این رینگ 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2 و 28 درصد رشد داشته است.

افزایش 85 درصدی ارزش كل معاملات در سال 95

 رشد 28درصدی معاملات محصولات صنعتی و معدنی
 در بورس کالای ايران

معدن در بازار پول و سرمایه
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گروه آلومينيوم: پس از گذشت 11 ماه از فعالیت بورس کالای ایران در سال 95، 
جمعاً 1۰6 هزار  و 25۰ تن انواع آلومینیوم به ارزش ۷ تریلیون و 31۷ میلیارد و 
328 میلیون و 51۰ هزار ریال به فروش رفت که دادوستد 93 هزار و ۷۰۰ تن از 
این کالا به صورت نقدی و ۴ هزار و ۷3۰ تن به صورت نســیه و مابقی به صورت 
ســلف مورد معامله قرار گرفت. ارزش معامات این کالا در حالی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 18 درصد کاهش داشته است که حجم آن نیز با 23 درصد 

کاهش روبرو بوده است.
گروه فولاد: طی 11 ماه فعالیت بورس کالای ایران در سال 95، جمعاً 6 میلیون 
و 359 هــزار و 251 تن انواع محصــولات فولادی به ارزش 1۰5 تریلیون و ۴۰1 
میلیارد و ۷۷5 میلیون و ۴23 هزار ریال دادوستد شد که 6 میلیون و 2۷۷ هزار و 
21 تن به صورت سلف و مابقی به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفت که ارزش 
کل معامات این کالا نســبت به مدت مشابه  سال 9۴، 35 درصد رشد داشته و 

حجم آن نیز با 16 درصد رشد روبرو بوده است.
گروه كنسانتره: با فعالیت بورس کالای ایران در 11 ماهه نخست سال 95، جمعاً 
1۰8 تن کنسانتره به ارزش 3۷۴ میلیارد و 6۴2 میلیون و ۷66 هزار ریال به فروش 
رفت حجم این کالا نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۴3 درصد کاهش داشته که 

ارزش آن نیز با 3۴ درصد کاهش مواجه بوده است.
گروه روی: با فعالیت بورس کالای ایران در 11 ماه از سال 95، 1۴3۰ تن فلز روی به 
ارزش 11۷ میلیارد و 15۰ میلیون ریال به صورت نقدی دادوستد شد که این مقدار از نظر 
حجم و ارزش به نسبت دوره مشابه سال قبل به ترتیب 63 و 9۴ درصد رشد داشته است.

گروه مس: با پشت سر گذاشتن بهمن ماه و فرارسیدن آخرین ماه سال 95، بورس 
کالای ایران توانســت 2۴3 هزار و 8۷۰ تن انواع محصولات مســی به ارزش 25 
تریلیون و 196 میلیارد و ۷۷8 میلیون و 25 هزار ریال به صورت نقدی دادوستد 
کند که از نظر حجم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 13 درصد کاهش داشته 

ولی از نظر ارزش 19 درصد رشد داشته است.
گروه سنگ آهن: طی مدت مذکور جمعاً یک میلیون و 9۷5 هزار تن سنگ 
آهن به ارزش 2 تریلیون و 3 میلیارد و 5۷8 میلیون و ۷65 هزار ریال به صورت 
نقدی دادوستد شد از نظر حجم 2۴ درصد کاهش داشته و از نظر ارزش 31 درصد 

افزایش داشته است.
گروه طلا: شرکت بورس کالای ایران در 11 ماه نخست سال 95، شاهد معامله 
61۰ کیلوگــرم طا به ارزش 818 میلیــارد و 3۴5 میلیون و 692  هزار ریال به 

صورت نقدی بود که از نظر حجم و ارزش 1۴ و 32 درصد رشد داشته است.
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این روزها بحث ارتقاء بهره وري نيروي انساني جزء موضوعاتي است كه كشورهاي 
در حال توسعه و توسعه یافته به آن توجه ویژه اي دارند. از سویی دیگر تشکل 
گرایي ایران و اهميت موضوع بهره وري یکي از موضوعاتي اســت كه به جاي 
آنکه عملياتي شود بيشتر در حلقه هاي شعار قرار گرفته است. درباره اقدامات 
تشکل ها در راستاي بهره ور شدن نيروي انساني به سراغ سعيد صمدي رئيس 
كميسيون معدن خانه اقتصاد رفتيم. با وی در این خصوص گفت و گویی انجام 

داده ایم كه ماحصل این گفت و گو در ادامه می آید:
جناب آقای صمدی لطفا در خصوص وضعيت تشــکل ها در راستاي ارتقاء بهره 

وري توضيح بفرمایيد؟
- تشکل ها در راســتاي ارتقاء بهره وري 3 وظیفه عمده برعهده دارند که عبارت است از  
خارج شدن از حالت انحصاري، پیشروي به سمت وظایف ذاتي یعني دفاع از حقوق ذینفعان  
و ارائه ایده هاي مناسب به دولت و نیز تضمین اجرایي آنها.  متاسفانه تشکلهاي صنعتي و 
معدني در رابطه با نقد عملکرد دولت نتوانستهاند اقدامات قابل قبولي انجام دهند و در این 
حوزه ها مغفول واقع شده اند. در حقیقت هیچگاه این تشکلهاي اقتصادي محور )صنعتي- 
معدني( به دنبال رسالت اصلي خود یعني در نقد از عملکرد دولت موفق نبوده اند و ساختار 

آنها محافظه کارانه و معامله گرا بوده است.
به گفته كارشناســان اقتصادي یکي از نقاط ضعف بخش اقتصاد كشور بهره ور 
نبودن نيروي انســاني است؛ شما وضعيت بهره وري در كشور را چگونه ارزیابی 

می كنيد؟
-همانطور که اشاره کردید یکي از موضوعات چالش برانگیز 
در نظام اقتصادي ایران؛ پایین بودن بهره وري نیروي انساني، 
انرژي و کل عوامل اســت. در حقیقت ما شاهد پایین بودن 
بهــره وري در تمــام ارگان هاي دولتــي، بخش خصوصي 
و NGO  ها هســتیم. به عقیده بنده بســیاري از کشورها 
براي رشــد بخش اقتصاد خود از مولفه اي به نام بهره وري 
استفاده مي کنند؛ این موضوع در حالي است که در بنگاه ها 
و سیستم هاي تشکلي ما مولفه اي به نام بهره وري نادیده 
گرفته مي شود. به عبارت دیگر بهره وري را مي توان در همه 

عوامل از جمله ذخایر، نیروي انساني، تکنولوژي و... در نظر گرفت. 
در رابطــه با افزایش بهره وري و نقش آن در رشــد بخش اقتصاد باید به مدل بکارگیري 
کشــورها از این مقوله اشاره کرد. کشــورهاي در حال توسعه و توسعه یافته براي افزایش 
ضریب بخش اقتصادی خود به تزریق سرمایه اکتفا نمي کنند. در حقیقت با توجه به سرمایه 
هایي که دارند به سراغ مولفه هاي انگیزشي در بنگاه ها و بخش هاي مدیریتي خود پیش 
مي روند. در حالي که در اقتصاد کشور ما براي افزایش رشد بخش اقتصاد به سراغ تزریق 
منابع در بخش هاي سرمایه گذاري پیش مي روند یا پروژه هاي سرمایه گذاري جدید را 

براي افزایش رشد بخش اقتصاد کلید مي زنند.
این در حالی اســت که این عوامل خود منجر به ثبات یا کاهش بهره وري مي شــود و در 
افزایش نرخ بهره وري اثر چنداني نخواهد داشــت. در واقع با پیشــروي به سمت این نوع 
موضوع ها شاهد هدر رفت زمان مي شویم. بنابراین در کشورهاي توسعه یافته رشد بخش 
اقتصادی آنها حاکی از افزایش یا تزریق سرمایه در پروژه ها نیست. به عنوان مثال در برنامه 
ششم توسعه رشد ۷ یا 8 درصدي در بخش اقتصاد مدنظر قرار گرفته شده است. براي تحقق 
این موضوع برخي ها در نگاه کلي به این موضوع مي اندیشند که باید به سمت افتتاح پروژه 
هاي ســرمایه گذاري جدید و تزریق منابع در این بخش رفت. در حقیقت این افراد با یک 
ضرب و تقسیم در این پروژه سرمایه گذاري بر این باورند که سود بخش اقتصاد ما کان یا 
به عبارتي سود اقتصاد در کشور بزرگ مي شود و به این شکل رشد بخش اقتصاد محقق مي 

شود؛ در حالي که در اقتصاد سالم دیگر کشورها چنین موضوعاتي مدنظر نیست.
در واقع در کشورهاي توسعه یافته رشد بخش اقتصاد از طریق کلید زدن پروژه هاي جدید 
ســرمایه گذاري یا تزریق منابع مالي در پروژه هاي اقتصادي 
محقق نمي شــود؛ بلکه 5۰ درصد رشــد در بخش اقتصاد 
کشورهاي توسعه یافته از طریق بالا بردن بهره وری  بنگاه ها 
یا شرکت ها تحقق مي یابد. در این زمینه لازم است به مثالي 
اشاره کنم. یک کارخانه فولاد را در نظر بگیرید که سالي یک 
میلیون تن فولاد تولید مي کند براي اینکه میزان ظرفیت این 
واحد تولیدي به 2 میلیون تن افزایش یابد؛ برخي از صاحبان 
بنگاه ها به این موضوع مي اندیشــند که خطوط تولید را در 
این واحد تولیدي افزایش دهند، اما نگاه یک بنگاه بهره ور این 

 رئیس كمیسیون معدن خانه اقتصاد ایران 
هشدار داد:

محافظه کاری
 و معامله گرايی

 در تشکل ها 
معصومه صالحي

 در رابطه با افزایش بهره وري و 
نقش آن در رشد بخش اقتصاد باید به 

مدل بکارگیري کشورها از این مقوله 
اشاره کرد. کشورهاي در حال توسعه و 

توسعه یافته براي افزایش ضریب 
بخش اقتصادی خود به تزریق سرمایه 
اکتفا نمي کنند. در حقیقت با توجه به 

سرمایه هایي که دارند به سراغ مولفه 
هاي انگیزشي در بنگاه ها و بخش هاي 

مدیریتي خود پیش مي روند

تشكل هاي معدني
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است که از ظرفیت هاي موجود کارخانه استفاده کند و به این شکل بهره وري را افزایش دهد. 
یعني اگر در این واحد تولیدي میزان ضریب بهره وري 1۰۰ درصد است براي افزایش 15۰ 
درصدي این مقوله )بهره وري( به سمت آموزش یا افزایش سیستم انگیزشي پیش مي  رود. 
به عبارت دیگر بدون هیچ افزایش هزینه اي )افزایش نیروي انساني در خطوط تولید( به بحث 
هاي آموزشي براي ارتقاء سطح آموزشي افراد اقدام می کند. در حقیقت این بنگاه بدون تزریق 

سرمایه به سمت افزایش بهره وري نیروي انساني خود پیش مي رود.
همانطور كه اشاره كردید در مدل سيستم اقتصادي و مدیریتي ایران به موضوعي 
همچون بهره وري توجه لازم نمي شود؛ براي پيشروي به سمت اقتصاد سالم و 

افزایش بهره وري در    NGO ها و تشکل ها  چه باید كرد؟
-باید به دنبال نیروي انساني برونگرا، اهل تحقیق و پژوهش و همچنین ایده پرور باشیم. در 
حقیقت یک نیروي انساني با چنین مولفه هایي مي تواند بهره وري در تشکیات تشکل 
ها را افزایش دهد. از سوي دیگر راس هرم در تشکل ها و سازمان ها نیز یکي از موضوعات 
مهمي است که مي تواند در رشد بخش بهره وري اثر چشمگیري داشته باشد. یعني مدیران 
تشــکلي یا اعضاي هیات مدیره در بخش تشکل گرایي نیز جزء آن دسته عواملي هستند 
که در افزایش بهره وري بنگاه ها و سازمان هاي دروني خود نقش بسزایي را ایفا مي کنند. 
به عبارتی دیگر راس هرم یعني مدیریت یک مجموعه با اقدامات آموزشي و افزایش عواملي 
همچون پاداش معنوي یا پاداش ریالي سیستم انگیزشي را در مجموعه ایجاد کند. با این 
اوصاف مهمترین عامل در افزایش بهره وري؛ نیروي انساني است. به عنوان مثال ما در بخش 
هاي تشکلي در ایران برخی اوقات شاهد این موضوع هستیم که نیروي تخصصي در بدنه 
برخي تشکل ها و سازمانهاي مردمي وجود ندارد یا اگر نیروي تخصصي نیز در این بدنه ها 
باشد انگیزه کافي را چه از لحاظ ریالي چه از لحاظ معنوي دریافت نمي کند و همین موضوع 
نیز باعث کاهش بهره وري نیروي انســاني و در کل عوامل مي شود. در واقع اعطاي پست 
هاي سازماني، افزایش پاداش معنوي یا پاداش ریالي مي تواند جزء آن دسته عوامل محرک 
بخش در افزایش بهره وري بنگاه ها، سازمان ها و تشکل ها باشد اما متاسفانه به دلیل اینکه 
پاداش سیستماتیک در نظام اقتصادي کشور ما وجود ندارد، همین موضوع منجر به ضعف 

بهره وري در نیروي انساني شده است. 
در بخش قوانين و مقررات كشور شاهد بندهاي قانوني و راهکارها براي افزایش 
بهره وري در سيســتم هاي اقتصادي، اجتماعي و ... هستيم. حال ارزیابي شما 
در رابطه با تدوین قوانين جهت بهره ور شدن سيستم اقتصادي ایران را چطور 

ارزیابي مي كنيد؟
در زمینه افزایش بهره وري ما شاهد یک سري قوانین و مقررات هستیم، اما به دلیل موانعي 
که بر سر راه قانون وجود دارد هیچگاه نتوانستیم بندهاي قانوني را آنطور که باید اجرا کنیم. 
از ســوي دیگر ما در برنامه ششم توسعه شــاهد نام بردن از مقوله هایي همچون افزایش 
سرمایه گذاري هســتیم اما در این برنامه به موضوع چگونه بهره ورشدن بخش اقتصاد و 
افزایش رشــد بخش اقتصادي به واسطه افزایش بهره وري و همچنین درباره افزایش بهره 
وري جهت بالا بردن تولید اشاره اي نشده است. بنابراین براي افزایش بهره وري در بنگاه ها 
باید به سراغ نیروي انساني و عوامل انگیزشي براي ارتقاء فعالیت این افراد )نیروي انساني( 
پیش رفت؛ چراکه نوآوري جزء آن دسته مواردي است که در نیروي انساني بخش تشکل 

ها و بنگاه ها باید به دنبال آن باشیم.     
تشکل ها براي افزایش بهره وري در نيروي انساني چه اقداماتي باید انجام دهند؟ 

-واقعیت این است که یکي از وظایف اساسي سازمان هاي مردم نهاد و تشکل ها این است 
که عملکرد دولت را مورد نقد و بررسي قرار دهند و با نقدهاي کارشناسي شده به دولتمردان 
نقشه راه اعطا کنند. از سوی دیگر آمار و اطاعات دهي یکي دیگر از وظایف تشکل هاست که 
به این واسطه دولت را توانمند سازند. در حقیقت تشکل ها باید دولت را جهت تبیین قوانین و 
مقررات، دستورالعمل های جدید، نظارت بر اجراي دستورالعمل ها و آیین نامه ها فربه کنند. 
همچنین نظارت و نقد کارشناسي شده از عملکرد دولت از وظایف اصلي تشکل ها به شمار 

مي رود. به عنوان مثال ما شاهد فعالیت تعداد زیادي از فعالان تشکلي در عرصه محیط زیست 
هستیم. انجمن ها و تشکل هاي مردم نهاد محیط زیستي در کشور ما در مقایسه با سایر 
تشکل ها فعالیت چشمگیر و قابل قبولي دارند.  این سازمان هاي مردم نهاد نفوذ بیشتري 
هم بر عملکرد دولت دارند؛ چراکه این تشکل ها در مقایسه با تشکل هاي اقتصادي محور 
نسبت به رفتار رئیس جمهور واکنش بیشتری نشان مي دهند و نقدهایي را در این راستا بر 
دولت وارد مي کنند.  علیه یک قانون یا مقرراتي گرد هم جمع مي شوند بیانیه می دهند 
و افکار عمومی را تحت تاثیر قرار می دهند؛ در حالي که ما چنین اقداماتي را از سوي دیگر 
تشکل ها شاهد نیستیم. در واقع به نوعي صاحبان تشکل ها معامله گرا و محافظه کار هستند.     
به نظر شــما چه عاملي مي تواند در بهره ور نبودن تشکل ها و NGO ها نقش 

داشته باشد؟
محافظه کاري و عدم آموزش لازم جزء مواردي است که منجر به بهره ور نبودن تشکل ها مي 
شود. بنابراین آموزش نیروي انساني یکي از اقدامات مهمي است که تشکل ها باید به این سمت 
و سو پیش روند. محافظه کاري نسبت به اقدامات دولت نیز از دیگر مسائلي است که منجر به 

عدم تحرک به سمت بهره ور شدن بنگاه ها و سازمان هاي مردم نهاد مي شود. 
همانطور که اشاره کردم تشکل ها و سازمان هاي مردم نهاد محیطي زیستي عملکرد دولت 
را مورد نقد قرار مي دهند، این موضوع در حالي است که ما چنین اقدامي را از سوي تشکل 
هاي مرتبط با بخش صنعت و معدن شاهد نیستیم. تشکل هاي صنعتي و معدني در رابطه 
با نقد عملکرد دولت نتوانسته اند اقدامات قابل قبولي انجام دهند و این حوزه ها مغفول واقع 
شده اند. به واقع هیچگاه این تشکل هاي اقتصادي محور )صنعتي- معدني( به دنبال رسالت 
اصلي خود یعني نقد از عملکرد دولت موفق نبوده اند. از ســوي دیگر تعداد تشــکل هاي 
اقتصادي خیلي کم است و دیگر اینکه ساختار محافظه کارانه اي دارند. در حالی که تشکل 
هاي زیست محیطي نسبت به عملکرد دولت تجمع می کنند اما در تشکل هاي صنعتي و 
معدني صاحبان تشکل ها به طور جدي وارد میدان نمي شوند. بزرگترین اقدام تشکل هاي 
صنعتي و معدني برگزاري اجاس یا بیانیه اي نسبت به عملکرد دولتمردان است. در حقیقت 
این تشــکل ها در عمل تصمیم قاطع اتخاذ نمي کنند و به طور کلي در  قانون گذاري ها 
هم دخیل نیستند. در حالي که ما این نوع موضوع ها )نقد از عملکرد حکومت و دخالت در 

بندهاي قانوني( را در تشکل هاي بین المللي شاهد هستیم.        
برخي از كارشناســان تشکلي یکي از عوامل بهره ور نبودن نيروي انساني را به 
عدم تخصص اعضاي هيات مدیره ارتباط مي دهند. ارزیابي شما درباره این نوع 

صحبت ها چيست؟
نمي توان گفت که کســاني که در راس هرم بخش تشکل گرایي قرار دارند کارایي لازم را 
ندارند؛ چراکه اعضاي هیات مدیره در بدنه تشــکل ها افراد شناخته شده اي هستند، اما 
متاســفانه حس واقعي یا کارایي کمتري در بدنه تشکل ها دارند. اعضاي هیات مدیره در 
تشکل ها افراد متخصصي هستند اما پاي مسائل و برطرف شدن موانع  اعضاي خود کمتر  
مي ایستند. این افراد جسارت و قاطعیت لازم براي دفاع از عملکرد مشکات اعضاي خود  

را ندارد و  به نوعي محافظه کار محسوب مي شوند.  
به نظر شما راهکار براي افزایش بهره وري نيروي انساني در تشکل ها چيست؟

مهمترین راهکار این اســت که اولا تشکل ها از حالت انحصاري خارج شوند، دیگر اینکه 
تشکل ها به سمت وظایف ذاتي خود پیش روند، یعني از عملکرد دولت تعریف و تمجید 
نکنند؛ چراکه دولت خود صاحب روابط عمومي است و به اندازه کافي در ارگان هاي مختلف 
به تعریف از عملکرد خود مي پردازد بنابراین دیگر نیازي نیست تشکل هاي مردم  نهاد خود 
تریبوني براي تعریف عملکرد دولت محسوب شوند. به عبارت دیگر تشکل ها موظفند از حق 

خود در برابر دولت دفاع کنند.
نکته آخر اینکه تشــکل ها و ســازمان هاي مردمي نقش دیدبــان را بازي کنند، یعني 
مسافت هاي دور را ببینند و به این واسطه ایده هاي خوبي به دولت ارائه دهند و در راستاي 

ارائه ایده ها نیز ضمانت اجرایي داشته باشند.
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شرکت راه سازی و معدنی مبین یکی از  بزرگترین شرکت های خصوصی 
پیشرو در زمینه  عملیات  معدنکاری میباشد که فعالیتش را از سال 1368 
آغاز نموده و تاکنون بیش از  یک میلیارد تن عملیات اســتخراج و باطله 
برداری در معادن مختلف کشور انجام داده است  همچنین از ابتدای سال 
1385 و  با ورود به فعالیت های ســد سازی  شرکت مبین توانست برگ 

جدیدی در کارنامه فعالیت های پیمانکاری خود رقم زند.
شرکت مبین در راســتای توسعه فعالیت های خود و استفاده از تجربیات 
ارزشمند گذشته،  احداث کارخانجات فراوری، تکمیل زنجیره تولید  و افزایش 
ارزش افزوده در چرخه تولید را هدفگذاری نموده و در راستای این استراتژی، 
در پروژه معدن سرب و روی مهدی آباد که بزرگترین معدن جهان در نوع خود  
می باشد، ورود نموده و تولید سالیانه  8۰۰ هزار تن کنسانتره روی، 8۰ هزار تن 
کنسانتره سرب و در ادامه تولید شمش روی را در دستور کار خود قرارداده است 
تا با استفاده از  تکنولوژی و دانش روز شاهد ظهور فصل جدیدی از رشد در 

صنعت سرب و روی کشور باشیم . 
 این شــرکت با محوریت استفاده حداکثري از تجربیات موفق، مدیریت 
جامع و ایجاد حس اطمینان در کارفرمایان توانســته اســت رتبه اول در 
حجم عملیات معدنی را در ایران و خاورمیانه بدســت آورد. بطوریکه این 
شرکت در حال حاضر سالیانه بیش از یکصد  میلیون تن عملیات استخراج  
و باطله برداری انجام داده ودر اکثر معادن اصلی و بزرگ کشــور حضوری 
فعال داشته بگونه ای که توانسته است  بعنوان بازویی قدرتمند و قابل اتکا 
برای کارفرمایان و دولتمردان بخصوص  سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران ، شرکت های ملی صنایع مس ایران و شرکت تهیه و 

تولید مواد معدنی ایران  عمل نماید.
 در حال حاضر می توان از اهداف استراتژیک شرکت مبین، افزایش فعالیت 
معدنکاری تا مرزیکصد و پنجاه میلیون تن در سال و سرمایه گذاری جهت 

ایجاد  کارخانجات  تولید کنسانتره با  ظرفیت 1۰ میلیون تن را نام برد. 
     ایجاد روحیه کار تیمی و این باور که ما هم می توانیم در مقیاس های 

بزرگ فعالیت نماییم، نقطه قوت  اساسی هیئت مدیره بوده که براساس آن 
استراتژی عملکرد شرکت مبین طراحی گردیده است.

در استراتژی شرکت مبین نیروی انسانی متخصص دارای جایگاه ویژه ای 
می باشــد. آنچه شرکت مبین را در اوج نشانده، 25۰۰ نفر نیروی انسانی 
توانمند و متخصصی است که بر پایه  نیازهای داخلی، در محیطی فنی بر 
مبنای الگوی کار تیمی به دنبال ارائه  بهترین راهکارها و خدمات جهت بهره 

برداری بهینه از معادن کشور می باشند.
مبین همواره تاش نموده تا بر پایه  یادگیری و یاددهی مستمر، محیطی 
تعاملی برای پرســنل خود به وجود آورد. برگــزاری دوره های تخصصی 
گســترده در مراکز پژوهش و آموزش بر اســاس نیازسنجی آموزشی و 
بسترســازی برای رشد علمی و عملی پرسنل مبین، از جمله برنامه های 

محوری مبین در حوزه آموزش می باشد .
     شرکت مبین با اتکا به تجربیات و دانش فنی مدیران زبده و نیروهای 
متخصص در کنار اســتفاده از ماشین آلات ســایز بزرگ و منحصربفرد 
توانسته است تمام پروژه های خود را سریعتر از برنامه های پیش بینی شده 

و با ارزانترین قیمت به اتمام رساند . 
کاهش قیمت تمام شــده انجام خدمات این شرکت در سایه استفاده از 
تجربیات اکتسابی در پروژه های انجام شده، ایجاد سیستم مدیریت فراگیر و 
یکپارچه، افزایش راندمان و بهره وری با انتخاب بهینه ماشین آلات و استفاده 
از دانش روز و آموزش های مســتمر در بکارگیری و نگهداری این ماشین 
آلات، طراحی وایجاد بانک های اطاعاتی یکپارچه و شــبکه های مورد 
نیاز جهت کنترل ، تحلیل و نظارت، افزایش بهره وري سازماني و کاهش 
هزینه ها، بازنگري و بهبود سیستم هاي کنترلي و نظارتي به منظور افزایش 
کیفیت وایمني در پروژه ها و همچنین ساخت قطعات یدکی ماشین آلات 
در داخل کشور از جمله فعالیت های شرکت مبین بوده که موجب ایجاد 

مزیت رقابتی گردیده است.
 در حال حاضر شرکت مبین بیش از ۴5۰ دستگاه ماشین آلات سنگین 

معدنی در اختیار دارد که تعدادی از آنها از نظر ســایز  در ایران منحصر 
به فرد بوده و همچنین شرکت در زمینه نگهداری ماشین آلات براساس 
استانداردهای جهانی در وضعیت بسیار مطلوبی قرار دارد. این موضوع در 
شرایطی اتفاق افتاده است که کشــور عزیزمان ایران ، مدت زمان بسیار 
طولانــی  در تحریم اقتصادی قرار داشــته و  در نبود فعالیت نمایندگی 
کمپانی های ســازنده  و عدم امکان تامین بموقع  قطعات یدکی، شرکت 
مبین با همت مدیران و کارشناسان فنی خود در بخش ماشین آلات  اقدام 
به ساخت بیش از دو هزار نوع قطعه در داخل کشور نموده و عاوه بر ایجاد 
دانش فنی، ایجاد اشــتغال و جلوگیری ازخروج ارز، موجب افزایش خود 
اتکایی و ایجاد اعتماد بنفس در درون کشور گردیده و امکان بهره برداری 

کامل از ماشین آلات را فراهم نموده است. 
پروژه های در دست انجام   :

  انجام عملیات باطله برداری و استخراج از معدن مس میدوک 
  انجام عملیات باطله برداری و استخراج از معدن مس سونگون 

  انجام عملیات باطله برداری و استخراج از معدن سنگ آهن گل گهر 5
  انجام عملیات باطله برداری و استخراج از معدن سنگ آهن چاه گز

  انجام عملیات آماده سازی ، باطله برداری و استخراج ، سرمایه گذاری 
جهت تولید سالیانه  8۰۰ هزار تن کنسانتره روی ، 8۰ هزار تن کنسانتره 
ســرب و ساخت کارخانجات فراوری در معدن سرب و روی مهدی آباد به 

میزان یک و نیم میلیارد دلار 
شرکت مبین هم اکنون به پشتوانه سابقه افتخار آمیز خود و با نگاه به افق 
های روشن و بلند آینده بعنوان یکی از معتبرترین شرکت ها در زمینه ارایه 
خدمات بهره برداری و پیمانکاری در پروژه های معدنی و عمرانی مطرح 
بوده و امید است بتواند گامی هرچند کوچک در راستای آبادنی و سازندگی 

روزافزون کشور عزیزمان ایران بردارد.
URL:www.mobinco.com
EMAIL:info@mobinco.com

Mobin Mining & Road construction Company is one of the most power-
ful private companies which has been the pioneer in mining operations in 

Iran. Established in 1989, Mobin has carried out more than one billion tons of 
mining and stripping operations in different mines of Iran. Also getting started in 
dam construction field in 2006, Mobin turned over a new leaf in the company`s 
contracting activities record.
To develop the activities and take the advantage of the previous valuable experienc-
es, Mobin Company has targeted Construction of processing plants, completion of 
production chain and Incensement of the Value Added in production cycle.
Following this strategy, Mobin has been starting Mehdiabad Mine project, the larg-
est Lead & Zinc mine of the world. Annual production of 800 thousand tons zinc 
concentrate and 80 thousand tons lead concentrates and billet production has been 
placed on the agenda to benefit the modern technology and knowledge of the world, 
witnessing the emergence of a new chapter of growth in the National lead & Zinc.
Ongoing Projects:

 Stripping & Extraction  of Meydouk  Copper Mine
 Stripping & Extraction  of Sungun  Copper Mine
 Stripping & Extraction  of Zone 5 of Golgohar Iron Mine
 Stripping & Extraction  of Chah Gaz Iron Mine
 Investing in Stripping & Exploration and Construction & operation of Mehdiabad 

Lead & Zinc mine
Preparation, stripping, exploration, and investing to annually produce 800 thousand 
tons zinc concentrate, and 80 thousand tons lead concentrate and build processing 
plants in Mehdiabad Lead & Zinc mine at the rate of one and a half billion dollars 

Completed Projects
  Mining Operations in Dare-zar Copper Mine
  Stripping & Extraction  of Angoran Lead and Zinc Mine
  Mining operations in Sarcheshmeh Copper Mine
  Stripping & Extraction  of Zone 1 of Golgohar Iron Mine
  Stripping & Extraction  of Jalal Abad Iron ore Mine
  Stripping & Extraction  of Mehdil Abad Lead & Zinc Mine
  Earthmoving in Sungun smelting Factory site
  Tailing Retaining Dam of Sarcheshmeh copper Complex 
  Tailing Retaining Dam of Sungun Mine
  Tailing Retaining Dam of Meydouk copper Complex

It is worth noting the CEO (General Manger) of Mobin Company is also President 
of Mines and Mineral Industries Commission of Iran Chamber of Commerce, This 
represents the power of Mobin in promotion of Iran private sector.
Management and membrane of several mineral associations including Iran Mine 
House, Iron ore producers and exporters Association of Iran, Iranian Producers & 
Exporters of Mineral Products Association indicate the importance of mining activi-
ties in the country from Mobin` General Manager point of view. 
In this regard, holding the specialized meetings and participating in internal and 
external conferences and congresses create a very strong image of Mobin in min-
ing community.

URL:www.mobinco.com
EMAIL:info@mobinco.com

نام شركت: شركت راهسازی و معدنی مبين
نوع فعاليت: مهندسی معدن، راهسازی و سد سازی و 

فعاليت های عمرانی
نام مدیر عامل: بهرام شکوری

آدرس: خيابان ميرزای شيرازی – جنب پارک – پلاک 

92 – كد پستی: ۱59۶7358۱۱
تلفن : 88800900-4 

فکس : 888930۱3
info@mobinco.com : ایميل

www.mobinco.com : وب سایت

Mobin Mining & Construction
Field of activity: Mining engineering, Road and 
Dam construction and civil works
Managing Director: Bahram Shakouri
Address: No 92 - Mirzayeshirazi Street - Tehran - Iran 

Postal Code: 1596735811
Telephone:    0098(21)88800900-4
Fax:  0098(21)88893013
Website: www.mobinco.com
Email Address: info@mobinco.com

آشنایی با شرکت راهسازی و معدنی مبين
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